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Editorial

O istorie împărtășită 
În viaţa companiilor, ca și în a oamenilor, sunt vârste şi momente care merită 
marcate și care îți cer un strop de răgaz pentru a fi simţite din plin şi înţelese în 
perspectivă.  

Mulți sau puțini, 25 de ani pot fi apreciați după cât de intenși și plini de 
evenimente au fost, după cât ne-am bucurat de ei, după cât capital uman și 
de experiență au adus, după cât am crescut noi înșine și cei care ne sunt și 
cărora le suntem aproape. Indiferent însă de percepția fiecăruia, în căsnicie, 
în prietenie, ca și în afaceri, un parteneriat care durează mai bine de două 
decenii este o probă de anduranță, încredere și determinare.  

Cât de lungi au fost cei 25 de ani pe care acum îi împlinește XPRIMM? Pentru 
tinerii profesioniști din piața de asigurări, probabil XPRIMM pare a fi o realitate 
a pieței care a existat dintotdeauna. Pentru cei aflați la apogeul carierei, 
XPRIMM este însă un partener care le-a stat alături în toate momentele 
importante pe parcursul extraordinarei aventuri care a fost construirea 
piețelor de asigurări și pensii private din România. 

Să ne amintim că XPRIMM face parte din "aceeaşi generaţie" cu UNSAR şi cu 
cele mai longevive nume din piaţa românească de asigurări, că XPRIMM a fost 
aici la fiecare pas important de dezvoltare a acestei pieţe. Că XPRIMM a fost 
aici și când s-au schimbat reglementările, și când s-au făcut fuziuni, și când au 
apărut nume noi în piaţă şi ... când au dispărut nume vechi. XPRIMM a fost aici 
și când a apărut sistemul de pensii private în România.  

 XPRIMM a fost aici! Un martor activ, un partener de încredere. XPRIMM este 
aici! 

Mulțumim familiei asigurărilor din România pentru 25 de ani de istorie 
împărtășită! 

Echipa XPRIMM
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FOCUS 2023 
ASIGURĂRI FACULTATIVE 

Destine Broker de Asigurare – Reasigurare este de câțiva ani 
buni o certitudine în top 3 al clasamentului companiilor de 
brokeraj în asigurări din România. Acest rezultat, rodul creației 
și muncii noastre, ne onorează pe de o parte și în același timp 
ne obligă. Ne onorează întrucât eforturile ne-au fost răsplătite 
în nenumărate rânduri prin premiile obținute la evenimentele 
de profil din piața asigurărilor din România, an de an. Ne obligă 
deoarece această evoluție atrage necesitatea canalizării energiei 
spre creșterea constantă a calității actului de intermediere.  
În cei 16 ani de activitate, compania a crescut continuu, în 
primul rând prin numărul de colaboratori (astăzi ajungând la 
peste 8.000 de asistenți în brokeraj autorizați), ceea ce de la 
sine a atras și creșterea din perspectiva primelor de asigurare 
intermediate. 

Fiind o companie preocupată de satisfacția și siguranța clienților 
noștri, ne concentrăm pe importanța asigurărilor facultative.

Motivația acestui FOCUS este dată de mai mulți factori:

Protecție extinsă împotriva riscurilor:
Asigurările facultative oferă clienților noștri o protecție mai 
cuprinzătoare împotriva riscurilor. Astfel, aceștia pot avea 
încredere că, indiferent de situația în care se află, sunt protejați 
în fața evenimentelor neprevăzute și pot face față, în aceste 
condiții, cheltuielilor neprogramate.

Personalizare adaptată nevoilor individuale:
Nevoile și cerințele clienților noștri variază în funcție de situația 
lor personală și profesională. 

Prin asigurările facultative, oferim posibilitatea de a personaliza 
acoperirea în funcție de nevoile individuale. Fie că vorbim de 
asigurarea locuinței, de asigurarea CASCO, de asigurarea de 
viață, sănătate sau asigurarea de călătorie, clienții noștri pot 
alege exact ceea ce le este necesar pentru a se simți protejați 
și în siguranță. Această personalizare adaptată nevoilor 
individuale contribuie la satisfacția lor și la încrederea în 
serviciile promovate de colaboratorii noștri.

Servicii și suport de calitate:
Ne concentrăm nu doar pe oferirea de soluții specifice 
asigurărilor facultative, ci și pe furnizarea unui suport de 
calitate. Echipele de colaboratori Destine Broker sunt pregătite 
să ofere consultanță și să răspundă la întrebările și nevoile 
clienților noștri. De la procesul de încheiere a poliței, la 
gestionarea ei și până la eventualele intervenții în soluționarea 
daunelor, ne asigurăm că se beneficiază de un suport constant 
și de încredere în toate etapele.

Educație și conștientizare:
Un alt aspect important de care ținem cont este educația 
și conștientizarea clienților noștri cu privire la importanța 
asigurărilor facultative. Prin organizarea de sesiuni de informare 
și pregătire profesională a colaboratorilor noștri, dublate 
ulterior de întâlniri și discuții, explicăm beneficiile și avantajele 
acestor servicii. Încurajăm clienții noștri să fie proactivi și să ia în 
considerare opțiunea asigurărilor facultative pentru a-și proteja 
mai bine bunurile și viața lor. 

În final, obiectivul nostru este să le oferim clienților noștri un 
sentiment de siguranță și încredere, știind că sunt protejați în 
fața riscurilor și că beneficiază de suport în orice situație.

 

 
2022 – UN AN AL DEZVOLTĂRII, PREGĂTIRII 
PROFESIONALE ȘI AL MATURITĂȚII!!! 
 

                 
 
   2022 – UN AN AL DEZVOLTĂRII 
    
   Povestea Destine merge mai departe …… și în acest an, 
al 15-lea, un an aniversar, compania Destine Broker de 
Asigurare – Reasigurare arată mai vie ca niciodată, 
continuându-și creșterea neîntreruptă de la înființare. 
   Chiar dacă cifrele obținute până acum arată încurajator, 
pe toate liniile de business (acestea putând fi observate 
în clasamentele publicate de Revista PRIMM, respectiv în 
raportările oferite de autorități), marea provocare a 
acestui an a fost readucerea echilibrului în ceea ce 
privește raportul dintre intermedierile de asigurări 
obligatorii și cele facultative, echilibru ce a fost cu 
adevărat zdruncinat în urma ajustării tarifelor RCA de la 
finalul anului trecut și începutul acestui an. 
   În consecință, toate acțiunile noastre (cum ar fi - 
campanii distincte pe asigurări de locuințe, viață și 
sănătate sau de atragere a noilor colaboratori) au fost 
gândite având ca principal scop creșterea intermedierilor 
de asigurări facultative într-un ritm net superior celui 
înregistrat de piață, printr-o apropiere mai mare de client, 
printr-o consultanță de calitate, analiză de risc și soluții 
financiare de protecție adecvate, totul în tandem cu 
partenerii noștri Asigurători. 
    
    
 

 
  2022 – UN AN AL PREGĂTIRII PROFESIONALE 
 
   Atunci când incorporezi o forța de vânzări de mii de 
colaboratori (asistenți în brokeraj) autorizați, provocarea 
este la fel de mare din perspectiva pregătirii profesionale. 
   Avem un bine cunoscut sistem de pregătire etapizat și 
ancorat direct la treptele de carieră. Numai anul acesta au 
trecut prin aceste programe de pregătire (atât fizice cât și 
on-line) peste 1.500 de colaboratori noi. 
   Bucuria de a ne putea (re)întâlni fizic de o manieră 
similară cu se întâmpla înainte de pandemie, ne-a condus 
la credința ca procesul de pregătire a revenit la același 
impact întrucât formatul on-line generează economii din 
punct de vedere financiar, e adevărat, dar la nivel de impact 
mai are totuși câteva carențe.  
   În altă ordine de idei, ceea ce este bun și ceea ce am 
învățat în perioada pandemică, păstrăm, iar cursurile on-
line (pe chestiuni mai degrabă tehnice, respectiv în relație 
cu partenerii Asigurători) vor merge negreșit mai departe, 
mai ales în format on-line unde capacitatea de a atrage la 
același curs sute de colaboratori, prezinta avantaje clare 
față de întâlnirile fizice. Mai mult decât atât, timpul câștigat 
petrecut în pandemie ne-a dat posibilitatea să revizuim la 
modul serios programele de pregătire, adaptându-le 
vremurilor și noilor cerințe crescute venite din partea 
clienților astfel încât calitatea procesului de intermediere 
să fie în consonanță cu așteptările consumatorilor. 
 
   2022 – UN AN AL MATURITĂȚII 
 
   Rolul nostru este să creăm bunăstare financiară pentru 
clienți prin serviciile financiare de protecție, înainte de 
toate, punând pe primul plan interesele acestora. 
   În baza celor 15 ani de experiență în piața de asigurări a 
companiei noastre, dar mii de ani de experiență cumulată 
a colaboratorilor noștri, poate în acest an mai mult decât 
oricând, ne-am confirmat faptul că cea mai bună pregătire 
pentru ziua de mâine este să facem corect lucrurile astăzi, 
iar rolul nostru al intermediarilor în asigurări la modul 
general si al Destine Broker de Asigurare – Reasigurare în 
mod special este să dăm valoare nevoilor, dorințelor 
clienților noștri…plecând de la dictonul că: ceea ce iubim, 
asigurăm! 
   Și pentru ca totul să fie pus în practică in condiții de 
eficiență, rolul proceselor de management intern este unul 
important. Facilitățile create, multiplele categorii de servicii 
oferite, campaniile dedicate care scot în evidență 
necesitatea protecției pe trei categorii de riscuri 
(financiare, materiale și juridice) și platformele de ofertare 
și vânzare (inclusiv on-line) ne duc în situația de a fi mai 
aproape și într-un interval de timp optim în relația cu 
clientul. Și toate acestea … ”fiindcă exiști”. 
 
 

®

broker de asigurare         reasigurare
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XPRIMM - Un Sfert de Secol în 
slujba Industriei Asigurărilor 

Anul acesta avem bucuria să sărbătorim un moment mai 
deosebit în istoria noastră, a proiectului XPRIMM. Împlinim 25 
de ani ca parte integrantă a pieței locale și internaționale de 
(re)asigurări, în calitate de brand reper pentru evenimentele și 
publicațiile dedicate acestui domeniu.  

În această lungă perioadă am fost parteneri, mediatori 
și vectori de comunicare pentru industrie. Astfel, pe parcursul 
a două decenii și jumătate de existență, am fost un izvor de 
informații de încredere despre realitățile pieței de asigurări 
din România. Am încurajat educația publicului în privința 
asigurărilor și a altor subiecte relevante și am devenit o sursă 
recunoscută pe plan internațional pentru informații legate de 
piețele de asigurări din Europa Centrală și de Est. 

Aceste realizări s-au concretizat în numeroase pagini 
scrise, sute de rapoarte statistice și evenimente la nivel local 
și internațional. Am strâns o vastă colecție de informații și 
cunoștințe specifice, punându-le la dispoziția tuturor celor 
interesați de piața asigurărilor. Tot ceea ce am făcut a fost 
inspirat de pasiunea pentru piața asigurărilor și pentru ai ei 
oameni dedicați profesiei. 

De-a lungul acestor 25 de ani am lăsat o amprentă 
semnificativă asupra industriilor de asigurări și de pensii 
private din România. Am fost prezenți la fiecare moment cheie 
al dezvoltării acestor piețe. Am fost martori la schimbările 
legilor și reglementărilor specifice, la consolidarea sau declinul 
jucătorilor din piață, la apariția sistemului de pensii private, a 
asigurării obligatorii a locuințelor și a multor altor elemente 
cheie. 

Perioada a fost marcată de numeroase evenimente 
importante, de la deschiderea granițelor, care a permis intrarea 
marilor jucători internaționali pe piața românească, până la 
îmbunătățirea serviciilor și maturizarea pieței de asigurări, de la 
adoptarea legilor cum a fost cea privind IDD, până la trecerea la 
emiterea electronică a polițelor RCA, implementarea Solvency 
II, remodelarea și digitalizarea distribuției de asigurări și 
gestionarea electronică a daunelor. 

Pe lângă toate acestea, am fost martorii transformărilor 
autorității de supraveghere a industriei de asigurări, existentă 
inițial sub forma OSAAR, apoi a CSA și, în final, asistând la 
înființarea ASF în 2013, urmărind evoluția acestui organism 
crucial pentru funcționarea pieței. 

Suntem mândri să celebrăm astăzi aceste realizări și să 
ne reafirmăm angajamentul de a servi, ca element de sprijin și 
susținere, industriile de asigurări și pensii private din România 
și din Europa Centrală și de Est.  

Astfel, în toți acești 25 de ani, am colaborat cu toate 
autoritățile și structurile asociative în beneficiul pieței, al 
jucătorilor din industrie și al consumatorilor de asigurări. 
Am contribuit la sporirea educației financiare și rutiere din 
România prin campanii complexe, ca acoperire, și inovatoare, 
ca realizare. 

În cadrul acestor două decenii și jumătate, proiectele 
noastre de la XPRIMM s-au dezvoltat în concordanță cu 
necesitățile, cu cerințele și cu dinamica pieței. Am furnizat sute 
de publicații tipărite și buletine electronice, începând chiar din 
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1998, afirmându-ne permanent rolul ca vector de comunicare 
pentru sectoarele de asigurări, reasigurări și pensii private. 

Am lansat proiecte semnificative pe parcursul acestor 
25 de ani, inclusiv Revista PRIMM - Asigurări & Pensii, care 
a rezistat în fața schimbărilor media și a crizelor economice, 
continuând să fie sursa de informații cheie pentru piața de 
asigurări și brokeraj din România. De asemenea, am creat 
publicația "Insurance Profile Romania", o sursă valoroasă 
de informații pentru partenerii internaționali din industria 
asigurărilor. 

Am adaptat publicațiile noastre la tendințele tehnologice 
din acești ani, digitalizându-le și făcându-le ușor accesibile, din 
orice loc, prin biblioteca virtuală XPRIMM Publications. 

Am dezvoltat proiecte variate, cum ar fi site-ul specializat 
1asig.ro, care publică zilnic știri relevante din domeniul 
asigurărilor și brokerajului, dar și informații macroeconomice și 
din domeniul financiar-bancar. De asemenea, am conceput și 
organizat FIAR - Forumul Internațional de Asigurări-Reasigurări 
și ICaR - Forumul Internațional al Riscurilor Catastrofale, am 
lansat Programul Național "Unde Mă Asigur?" (PUMA) și am 
organizat Premiile Brokerilor de Asigurare și Gala Premiilor 
Pieței Asigurărilor, ajunsă la a 23-a ediție. 

În plus, am dezvoltat newslettere cum sunt XPRIMM 
Știri, Info sau Job, care au adus informații de actualitate și 
oportunități de angajare din industrie. Totodată, am realizat 
emisiuni și proiecte audiovizuale cum sunt XPRIMM TV, Ora 

de Risc la radio RFI România, Zodia Asigurărilor la Canal 33 
TV, XPRIMM Time for Business, Antreprenor în Asigurări, 
Despre Oameni cu lideri, specialiști și personalități din 
asigurări.  

Toate acestea reflectă angajamentul nostru în a servi 
și a sprijini dezvoltarea sectorului de asigurări și reasigurări 
în România, oferind informații și inițiative valoroase pentru 
profesioniști și publicul larg.  

Cristian FUGACIU, CEO, MARSH 
România  
Felicitări pentru 25 de ani de informații, 
inovație și inspirație în și pentru industria 
asigurărilor. Au fost ani marcați de ştiri 
captivante, de analize pertinente și de 
evenimente memorabile. Media XPRIMM 
a fost și este un partener de încredere și 
un veritabil ambasador al asigurărilor. A 
consemnat reperele pieţei, iar pe restul le-a 
creat.  
Apreciem că aţi depășit rolul pasiv de 
consemnare a momentelor principale din 
toți acești ani și, prin inițiativele derulate 
pentru piață, ați devenit parte a acesteia. 
Suntem într-un moment în care, dincolo de 
consemnarea trecerii anilor, realizăm cât de 
mult s-au schimbat şi, cel mai important, 
cât de mult am schimbat împreună, în 
bine, piaţa asigurărilor. La mulți ani, Media 
XPRIMM!

Adrian MARIN, CEO, GENERALI 
România 
Privind către perioada modernă a industriei 
de asigurări din România, când și Grupul 
GENERALI a revenit în țara noastră în 1993, 
publicațiile XPRIMM au fost vocea prin 
care s-au făcut auzite toate momentele 
marcante și realizările din acest domeniu 
extrem de dinamic. 
Indiferent de context, profesioniștii din 
asigurări s-au bucurat de conținut de 
specialitate, relevant și actual. De la articole 
de presă până la rapoarte complexe, 
publicațiile XPRIMM au stabilit în mod 
constant standardul de excelență în 
jurnalismul de asigurări. 
La fel de importante au fost și platformele 
precum FIAR, ICAR, XPRIMM Time for 
Business sau proiectele dezvoltate alături 
de Radio RFI, care încurajează dialogul 
constructiv și colaborarea industriei cu 
principalii stakeholderi instituționali sau 
privați. 
Nu în ultimul rând, campaniile de 
informare națională despre asigurări 
au fost un deschizător de drumuri într-o 
industrie cu o tehnicitate ridicată precum 
a noastră și pentru un public țintă care a 
beneficiat din plin de noi oportunități de 
educație financiară. 
În numele echipei GENERALI România, vă 
felicităm pentru activitatea neîntreruptă 
și pentru că, timp de un sfert de secol, 
ați devenit sinonimi cu asigurările din 
România și nu numai!
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Asigurări

www.xprimm.com

Campaniile de promovare reprezintă și ele o componentă 
esențială a activității noastre. Prin intermediul ApPA - Asociația 
pentru Promovarea Asigurărilor, împreună cu UNSAR, cu 
asociațiile brokerilor și cu partenerii din industrie, am susținut 
campanii semnificative de informare și de educare în domeniul 
asigurărilor auto și a siguranței rutiere, precum și pentru 
asigurările de sănătate, viață și locuințe. 

Toate aceste campanii au avut un impact semnificativ 
în educarea și în conștientizarea publicului cu privire la 
importanța asigurărilor și a siguranței rutiere, contribuind 
la creșterea nivelului de informare și de responsabilitate în 
comunitate. 

PROIECTE INTERNAȚIONALE 
XPRIMM s-a distins la nivel european, ca fiind un editor 

apreciat pentru colecția sa unică de rapoarte statistice privind 
piețele de asigurări din Europa Centrală și de Sud-Est, precum 
și din zona fostelor state sovietice. De asemenea, ne-am impus 
ca producător de evenimente de prestigiu pentru re/asigurări 
la nivel internațional. Printre proiectele noastre internaționale 
cele mai cunoscute se numără portalul de știri și informații 

xprimm.com și XPRIMM News - newsletter săptămânal în 
limba engleză care furnizează date constante despre piețele 
de asigurări din Europa Centrală, de Sud-Est și din fostele state 
sovietice, oferind operatorilor economici o bază statistică 
trimestrială actualizată despre structura și performanțele 
acestor piețe.  

În tot acest timp, am organizat numeroase evenimente 
unde s-au discutat tendințele majore în asigurări și s-au oferit 
soluții pentru provocările industriei cum sunt conferințele de 
la Viena, Istanbul, München, Baku, Tbilisi, Skopje, Chișinău, 
Antalya, Praga și multe altele. 

Ne-am afirmat constant prezența în spațiul internațional 
participând la intâlnirile anuale ale re/asigurătorilor de la 
Baden-Baden și Monte Carlo, ca și la alte evenimente care oferă 
platforme de interacțiune între profesioniștii din reasigurări 
și asigurări. Fiecare dintre cele 12 ediții ale Baden-Baden 
XPRIMM Reception a reprezentat o oportunitate de a 
prezenta piața românească de asigurări la nivel internațional. 
În același timp, putem spune că publicațiile noastre de limbă 
engleză - XPRIMM Insurance Report, Motor Insurance 
Report, Property Insurance Report, precum și rapoartele de 
tări se bucură de o reală apreciere. 

Vă invităm să explorați toate aceste resurse în biblioteca 
noastră virtuală: www.xprimmpublications.com  

De asemenea, am adoptat platformele moderne de social 
media pentru a comunica și interacționa cu cititorii noștri. Vă 
așteptăm să ne urmăriți pe conturile XPRIMM de Facebook, 
LinkedIn, Twitter și YouTube pentru a rămâne la curent cu 
noutățile din domeniu și cu evenimentele noastre! 

Vă mulțumim că ne sunteți alături și ne bucurăm că 
am luat parte la cele mai importante momente ale pieței 
asigurărilor și ale succesului companiilor de asigurări și de 
brokeraj! 

Redacția

Cerasela CHIRIAC
Owner, INTER Broker
Echipa XPRIMM este pentru mine un 
exemplu de implicare, diplomaţie şi 
comunicare cu integritate. De-a lungul 
timpului au fost mai multe perioade 
memorabile, acum îmi amintesc cu 
admiraţie de următoarele: 
- anii 2007-2008 în care Caravanele 
XPRIMM prin ţară au contribuit decisiv la 
succesul implementării Pilonului II; 
- perioada pandemică în care XPRIMM s-a 
reinventat și a reuşit să rămână un exemplu 
de continuitate, tenacitate și perseverenţă. 
Mulţumesc XPRIMM pentru cei 25 de ani de 
activitate în care aţi contribuit permanent 
la dezvoltarea industriei de asigurări și în 
special a celei de distribuţie. 
La mulţi ani, XPRIMM! Să aveţi parte în 
continuare de mulţi ani INTERactivi și 
INTEResanţi!

Violeta CIUREL, Specialist în asigurări 
cu o mare experiență multinațională 

Mă bucur să fiu parte dintre cei care au fost 
alături de XPRIMM chiar de la începuturile 
sale. Felicit întreaga echipă pentru tot 
parcursul și evoluţia calitativă vizibilă în 
aceşti ani şi care vor continua, cu siguranţă, 
şi în anii ce vin! Vă doresc mult succes în 
continuare, ţineţi aproape şi continuaţi să 
susţineţi piaţa românească a asigurărilor! 
La mulţi ani şi multe aniversări frumoase!
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Interviu

Virgil ȘONCUTEAN 
CEO, ALLIANZ-ȚIRIAC Asigurări

PRIMM: Asigurările de sănătate și 
de viață beneficiază de o atenție 
sporită în cadrul ALLIANZ-ȚIRIAC. Care 
sunt secretele succesului pe aceste 
segmente? 

Virgil ȘONCUTEAN: ALLIANZ-ȚIRIAC 
a mizat întotdeauna pe o strategie 
echilibrată a portofoliului. De aceea, 
într-o piață încă dominată de asigurările 
auto, am ales să investim de câțiva ani 
deja în zona asigurărilor de viață și 
sănătate. Acum culegem roadele, dar și 
investim în continuare. În premieră, în 
portofoliul nostru, asigurările de viaţă şi 
de sănătate sunt cot la cot cu asigurările 
CASCO, o linie de business pentru 
care clienții ne aleg în mod tradițional, 
datorită încrederii pe care am construit-o, 
prin respectarea promisiunilor de plată. 

PRIMM: Care sunt obiectivele 
companiei pe aceste segmente pentru 
finalul anului? 

V.Ș.: Ambițiile noastre pe zona 
asigurărilor de viață și sănătate sunt mari. 
Dar cel mai important aspect de precizat 
este de ce-ul. Ambițiile noastre sunt mari, 
pentru că noi, ca țară, avem un mare 
deficit de protecţie în zona asigurărilor 
de viaţă.  

În România, peste 11 milioane de 
oameni cu vârsta cuprinsă între 18 şi 69 
de ani nu sunt pregătiţi pentru viaţă. Ei, 
familiile şi cei dragi lor nu sunt protejaţi 
printr-o asigurare în situaţia în care 
viaţa îi pune la încercare. Nu au o plasă 
de siguranță. Scopul nostru final, ca 
asigurător, este de a asigura viitorul, de 
aceea suntem interesați de asigurările de 
viață, pentru că prin asigurările de viață 
putem să avem o contribuție și mai mare. 
Suntem preocupați de identificarea de 
soluții care să corespundă nevoilor și 
puterii financiare oricărei persoane din 
România. Gândim în termeni de soluții 
și distrugem mituri, o dovadă în acest 
sens este lansarea primei asigurări de 
viață 100% online, care își face loc în 
orice buget – My Protect. Prin lansarea 
My Protect două mituri au fost năruite: 

Ne-am propus să aducem 
asigurările mai aproape de 
oamenii și de companiile 
din România.
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asigurările de viață sunt scumpe și 
asigurările de viață sunt prea complicate. 
My Protect e dovada clară că nu e așa.  

PRIMM: Odată cu creșterea 
subscrierilor pentru asigurările 
de viață și de sănătate a crescut și 
volumul despăgubirilor?  

V.Ș.: Creșterea business-ului antrenează, 
de regulă, o creștere ulterioră a 
despăgubirilor plătite. Este firesc să fie 
așa. Pentru noi despăgubirile ne ajută 
să întărim în mintea clienților beneficiul 
adus de asigurare. Este poate cea mai 
bună formă de promovare pentru noi 
ca asigurători și modalitatea cea mai 
bună de a consolida încrederea clienților 
noștri.   

Ca principiu general, este 
important, pe orice segment de business, 
să crești în linie cu capacitatea financiară. 
E nevoie de un ritm de creștere sănătos, 
care să poată fi susținut.  

PRIMM: Anul acesta ați lansat prima 
asigurare de viată disponibilă 100% 
online. Cum a fost primită de către 
clienți? 

V.Ș.: My Protect este o formă prin care 
încercăm să aducem asigurările de 
viață aproape de publicul din România, 
oferind nu doar informații teoretice, 
ci soluții concrete. Cu My Protect am 
deschis uşa pentru asigurări de viaţă mai 
cuprinzătoare, despre care consultanţii şi 
partenerii de distribuţie ALLIANZ-ŢIRIAC 
sunt pregătiţi să ofere toate detaliile.  

Feedback-ul pe care l-am primit de 
la clienți a fost foarte bun, simplitatea 
procesului de achiziție este o noutate 
pentru piața din România – practic, odată 
cu lansarea My Protect, asigurarea de 
viață poate fi încheiată în 6 paşi simpli, 
fără chestionar medical. 

PRIMM: Am observat că în ultimii 
ani instrumentele de vânzare online 
sunt tot mai utilizate de români. La 
ALLIANZ-ȚIRIAC cum au evoluat aceste 
vânzări și care sunt polițele cele mai 
accesate online de către clienți? 

V.Ș.: Instrumentele de vânzare online 
încep să atragă atenţia şi să fie utilizate 
de către un segment de clienţi nou 
pentru companiile de asigurări, un 
segment de clienți prea puţin abordat 
până acum. În cazul ALLIANZ-ŢIRIAC, 
online-ul - website şi aplicaţia mobilă - 
generează aproximativ 200 de poliţe pe 
zi (reînnoiri şi poliţe noi), fiind accesat 
în principal de către un segment nou 
de clienţi, care nu a fost în atenţia 
mijloacelor de distribuţie tradiţionale. 

Clienţii care optează pentru 
serviciile online preferă interacţiunile 
digitale şi apreciază accesul la serviciile 
dorite în câteva click-uri. În principal, 
produsele de bază, structurate într-
un mod simplu de înţeles, precum 
asigurările RCA sau de călătorie sunt 
cel mai frecvent achiziţionate în mediul 
online. 

PRIMM: Am putea spune că online-ul 
este viitorul pieței de asigurări? 

V.Ș.: Online-ul ne-a surprins plăcut. 
Dacă în urmă cu un an aveam în jur de 
100 de poliţe cumpărate de clienţi, azi 
numărul lor s-a dublat. Este un teritoriu 
nou, pentru că 95% dintre clienţii care 
vin online sunt clienţi care nu au poliţe 
prin niciun intermediar agent sau broker. 
Pentru noi este o direcție de dezvoltare, 
o direcție în care vom investi în viitor.  

Categoric însă, nu e singura 
direcție, pentru că nu credem că în 

asigurări viitorul e exclusiv online. 
Credem în online, dar la fel de mult 
credem în interacțiunea directă în 
asigurări.   

Și în ceea ce privește 
intermedierea, mizăm pe echilibru, 
pe un peisaj diversificat și complet de 
distribuție.  

PRIMM: Ce considerați că ar trebui 
făcut în piața de asigurări pentru a 
crește protecția financiară a românilor 
și pentru a debloca acest prag de 20% 
deținut de asigurările de viață și de 
sănătate din totalul industriei? 

V.Ș.: În primul rând, credem că este 
datoria noastră să fim mai accesibili, 
în ceea ce privește comunicarea, 
explicațiile, astfel încât oamenii și 
companiile să înțeleagă beneficiile 
produselor și serviciilor pe care le 
propunem. Acesta este primul pas și 
le permite oamenilor să ia decizii în 
cunoștință de cauză.  

Noi în ALLIANZ-ȚIRAC, ne-am 
propus să aducem asigurările mai 
aproape de oamenii și de companiile din 
România, însă suntem conștienți că ne-
am asumat un maraton, nu un sprint.  

 Interviu realizat de Andreea RADU 

În portofoliul nostru, 
asigurările de viaţă şi de 
sănătate sunt cot la cot cu 
asigurările CASCO. 

 Instrumentele de vânzare 
online încep să atragă 
atenţia şi să fie utilizate de 
către un segment de clienţi 
nou pentru companiile de 
asigurări. 

Gândim în termeni de 
soluții și distrugem mituri, 
o dovadă în acest sens este 
lansarea primei asigurări de 
viață 100% online, care își 
face loc în orice buget.

Pentru noi online-ul este 
o direcție de dezvoltare, o 
direcție în care vom investi 
în viitor.
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Au trecut deja câteva luni de la momentul plafonării tarifelor RCA și a comisioanelor de 
distribuție, iar jucătorii din piața locală de asigurări au putut observa care sunt efectele 
acestei decizii, atât pentru afacerile asigurătorilor sau brokerilor, cât și pentru consumatori.
Din declarațiile operatorilor din piață reiese că impactul asupra intermediarilor de asigurări 
a fost mai puternic decât estimaseră aceștia inițial. Reducerea veniturilor și a profitabilității, 
precum și reducerea numărului de angajați, asistenți și agenți sunt efectele menționate 
preponderent. Există deja situaţii în care brokerii au închis punctele de vânzare din spaţii 
comerciale, unde cele mai mari vânzări sunt pe segmentul RCA, şi au concediat angajaţii în 
contextul în care comisionul de 7,4% nu este sustenabil pentru continuarea activităţii. Este 
un dezavantaj important pentru consumatori, care primeau consultanţă gratuită în aceste 
locații ușor accesibile. Un alt efect negativ al plafonării ar putea fi ieșirea parțială sau definitivă 

din piață a unor distribuitori.
Cât despre ceea ce va aduce viitorul, o mare parte dintre profesioniștii cu care am discutat cred că după 
expirarea plafonării este de aşteptat ca primele RCA să-şi reia trendul uşor crescător, în condițiile în care și rata 
daunei se menține supraunitară, iar dauna medie RCA este în creștere.
Amintim că, în data de 11 aprilie a intrat în vigoare Hotărârea de Guvern privind stabilirea tarifelor de primă 
maxime şi a altor măsuri aplicabile de către societăţile de asigurare care practică asigurarea obligatorie de 
răspundere civilă auto pentru prejudicii produse terţilor prin accidente de vehicule şi de tramvaie – RCA. 
Tarifele de primă maxime s-au stabilit la nivelul propriilor tarife de primă care au fost practicate de către 
fiecare asigurător RCA la data de 28 februarie 2023 şi sunt valabile pentru o perioadă de 6 luni, respectiv până 
în luna octombrie.
Totodată, comisioanele de distribuţie aferente contractelor RCA au fost limitate la maximum 8% din prima 
netă de cheltuieli de distribuţie tot pentru o perioadă de 6 luni.
Această decizie a fost luată în contextul falimentului EUROINS România, pentru a se evita creșterea prețurilor 
polițelor RCA, cum s-a întâmplat după falimentul recent al CITY Insurance. Pe 8 septembrie 2023 urmează să 
înceteze valabilitatea a peste 2,5 milioane de polițe EUROINS.
În acest context, am adresat două intrebări autorităților și jucătorilor din piață privind perspectiva fiecăruia 
asupra consecințelor plafonării, precum și viitorul pieței locale de asigurări după cele șase luni.

1.Cum apreciați impactul primelor luni de la plafonarea tarifelor RCA, precum 
și a comisioanelor de distribuție, asupra jucătorilor pieței de asigurări și a 
consumatorilor?

2. Cum estimați că va evolua piața după aceste 6 luni de plafonare?

Andreea RADU
Redactor Șef

Ce urmează după plafonarea 
tarifelor RCA

CoverStory
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Valentin IONESCU 
Director General SAR, ASF 

Alexandru CIUNCAN
Președinte & Director General, UNSAR

1. Având în vedere structura pieței per ansamblu și 
anume: puține societăți care oferă RCA, structura dominantă 
a asigurărilor auto, frecvența mare a daunelor, mediul 
inflaționist, putem spune totuși că piața asigurărilor a fost 
stabilă în această perioadă. Societățile prezente în piața 
RCA, în marea lor majoritate, au luat cota de piață, fiecare în 
funcție de propria strategie, dar și în funcție de indicatorii de 
solvabilitate.

2. Odată ce vor înceta de drept toate polițele emise de 
EUROINS, vom putea să avem o perspectivă asupra efectului 
plafonării tarifelor în piața RCA, vom avea tabloul complet al 
pieței și vom putea analiza dinamica evoluțiilor ulterioare.

1. Chiar dacă este devreme pentru a putea trage concluzii, 
ce putem spune este că îmbunătățirea cadrului legislativ în 
domeniul asigurărilor - mai ales pe zona RCA - este, într-adevăr, 
extrem de necesară pentru soluționarea anumitor dezechilibre, 
în beneficiul asiguraților și al păgubiților. De asemenea, este 
important ca legislația în vigoare specifică zonei RCA să fie 
una atractivă, care să favorizeze intrarea unui număr suficient 
de societăți de asigurare pe această piață, care să crească 
concurența, în beneficiul clienților.

Nu în ultimul rând, cadrul legislativ trebuie regândit astfel 
încât să ne îndreptăm atenția înspre cauza de bază a problemei, 
respectiv scăderea frecvenței accidentelor rutiere și a severității 
daunelor. De aceea, una dintre zonele principale pe care ne 
concentrăm atenția la nivelul UNSAR este siguranța rutieră și 
creșterea nivelului de educație a populației în acest sens. Avem 
convingerea că siguranța rutieră trebuie să devină o prioritate 
la nivel național, iar din acest motiv am lansat recent Coaliția 
pentru Siguranță Rutieră - un proiect de țară, pentru o Românie 
fără victime pe șosele.

2. În acest moment asistăm la o reașezare a pieței de 

profil. Există, în continuare, multe oportunități, însă legislația 

trebuie ajustată într-un mod adecvat, în sprijinul păgubiților 

și al șoferilor români, așa cum am menționat și anterior. Din 

perspectiva membrilor noștri, modificarea cadrului normativ în 

domeniul asigurărilor auto necesită un pachet de măsuri mai 

amplu și soluții concrete care ar putea preveni noi derapaje 

pe piață: introducerea unor prețuri de referință la reparații, la 

rent-a-car, ajustarea sistemului Bonus/Malus etc., permiterea 

colaborării dintre asigurători și unitățile reparatoare pe baze 

contractuale care să elimine abuzurile actuale de practicare a 

unor prețuri de reparații excesive de către anumiți operatori 

atunci când plătitorul final este un asigurător etc. Măsurile ar 

ajuta consumatorul să evite eventuale costuri nejustificate 

cerute pentru reparația autovehiculului avariat, deoarece aceste 

costuri influențează în cele din urmă prețul poliței RCA. 

Înghețarea tarifelor RCA pune o presiune importantă 

asupra jucătorilor rămași în piața RCA. Din păcate, măsura 

nu a venit însoțită și de mecanisme corelative de echilibrare 

- despăgubirile plătite sunt în continuă creștere, ceea ce se 

reflectă în evoluția ratei daunei RCA la nivelul primului trimestru 

al acestui an.
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Dorel DUȚĂ
Președinte, UNSICAR

1. Deciziile de plafonare a unor prețuri, tarife sau 
comisioane nu sunt compatibile cu caracteristicile unei 
economii de piață, așa cum este economia României. În 
opinia mea, măsura înghețării tarifelor de primă și a plafonării 
comisioanelor de distribuție pentru distribuitorii de asigurări are 
și va avea numeroase efecte negative asupra pieței de profil.

În primul rând, veniturile și profitabilitatea jucătorilor 
din domeniu pentru acest an vor fi afectate. Companiile 
de asigurare vor trebui, pe de o parte, să-și dimensioneze 
activitatea pentru a putea să-și continue activitatea curentă, 
iar pe de altă parte să pregătească terenul pentru a absorbi 
șocul ieșirii de pe piață a liderului acesteia.  Să nu uităm că la 8 
septembrie 2023 urmează să înceteze valabilitatea a peste 2,5 
milioane de polițe (ale EUROINS – n.red.). Nu va fi simplu de 
gestionat.

Cât privește plafonarea comisioanelor de distribuție, 
apreciem că activitatea distribuitorilor va fi serios afectată. 
Plafonarea comisioanelor este o măsură care afectează 
indicatorii financiari ai unei societăți, scăderea semnificativă a 
veniturilor își va face simțită prezența destul de repede. Brokerii 
locali de asigurare sunt, în principal, societăți antreprenoriale, 
înființate de persoane fizice române, care nu beneficiază de 
susținerea financiară a unor grupuri internaționale. Marea 
majoritate a brokerilor se încadrează ca activitate în specificul 
pieței românești, dominată de asigurările obligatorii, și ajustarea 
mixului de portofoliu este un proces de durată care trebuie 
susținut cu resurse financiare importante.

Un alt efect negativ al plafonării va fi ieșirea parțială sau 
definitivă din piață a unor distribuitori. Scăderea veniturilor va 
reduce semnificativ numărul angajaților brokerilor prezenți în 
centre comerciale și în punctele fixe de distribuție, pentru că 
aceste societăți vor fi în imposibilitatea susținerii cheltuielilor 
salariale și cu chiriile.

Totodată, apreciem că măsura plafonării va avea un 
impact negativ și asupra numărului de agenți și asistenți, 
activitatea devenind neatractivă, o bună parte dintre ei urmând, 
cel mai probabil, fie să iasă din sistem, fie să rămână înregistrați, 
dar inactivi din punct de vedere al distribuției de asigurări. Vom 
vedea rezultatele cel mai probabil la finalizarea termenului, 
când aceștia fie vor trebui să susțină examenele, fie vor trebui să 
parcurgă cursurile de formare profesională continuă.  

Plafonarea comisioanelor va afecta vânzările pentru toate 
clasele de asigurări, în principal cele destinate retailului.

Sperăm că această măsură să nu fie prelungită după 
încheierea celor șase luni. Cred că prelungirea plafonării 
comisioanelor de distribuție va spori efectele negative și va 
menține un grad ridicat de incertitudine pe această piață pentru 
cea mai mare parte a jucătorilor.

2. Falimentele produc turbulențe, intervenția în piață prin 
limitări și plafonări afectează libertatea comercială. Vom avea o 
toamnă "fierbinte" dacă ne gândim la faptul că piața va trebui să 
absoarbă într-un timp foarte scurt peste 2,5 milioane de polițe. 
Numai operațional, dacă ne gândim, va fi o provocare.

Efectele măsurilor intervenționiste le vom simți și în viitor, 
atât asigurătorii, cât și distribuitorii, dar, cel mai important, 
consumatorii de asigurări. Limitarea concurenței face piața 
impredictibilă, iar într-o piață impredictibilă jucători noi nu vor 
intra. Este vitală pentru această piață apariția de noi jucători. 
Fără noi jucători în piață, oferta va avea de suferit și, în final, 
clienții vor fi cei mai afectați.   

Cum am mai spus, prelungirea limitării tarifelor și a 
plafonării comisioanelor de distribuție nu va fi benefică pentru 
nimeni.

Citește cele mai importante 
știri din industrie 

ZILNIC
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Ștefan PRIGOREANU
Președinte, PRBAR

1. Impactul este semnificativ şi asupra asigurătorilor, 
dar mai ales asupra distribuitorilor. Nu înţelegem de ce s-a 
plafonat comisionul de distribuţie, atât timp cât prima de 
asigurare este oricum netă de comision, iar comisionul este 
evidenţiat separat ca procent şi valoare absolută, iar brokerii 
pot vinde cu orice comision între zero şi cel maxim, în funcţie 
de cum se negociează cu clientul său în funcţie de serviciile 
oferite acestuia. Nu a oferit nimeni nicio explicaţie. Însă nu mai 
contează ce a fost, contează ce va fi şi faptul că acest derapaj 
trebuie corectat, cât se poate de repede.

2. După expirarea plafonării este de aşteptat ca primele 
RCA să-şi reia trendul uşor crescător datorită faptului că rata 
combinată a daunalității este în continuare peste 100%. Nu 
anticipez însă creşteri semnificative, deoarece concurenţa se 
face deja simţită, iar în toamnă mai intră un asigurător pe piaţă. 
Desigur, sunt posibile mai multe scenarii, inclusiv prelungirea 
cu încă 3 luni şi poate chiar apariţia unei noi legislaţii mai 
echilibrate şi care să nu încurajeze abuzurile. Un singur lucru 
este cert: brokerii au dovedit adaptabilitate şi implicare atât în 
folosul cosumatorilor, cât şi implicare în construcţia unui cadru 
legislativ mai bun.

Viorel VASILE
Președinte Onorific, PRBAR

1. Consumatorii sunt singurii câștigători pe termen scurt 
datorită fixării tarifelor RCA pentru 6 luni, după falimentul 
EUROINS. Din păcate piaţa de brokeraj a intrat în degringoladă 
din cauza nivelului de comision de 7,4% - nivel stabilit fără un 
studiu de impact asupra funcționării normale a asistenţilor în 
brokeraj.

Există deja situaţii în care brokerii au închis în prima 
fază punctele de vânzare din spaţii comerciale şi au concediat 
angajaţi, deoarece nivelul de comision de 7,4% nu este 
sustenabil pentru continuarea activităţii.

Dispariţia punctelor de vânzare ale brokerilor va conduce 
în termen mediu la dezavantajarea consumatorilor, care vor fi 
privați de consultanţă gratuită acordată de brokeri.

2. Cu siguranţă că piaţa asigurărilor va stagna în 
următoarea perioadă, iar din estimarea noastră 15-20% din forţa 
de vânzări calificată va renunţa la meseria de broker în asigurări/
asistent în brokeraj. În această perioadă recrutarea unor oameni 
noi în industrie este practic imposibilă (lucru confirmat şi de 
asigurători), iar pe termen mediu (1-3 ani), deficitul de personal 
calificat va conduce automat şi la scăderea vânzării asigurărilor 
facultative: locuinţe, Casco, răspunderi civile, malpraxis etc.
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Marius LASLO
Director Executiv, DESTINE Broker

1. Din păcate, ambele măsuri nu au produs rezultatul 
urmărit. Tarifele cresc şi vor creşte din cauza numărului de 
daune şi al inflației. Să nu uităm că încă avem preţuri plafonate 
la gaze şi energie. După renunţarea la plafonare preţurile 
energiei vor creşte din nou şi se vor adăuga la inflaţie. Toate 
astea vor aduce scumpiri pe zona de daune şi reparaţii.

Nici plafonarea comisionului RCA nu va duce la scăderea 
tarifelor. Scăderea de acum a comisionului se pare că a rămas 
la asigurători, nu în buzunarul clienţilor. Această scădere se va 
vedea serios în veniturile asistenţilor, începând cu comisionul 
plătit în iunie pentru producţia din mai. Datorită acestei scăderi, 
dar şi a modificărilor fiscale simţim o tendinţă a asistenţilor de 
a nu mai practica această activitate. Toate acestea pot duce şi la 
scăderea gradului de cuprindere în asigurare pe segmentul RCA.

2. Greu de estimat, având în vedere situaţia incertă din 
această perioadă. Estimez o creştere a primelor intermediate, 
creştere ce va fi determinată de preţurile poliţelor, nu neapărat 
de numărul lor. Fără o economie sănătoasă nu putem avea o 
creştere a consumului de asigurări.

Călin MATEI
CEO, GROUPAMA Asigurări

1. Pentru noi, la GROUPAMA, calitatea la un preț corect 
a fost întotdeauna o prioritate atunci când ne-am raportat 
la produsele și serviciile noastre. Știm că RCA este un produs 
important pentru clienții noștri, ca atare el este important 
și pentru noi. Iar pentru a putea susține aceleași standarde 
de calitate și a controla impactul, atât pentru noi, cât și 
pentru clienții noștri, în contextul unei creșteri accentuate a 
subscrierilor, a plafonării și a perioadei de reașezare a pieței pe 
care am traversat-o, au fost necesare o serie de măsuri. Vorbim 

despre consolidarea fondurilor proprii eligibile să acopere 
necesarul de capital și asigurarea unei rate de solvabilitate care 
să ne permită dezvoltarea durabilă. 

Suntem într-un plin proces de normalizare a pieței, lucru 
care necesită multe eforturi din partea majorității actorilor 
din industrie, inclusiv a consumatorilor. Sunt însă eforturi care 
pot avea impactul dorit doar dacă sunt susținute la rândul lor 
de mai multă predictibilitate la nivel economic sau de politici 
corecte de tarifare din partea unor furnizori de servicii.

2. Piața este în curs de normalizare, iar reușita acestui 
proces depinde de prioritizarea calității la un preț corect, de 
câștigarea încrederii clienților prin calitatea serviciilor acordate, 
de dezvoltarea durabilă, de modul responsabil în care fiecare 
actor din piață își va asuma rolul. Totul pentru ca după 6 luni de 
la plafonare să putem vorbi despre predictibilitate, stabilitate și 
lecții învățate.
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Alexandru APOSTOL
Director General, MaxyGo Broker

1. Plafonarea tarifelor RCA, o practică neuzuală într-o 
economie de piaţă, a condus la creşterea primelor de asigurare 
în unele situaţii, chiar dacă nivelul comisionului RCA a fost şi 
el plafonat la o valoare extrem de mică. În această situaţie, 
plafonarea tarifelor RCA se pare că nu şi-a atins scopul de 
“protejare a clienţilor”.

Totodată, şi plafonarea comisioanelor RCA a avut un 
impact absolut negativ asupra distribuitorilor de asigurări. 
Nivelul veniturilor companiilor de brokeraj şi a asistenţilor 
acestora a înregistrat o scădere drastică, de aproximativ 50%. 

De altfel, din trio-ul clienţi - asigurători - distribuitori 
ultimii sunt singurii perdanţi, mai ales dacă mai luăm în calcul 
şi reglementarea privind Prima Netă, care nu îşi are rostul şi 
retratarea fiscală privind creşterea impozitului pe profit la 16%. 

Aşadar, măsurile luate în ultima perioadă de autorităţile 
statului fac ca domeniul asigurărilor şi îndeosebi cel al 
distribuţiei de asigurări să fie TOTAL neatractiv.

Pe fondul unui trend descrescător al veniturilor, asistenţii 
în brokeraj au făcut eforturi suplimentare în ultimii ani pentru a 
furniza clienţilor răspunsuri şi soluţii în legătură cu falimentele 
din piaţă (ce se întâmplă cu poliţele lor de asigurare, cum 
procedează cei care au avut sau vor avea daune aferente unei 
poliţe emise la un asigurător falimentar, cum pot recupera 
primele de asigurare, cui se adresează în anumite situaţii, pe 
ce canal de comunicare etc.), precum şi pentru reinstalarea 
încrederii în acest domeniu. 

2. După toate cele întâmplate în ultimii ani, cu o autoritate 
fermă, piaţa ar trebui să reacţioneze spre o autoreglare, 
conform principiilor economiei de piaţă. Pentru a ne construi 
un altfel de viitor, trebuie să nu mai repetăm greşelile trecutului 
şi să atragem companii de asigurare noi, pentru creşterea 
concurenţei şi a competitivităţii şi să creăm un cadru mult mai 
atractiv pentru că tinerele generaţii să îşi dorească să activeze în 
această industrie. 

Mihai TECĂU
Președinte Directorat
OMNIASIG Vienna Insurance Group

1. Este foarte important să avem în vedere că la momentul 
implementării măsurilor ce au vizat plafonarea tarifelor RCA 
și a comisioanelor de distribuție, piața asigurărilor se afla 
deja într-un punct de echilibru încă din a doua parte a anului 
precedent, pentru că asigurătorii au investit în creșterea 
rezilienței companiilor și în capacitatea operațională pentru a 

face față redistribuirii naturale a clienților de polițe RCA. Astfel, 
piața locală a asigurărilor se regăsea într-o situație semnificativ 
mai stabilă la momentul celui mai recent faliment din piața 
asigurărilor, din primăvara acestui an. 

În ceea ce privește jucătorii pieței de asigurări, aceștia au 
fost puși în fața unor provocări odată cu noile reglementări, cum 
ar fi ajustarea strategiilor comerciale și adaptarea la noile cerințe 
impuse de plafonarea tarifelor și a comisioanelor de distribuție. 

În tot acest context, trebuie să avem în vedere și faptul că 
tarifele trebuie corelate cu daunalitatea pe respectiva linie. 

2. Estimăm că, după aceste 6 luni de plafonare, piața va 
continua procesul de stabilizare. Posibilitatea intrării pe piață a 
unor noi jucători pe linia RCA ar putea stimula evoluția pieței, 
adaptarea și consolidarea acesteia. 
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Dan CRISTESCU
Membru în Bord, GLOBASIG Broker

Otilia PETRARIU
CEO, CONSULTANT AA Broker

1. Aşa cum ne așteptam, impactul a însemnat o scădere 
drastică de venituri. Şi asta în timp ce am avut o creştere 
considerabilă a timpului alocat fiecărui client pentru consiliere, 
pentru denunţare poliţe EUROINS, pentru a obţine simple 
oferte – chiar şi simpla ofertare a devenit mai complicată în 
această perioadă din cauza problemelor sistemelor informatice 
ale asigurătorilor. Aşadar, putem spune fără rezerve că resimţim 
puternic negativ această perioadă.

2. Speranţa noastră este, în primul rând, că nu va 
exista o perioadă de prelungire a plafonării. Ea ar transforma 
disconfortul menţionat anterior într-o pierdere netă pentru 
majoritatea celor ce lucrează în brokerajul de asigurări. 
Incertitudinea şi scăderea dramatică a veniturilor ne fac să nu 
putem bugeta proiecte noi, să nu putem recruta oameni noi. O 
serie de oameni care lucrează în această industrie dau semnale 
că ar putea renunţa la această activitate şi asta ar fi o pierdere 
pentru întreaga piaţă. 

În scenariul că plafonarea încetează după 6 luni, lucrurile 
ar putea reveni la un nivel mai aproape de echilibrul necesar 
unei dezvoltări de durată. Piaţa de asigurări începe să se 
reaşeze şi, dacă nu mai avem surprize neplăcute, ar putea avea 
perspective de dezvoltare. Mai avem o variabilă în ecuaţie: noua 
lege RCA despre care nu ştim ce noutăți va aduce. Când vom 
avea şi acest nou element, vom putea da un răspuns mai clar la 
această întrebare.

1. Consider că efectele plafonării tarifelor şi a 
comisioanelor nu au fost cele preconizate de cei care au 
luat această decizie. Consumatorii nu sunt mulţumiţi, iar 
intermediarii în asigurări sunt mult mai afectaţi decât se 
estimase. Consider că s-a omis rolul esenţial al intermediarului 
în asigurări în educarea financiară a consumatorului. Atât 
distribuţia, cât şi educaţia, implică numeroase costuri. Ceea ce îi 

mai reţine în această industrie în prezent pe angajații noștri este 
zona lor de confort şi reticența la reconversie. 

2. Depinde ce se întâmplă după această perioadă. Dacă 
se continuă această anomalie sau se lasă piaţa să se regleze prin 
mecanisme normale ale economiei de piaţă. Cert este că avem 
nevoie de mai mulţi jucători în piaţă, în rândul asigurătorilor, 
însă un rol important în îndeplinirea acestui deziderat îl are ASF.

Dacă în continuare această profesie nu va fi corect 
remunerată, vom asista la un deficit de personal şi mai mare 
decât în prezent, ceea ce va avea implicaţii nedorite asupra 
consumatorului, atât din punct de vedere al accesabilității 
produselor de asigurare, cât şi al educaţiei financiare. 

După cum spuneam, avem nevoie de o Românie 
asigurată. Din păcate, unii nu văd pădurea de copaci.
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În momentul scrierii acestui articol rezultatele pieței de asigurări 
românești pentru anul 2022 și chiar pentru primul trimestru din 2023 
sunt cunoscute de ceva vreme. De aceea ne-am propus să  le privim 
dintr-o perspectivă ușor diferită, plasând evoluția pieței noastre de 
asigurări într-un context regional și încercând să evaluăm în ce măsură 
aceasta se încadrează într-un trend comun piețelor din Europa Centrală 
și de Est. 

PIAȚA DE ASIGURĂRI DIN ROMÂNIA 2022/2023 
Poziție consolidată în tabloul 
regional 

În 2022, companiile de asigurări 
înmatriculate în România au înregistrat 
prime brute subscrise (PBS) de peste 
16,51 miliarde lei (circa 3,34 miliarde 
euro), o creștere de aproape 16% față 
de anul precedent. Întrucât moneda 
românească a rămas destul de stabilă 
față de euro, rata de creștere calculată 
în moneda europeană a fost aproape 
aceeași. Acestei sume i se adaugă 
volumul subscrierilor realizate de 
asigurătorii domiciliați în alte state 
membre UE și care operează în România 
pe baza FOE și FOS (libertatea de stabilire 
și libertatea de a presta servicii), în 
valoare totală de 1,9 miliarde lei (384 
milioane euro), în creștere cu aproximativ 
58% față de anul precedent. Per total, 
PBS la nivelul pieței au atins 18,4 miliarde 
lei (3,72 miliarde euro), adică cu 19% mai 
mult față de anul precedent. 

În condițiile în care subscrierile la 
nivel regional au crescut anul trecut, în 

medie, cu circa 7,5% față de 2021, piața 
românescă a înregistrat cea mai înaltă 
dinamică în ECE. Cu excepția Ungariei, 
unde subscrierile au stagnat, toate 

piețele ECE au raportat creșteri ale PBS, 
în 10 dintre acestea rata de creștere fiind 
de peste 10%. Ca atare, evoluția pieței de 
asigurări din țara noastră se înscrie, per 
ansamblu, în trendul regional. Sursele 
acestei creșteri sunt însă diferite în bună 
parte, așa cum vom vedea analizând 
evoluția principalelor segmente de 
business. 

Piețe diverse, aceeași 
provocare 

Cu siguranță elementul comun cu 
impactul cel mai puternic a fost lupta 
cu efectele inflaţiei galopante, definită 
ca “inamicul public nr.1” în 2022. Dacă 
primele semne ale unui trend inflaționist 
s-au înregistrat încă din 2021, 2022 a 
fost anul în care inflația a atins cote fără 
precedent în regiune. În comparație cu 
ansamblul UE, unde rata medie a inflației 
a fost de 5,3% în 2021 și a crescut la 

Daniela GHEȚU
Director Editorial

TOP 5 țări ECE după cotele TOP 5 țări ECE după cotele 
de piață regională  (%)de piață regională  (%)

 Polonia
 Cehia
 Ungaria
 România
 Slovenia
 Altele

35.15%
18.90%

8.13%
7.60%
6.38%

23.83%

43,89 
mld. EUR 
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10,4% în decembrie 2022, majoritatea 
țărilor ECE a înregistrat rate ale inflației 
de două cifre în 2022 care, în unele 
cazuri, au depășit 20%. Ungaria a fost 
de departe cea mai afectată, cu o rată 
a inflației de 25% în 2022, de la 7,4% în 
2021. Letonia și Lituania au înregistrat, 
de asemenea, rate ale inflației de 
aproximativ 20% anul trecut, în timp 
ce Slovenia, Croația, România, Bulgaria, 
Slovacia, Polonia, Cehia și Estonia au 
înregistrat toate ratele inflației între 
10% și 17,5%. Un factor agravant pentru 
puterea de cumpărare a populației a 
fost, în multe țări, creșterea prețurilor la 
alimente într-un ritm mult mai accelerat 
decât rata oficială a inflației. Prețurile 
energiei au înregistrat o evoluție similară. 
În general, costul vieții a crescut într-un 
ritm dramatic, afectând deopotrivă 
gospodăriile și afacerile. Ca atare, inflația 
a avut un impact destul de puternic 
și asupra afacerilor cu asigurări. Pe 
de o parte, puterea de cumpărare a 
populației a fost semnificativ afectată, 
conducând la o scădere a apetitului 
pentru achiziționarea asigurărilor. 
Pe de altă parte, inflația a afectat în 
particular liniile de asigurări auto sau 
asigurări de proprietate și accidente, 
din cauza inflației daunelor. În special 
în asigurările de accidente, inflația 
salariilor și a costurilor medicale a trebuit 
să fie luată în considerare în plus față 
de Indicele Prețurilor de Consum. Fără 
îndoială, în timp ce mulți asigurători au 
încercat să absoarbă, cel puțin parțial, 
aceste efecte prin reducerea altor 
cheltuieli operaționale, o parte din 
impactul inflației a fost totuși transferat 
către clienți, prin creșterea prețurilor 
asigurărilor, de unde și un avans 
accelerat al volumului PBS. 

Impactul inflației a fost foarte 
vizibil și în creșterea daunelor plătite, 
care au crescut în multe țări, precum și 
la nivel regional, într-un ritm mai mare 
decât PBS. Pare să nu fie o coincidență 
faptul că aceleași țări care au consemnat 

cele mai mari rate de creștere atât 
pentru PBS, cât și pentru cheltuielile cu 
daunele, sunt țările care au înregistrat 
cea mai mare inflație. Inflația a dus 
la creșterea prețurilor cu materialele 
și serviciile și, prin urmare, la valori 
mai mari ale daunelor brute plătite 
și la creșterea cheltuielilor brute de 
exploatare. Tendința a fost vizibilă mai 
ales în asigurările auto. Piața românească 
nu a urmat însă acest trend, creșterea 
cheltuielilor cu daunele fiind una foarte 
redusă în raport cu celelalte țări (2,3% 
față de media regională de 9,7%). Totuși, 
trebuie menționat că acest rezultat 
statistic poate fi înșelător într-o măsură, 
în condițiile în care un volum important 
de daune plătite pentru clasa asigurărilor 
RCA de către Fondul de Garantare, 
urmare a falimentului CITY Insurance, nu 
este inclus în calcul. Incluzând în calcul și 
aceste sume, rata de creștere a daunelor 
plătite se ridică la aproape 11%, procent 
care este încă sub ritmul de creștere PBS, 
dar mai puțin contrastant cu evoluția 
celorlalte piețe. 

Un portofoliu stabil 
Anul trecut nu a adus nicio 

schimbare semnificativă în portofoliul 
pieței de asigurări din România. Aceasta 
rămâne orientată către asigurările 
generale, care dețin o pondere de 
aproape 84% din totalul PBS, în creștere 
cu aproximativ 2 puncte procentuale 
față de anul precedent. Schimbarea a 
fost cauzată de stagnarea sectorului 
asigurărilor de viață (creștere de numai 
1,4% față de anul trecut). Astfel, PBS 
pentru asigurările generale au ajuns 
la 13,86 miliarde lei (2,8 miliarde euro, 
în creștere față de anul trecut cu 19%). 
În această privință, piața de asigurări 
din țara noastră s-a aliniat evoluției 
regionale, în sensul menținerii unei 
structuri relativ stabile a portofoliului. 
S-a menținut însă și diferența esențială 
în ceea ce privește structura efectivă 
portofoliului, ponderea asigurărilor de 

viață în portofoliile celor mai 
importante piețe din regiune, ca și la 
nivelul portofoliului agregat ECE, fiind 
semnificativ mai mare decât în România. 

Asigurări de viață 
Rata de creștere de 1,4% raportată 

pentru sectorul asigurărilor de viață în 
2022 a fost rezultatul a două tendințe 
de direcție opusă: în timp ce primele 

 Viață

 Proprietate

 CASCO

 RCA

 Răspundere Civilă generală

 Alte clase
0 10% 20% 30% 40% 50% 60% 70% 80% 90% 100%

28% 15% 15% 22% 16%4%

27% 17% 16% 16% 18%6%
43% 20% 10% 8%19% 1%

30% 14% 15% 21% 15%4%

16% 11% 19% 46% 7%2%

28% 12% 13% 10% 33%3%

 Media CEE

Slovenia
România
Ungaria

Cehia
Polonia

Structura portofoliului de asigurări - Top 5 piețe ECEStructura portofoliului de asigurări - Top 5 piețe ECE

Portofoliu PBS Asigurări Portofoliu PBS Asigurări 
de viață 2022de viață 2022

66,01%

23,63%

10,36%

 Asigurări de viață, anuități și 
asigurări suplimentare

 Asigurări de viață și anuități 
aferente fondurilor de investiții

 Alte asigurări de viață

2,65 mld. 
lei

47,77%

44,29%

7,94%

 Asigurări de viață, anuități și 
asigurări suplimentare

 Asigurări de viață și anuități 
aferente fondurilor de investiții

 Alte asigurări de viață

Portofoliu indemnizații Portofoliu indemnizații 
plătite Asigurări de viațăplătite Asigurări de viață

1,56 mld. 
lei
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subscrise pentru clasa „Asigurări de 
viață, anuități și asigurări suplimentare”, 
precum și pentru asigurările de sănătate 
incluse în sectorul asigurărilor de 
viață, au crescut în total cu aproape 32 
milioane euro, PBS pentru produsele 
Unit-Linked (U-L) (clasa Asigurări de 
viață și anuități aferente fondurilor 
de investiții) au scăzut cu 24 milioane 
euro. Potrivit datelor furnizate de ASF - 
Autoritatea de Supraveghere Financiară, 
numărul polițelor de asigurare de viață 
în vigoare la sfârșitul anului 2022 a fost 
cu aproximativ 3,4% mai mic decât cu 
un an înainte, ceea ce corespunde unei 
diferențe totale negative de 48.948 
de contracte. Cea mai mare scădere a 
numărului de contracte s-a înregistrat 
pe clasa „Asigurări de viață, anuități și 
asigurări suplimentare” (cu circa 30 de 
mii de contracte mai puțin). 

În 2022, valoarea indemnizațiilor 
brute, inclusiv scadențe și răscumpărări 
plătite, aferente asigurărilor de viață, a 
fost la un nivel de 1,56 miliarde lei (315,9 
milioane EUR), în creștere cu aproximativ 
27% față de anul trecut.  

Asigurările de viață au înregistrat 
o evoluție extrem de diversă la nivelul 
regiunii ECE. În piețele mici, cu o foarte 
slabă prezență a acestui tip de asigurări, 
creșterea a fost spectaculoasă în termeni 
relativi, dar cifrele de ansamblu sunt 
încă departe de a fi importante. În 
piețele de top pe acest segment însă, 
trendul general a fost unul predominant 
negativ, marcat de volatilitatea mediului 
economic, încetinirea activității de 
creditare bancară și, în cazul Poloniei, 
de introducerea unor reglementări 
mai restrictive privind produsele tip          
Unit-Linked care au frânat vânzarea 
acestora. Pe de altă parte, indemnizațiile 
plătite au crescut în multe dintre piețele 
regiunii, influențate de o accentuare a 
tendinței de răscumpărare anticipată a 
polițelor. Rezultatele pieței de asigurări 
de viață din România se aliniază 
trendurilor constatate în piețele ECE cu 
un nivel de dezvoltare comparabil.   

Asigurări generale 
Pentru întreaga piață de asigurări 

din România, numărul contractelor de 
asigurări generale în vigoare la sfârșitul 
anului 2022 a fost de peste 14,11 
milioane, în creștere cu aproximativ 
6% față de anul trecut. În același timp, 
primele brute subscrise au crescut 

cu circa 23%, incluzând și rezultatele 
sucursalelor prezente în piață pe baza 
FOE și FOS sau 19%, dacă limităm 
analiza strict la subscrierile jucătorilor 
domiciliați în România. Aceste rezultate 
au determinat menținerea pieței de 
asigurări din România pe poziția a 3-a la 
nivel regional, după Polonia și Cehia, dar 
cu o cotă de piață regională crescută cu 
circa jumătate de punct procentual. 

Asigurările auto și-au păstrat 
rolul dominant în portofoliul de 
asigurări generale, cele două clase care 
formează acest segment - Casco și RCA, 
inclusiv răspunderea transportatorului 
- reprezentând aproximativ 77% din 
totalul primelor brute subscrise pentru 
asigurările generale și 64,5% din totalul 
PBS pe piața asigurărilor din România 
în 2022. Ele au fost totodată motorul 
creșterii, furnizând împreună aproximativ 
81% din volumul suplimentar de prime 
raportat pe segmentul asigurărilor 
generale în comparație cu 2021. 

În raport cu celelalte piețe ECE, 
prezența masivă a asigurărilor auto 
în portofoliul pieței reprezintă un 
“caz extrem”. În niciuna dintre piețele 
de dimensiune și nivel de dezvoltare 
comparabile cu România clasele auto nu 
dețin, cumulat, o cotă din portofoliul de 
asigurări generale mai mare de 56%, în 
timp ce media regională este de aproape 
52%. Factorul de diferențiere este 
constituit, fără îndoială, de asigurările 
RCA. 

Dincolo de această diferență de 
“greutate”, există multe asemănări în 
ceea ce privește trendurile înregistrate 
în 2022 pentru aceste clase de asigurări 
în întreaga regiune. Cu siguranță, liniile 
de asigurări auto au fost cel mai puternic 
afectate anul trecut de inflație. Inflația 
daunelor este o realitate certificată 
cu care asigurătorii se confruntă și, în 
multe cazuri, a dus deja la creșterea 
prețurilor de asigurare. Cu foarte puține 
excepții, cheltuielile cu daunele au 
crescut semnificativ în toate piețele 
ECE, în unele cazuri chiar cu rate de 
peste 10%. În paralel, multe piețe au 
raportat înrăutățirea indicatorilor tehnici 
de eficiență și scăderea profitabilității 
pe acest segment de activitate. Cu 
toate acestea, liniile de asigurări auto 
- cu precădere RCA -, au rămas extrem 
de competitive, ceea ce a făcut ca 
ajustările crescătoare de preț să nu 
atingă niveluri dramatice. România a 
reprezentat, din acest punct de vedere, 
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  Incendiu și calamități naturale 
  RCA 
  Alte asigurări generale

22,07%
10,88%
54,80%
12,25%

Portofoliu PBS Portofoliu PBS 
Asigurări generaleAsigurări generale

13,86 mld. 
lei

  Casco 
  Incendiu și calamități naturale 
  RCA 
  Alte asigurări generale

32,62%
5,40%

54,44%
7,54%

Portofoliu daune plătite Portofoliu daune plătite 
Asigurări GeneraleAsigurări Generale

6,24 mld. 
lei

TOP 5 țări ECE după cotele TOP 5 țări ECE după cotele 
de piață regională  (%) - de piață regională  (%) - 
Asigurări GeneraleAsigurări Generale

 Polonia
 Cehia
 Ungaria
 România
 Slovenia
 Altele

34,26%
19,11%

8,86%
6,47%
6,41%

24,89%

31,62 
mld. lei



o excepție, creșterea prețurilor pentru 
asigurările RCA fiind în mare parte 
alimentată de nevoia de a compensa 
efectele falimentului CITY Insurance și a 
aduce pieței corecțiile necesare pentru 
asigurarea sustenabilității.  

Asigurările de proprietate - clasele 
8 și 9 -, reprezintă împreună 12,6% 
din PBS pentru asigurări generale și 

aproximativ 10,6% din totalul general al 
subscrierilor, furnizând anul trecut circa 
9% din creșterea, în valoare absolută, 
a volumului de prime pentru asigurări 
generale. Rezultatele pieței românești 
au fost în linie cu tendințele consemnate 
în regiune. În raport cu unele piețe 
relevante din regiune, unde daunele pe 
acest segment cu crescut semnificativ ca 

urmare a producerii unor riscuri naturale 
de dimensiuni importante, 2022 pare să 
fi fost un an mai “blând” pentru România, 
astfel încât daunele plătite pe acest 
segment de business au crescut doar 
cu circa 6.7%, în timp ce PBS au avansat 
cu aprox. 13,5%. De remarcat totuși că, 
cel puțin în parte, creșterea mai lentă a 
daunelor plătite de asigurătorii români se 

Top 10 asigurători după PBS și cotă de piață 2022 vs. 2021Top 10 asigurători după PBS și cotă de piață 2022 vs. 2021
2022 2021 Variație (%) Cotă de piață (%)

EUR m RON m EUR m RON m in EUR in RON 2022 2021
1  GROUPAMA Asigurări 601,07 2,973,71 328,40 1,624,98 83,03 83,00 18,01 11,41
2  ALLIANZ-ȚIRIAC Asigurări 581,97 2,879,22 410,57 2,031,53 41,75 41,73 17,44 14,27
3  EUROINS România 562,28 2,781,82 444,26 2,198,23 26,57 26,55 16,85 15,44
4  OMNIASIG VIG 428,36 2,119,28 326,73 1,616,68 31,11 31,09 12,84 11,35
5  ASIROM VIG 232,07 1,148,13 168,13 831,93 38,03 38,01 6,95 5,84
6  NN Asigurări de Viață 196,08 970,09 189,91 939,70 3,25 3,23 5,88 6,60
7  GENERALI România 183,21 906,40 155,42 769,01 17,88 17,87 5,49 5,40
8  GRAWE România 108,44 536,48 59,39 293,85 82,59 82,57 3,25 2,06
9  BCR Asigurări de Viață VIG 92,96 459,89 82,29 407,20 12,97 12,94 2,79 2,86

10  UNIQA Asigurări 77,32 382,55 77,57 383,82 -0,32 -0,33 2,32 2,70
 TOP 5 2,405.74 11,902.16 1,678.09 8,303.35 43,36 43,34 72,10 58,31
 TOP 10 3,063.74 15,157.57 2,242.66 11,096.93 36,61 36,59 91,82 77,92
 TOTAL 3,336.74 16,508.19 2,878.09 14,241.10 15,94 15,92 100 100

Datele prezentate sunt estimări XPRIMM pe baza cotelor de piață comunicate de ASF.
Valorile PBS sunt calculate de XPRIMM prin însumarea PBS pentru asigurări de viață și asigurări generale, potrivit Raportului ASF pentru anul 2022 și 2021

Cifrele arată că România se află pe primul loc în Uniunea 
Europeană în ceea ce privește decesele din accidente rutiere, 
cu un număr alarmant de 86 de decese la un milion de locuitori 
înregistrate în 2022, comparativ cu 46 cât era media europeană. 
Doar în anul 2022, la nivel național, au fost înregistrate 4.711 
accidente grave, soldate cu decesul a 1.634 de persoane si 
rănirea gravă a altor 3.685, ceea ce indică o medie zilnică 
de aproape 13 accidente rutiere grave, conform datelor 
Inspectoratului General al Poliției Române.

Pornind de la această realitate, UNSAR - Uniunea Națională a 
Societăților de Asigurare și Reasigurare din România, a inițiat 
un proiect colaborativ ”Coaliția pentru Siguranță Rutieră”, o 
inițiativă care a luat naștere din dorința de a contribui la o 
Românie fără accidente rutiere. Prima întâlnire a Coaliției a 
avut loc pe 22 iunie 2023. S-au discutat obiectivele și planul 
de acțiuni pentru perioada următoare, plan care vizează 
promovarea de măsuri concrete de creștere a nivelului de 
siguranță în trafic în țara noastră și dezvoltarea de politici 
publice pentru un viitor mai bun.  

Prin acest proiect de țară, UNSAR își propune să aducă alături 
organizații, oameni, companii și autorități, cu un singur scop: 
creșterea nivelului de siguranță pe șoselele din România și 
reducerea numărului de victime ale accidentelor auto. Avem 
nevoie ca, împreună, să punem bazele unui parteneriat amplu 
pentru siguranță rutieră, reunind energiile și resursele tuturor 
actorilor relevanți din sectorul public și privat pentru a identifica 
cele mai bune soluții pentru cetățenii români. 

Ca urmare a demersurilor întreprinse de Coaliție, ne dorim ca, 
în 2030, România să nu mai domine clasamentul european cu 
privire la numărul de accidente rutiere.

Lansăm, astfel, un apel la acțiune pentru toți factorii interesați, 
precum și invitația de a se alătura UNSAR și Coaliției pentru 
Siguranță Rutieră pentru a implementa măsuri sustenabile 
pentru creșterea nivelului de siguranță în trafic. Cei interesați ne 
pot contacta la office@pentrusigurantarutiera.ro 

*Conform datelor Inspectoratului General al Poliției Române 

www.pentrusigurantarutiera.ro

Siguranța rutieră este o prioritate pentru UNSAR și industria de asigurări
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justifică prin gradul scăzut de cuprindere 
în asigurare a proprietăților din țara 
noastră. Cu alte cuvinte, chiar dacă 
natura s-a dovedit la fel de capricioasă în 
România ca peste tot în ECE, acoperirea 
daunelor a căzut în sarcina asigurătorilor 
mult mai puțin decât în piețe ca Polonia, 
Cehia, Slovacia etc.  

Daunele plătite pentru asigurări 
generale s-au ridicat la 6,24 miliarde lei 
(1,26 miliarde euro) în 2022, mai puțin cu 
2,4% față de anul 2021. Totuși, pe lângă 
aceste cifre, trebuie luate în considerare 
și daunele plătite de FGA - Fondul de 
Garantare a Asiguraților, în valoare de 
655 milioane lei, din care aproximativ 
93% reprezintă sume aferente 
asigurărilor RCA, precum și cele circa 233 
milioane lei plătite de sucursalele străine. 

Liniile de asigurări auto au 
reprezentat aproximativ 87% din daunele 
plătite pentru asigurările generale, 
în timp ce clasele de asigurări de 
proprietate au generat doar aproximativ 
5,4%. 

Rata combinată a daunei calculată 
pentru ansamblul segmentului de 
asigurări generale a fost la sfârșitul 
anului 2022 de aproximativ 99,6%, în 
scădere față de valoarea înregistrată în 
anul precedent (123%). Menționăm că 
în calculul ratei daunei, indicator calculat 
pentru finalul anului 2022 intră datele 
societății EUROINS la 30.09.2022, pentru 
a ține cont de ajustările efectuate de ASF 
în urma activităților de supraveghere 
și control, ce s-au finalizat inclusiv cu 
constatarea subevaluării rezervei de daună 
neavizată (IBNR) de către societate, se 
arată în raportul instituției. În aceste 
condiții, valoarea indicatorului pentru 
2022 nu este pe deplin comparabilă cu 
anul precedent și trebuie considerată ca 
atare. 

Profitabilitate 
îmbunătățită 

Profitul net agregat la nivelul 
întregii piețe s-a dublat în 2022 în 

raport cu anul precedent, chiar dacă 
cifra oficială comunicată de ASF, de 
773 milioane de lei, nu include datele 
referitoare la rezultatele financiare ale 
companiei EUROINS România. Principala 
sursă a acestei creșteri a profitabilității 
a fost îmbunătățirea rezultatului tehnic 
pentru asigurări generale, în creștere de 
la 220,67 milioane lei în 2021, la 483,9 
milioane lei în 2022 (exclusiv EUROINS 
România). Pe segmentul asigurărilor de 
viață, rezultatul tehnic agregat al pieței 
a crescut, de asemenea, de la 154,13 
milioane lei în 2021, la 182,6 milioane lei 
în 2022. 

Asigurători de top 

Pe piața asigurărilor activau, la 
sfârșitul anului 2022, 26 de companii 
de asigurări, autorizate și reglementate 
de ASF, dintre care 13 exercitau doar 
activitate de asigurări generale, 7 erau 
active doar în asigurările de viață și 6 
aveau activitate compozită. 
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Piața asigurărilor din România 
se caracterizează printr-un un grad de 
concentrare relativ ridicat, aproximativ 
91,8% din volumul total de prime 
subscrise fiind sub controlul primelor 
10 companii de asigurări, cu aproape 
14 puncte procentuale mai mult 
decât în 2021. Mai mult decât oricând, 
asigurările RCA au avut un loc important 
în stabilirea ierarhiei pieței prin măsura 
în care operatorii din piață au participat 
la redistribuirea imensului portofoliu din 
“moștenirea” City Insurance. 

GROUPAMA România a devenit 
lider de piață, în urcare 2 locuri față de 
2021, cu cotă de piață de 18% și PBS în 
valoare de 2,97 milarde lei după ce a 
înregistrat rate mari de creștere peste 
medie pe mai multe linii de business și a 
preluat o mare parte din portofoliul RCA 
eliberat de eșecul CITY Insurance.  

ALLIANZ ȚIRIAC s-a clasat pe locul 
2, menținând aceeași poziție ca în 2021, 
cu o cotă de piață de 17,44% și PBS de 
2,88 miliarde lei, în timp ce EUROINS 
România s-a clasat pe locul 3, cu o 
cotă de piață de 16,85% și PBS de 2,78 
miliarde lei. 

Top 5 este completat de OMNIASIG 
VIG și ASIROM VIG, care controlează 
împreună o cotă de aproximativ 19,8% 
din PBS la nivelul pieței. 

Perspective 2023 
După un an marcat de impactul 

unui mediu macroeconomic volatil, 
combaterea efectelor inflației și efortul 
de a absorbi urmările unui faliment de 
proporții în piață, 2023 era așteptat ca 
un an de consolidare și creștere. Iar dacă 
mediul economic a confirmat estimările 
relativ optimiste ale analiștilor, primul 
trimestru a lansat operatorilor din 
piața de asigurări o nouă provocare de 
proporții: falimentul EUROINS România, 
eveniment cu urmări importante din mai 
multe puncte de vedere. De remarcat 
totuși, că rezultatele statistice ale 
trimestrului I nu reflectă decât marginal 
impactul situației EUROINS, dat fiind ca 
falimentul acesteia a intervenit abia la 
finalul perioadei. 

În aceste condiții, asigurătorii 
domiciliați în România au subscris prime 
brute în valoare de aproximativ 4,74 
miliarde de lei, în creștere cu circa 2% 
față de valoarea înregistrată în perioada 
similară a anului anterior. În timp ce 
asigurările de viață au rămas, în termenii 
PBS, la un nivel apropiat trimestrului 

1 din 2022, asigurările generale au 
consemnat o ușoară creștere, de 2,3%. O 
creștere importantă (+38%) a intervenit 
pe segmentul subscrierilor realizate de 
cele 15 sucursale ale unor asigurători 
străini care derulează operațiuni în piața 
românească în baza FOE și FOS, primele 
brute subscrise de acestea atingând 620 
milioane lei. Intrarea HELLAS Direct pe 
piața RCA, în care și-a adjudecat deja 
o cotă de piață de circa 5%, este unul 
dintre factorii care au contribuit major la 
această creștere. 

De remarcat că deși majoritatea 
claselor de asigurări generale a 
înregistrat creșteri ale volumului de 
prime subscrise, clasa cu cea mai mare 
pondere în portofoliu - asigurări RCA -, 
a raportat o scădere a PBS de 2,4% față 
de T1 2022 și o reducere a numărului 
de contracte (unități anualizate) de 
circa 4%. Ambele cifre iau în calcul și 
rezultatele activității celor 2 sucursale 
străine active pe piața RCA, AXERIA IARD 
si HELLAS Direct, în condițiile în care ele 
controlează circa 11% din piața RCA.  

În același timp, daunele plătite au 
crescut cu circa 10% față de T1 2022, 
până la circa 1,15 miliarde lei, incluzând 
maturități și răscumpărări parțiale și 
totale ale polițelor de asigurări de viață. 
Asigurările auto sunt responsabile pentru 
circa 88% din daunele plătite în T1 2023, 
fără a include și sumele plătite de Fondul 
de Garantare a Asiguraților. 

Greu de spus, în acest moment, 
care ar putea fi rezultatele finalului de an 
2023 în condițiile în care ne confruntăm 
cu încă multe necunoscute. După 
introducerea limitării tarifelor RCA pentru 
6 luni, cu siguranță cifrele semestrului 1 
si chiar pentru primele 9 luni ale anului 
vor reflecta impactul acestei măsuri. Cel 
mai probabil, vom asista la o stagnare 
sau poate chiar o scădere pe linia de 
asigurări RCA, motorul creșterii din 
anul precedent. Până la finalul anului, 
depinzând de decizia autorităților de a 
extinde sau nu perioada de limitare a 
tarifelor, am putea asista la continuarea 
trendului stabilit în prima parte a anului, 
sau la o “revenire” pe trend pozitiv a 
segmentului RCA.  

Pe de altă parte, chiar dacă rata 
inflației va evolua potrivit proiecțiilor 
Băncii Naționale, către 7% pe final de an 
2023, efectele acestei “normalizări” nu 
se vor reflecta imediat în operațiunile 
asigurătorilor, cu atât mai mult cu cât 
cheltuielile cu daunele pe segmentul 
auto sunt influențate și de alți factori. Ca 
atare, ne putem aștepta în continuare la 

o creștere destul de rapidă a cheltuielilor 
cu daunele auto. Dacă adaugăm și 
potențiala creștere a daunelor plătite 
pentru asigurarea proprietăților în 
condițiile în care anul 2023 pare să fie 
unul al extremelor meteorologice, este 
de așteptat ca la nivelul întregii activități 
de asigurări să asistăm la o creștere 
importantă a cheltuielilor cu daunelor 
și o posibilă degradare a indicatorilor 
tehnici. 

Chiar dacă există încă multă 
incertitudine cu privire la schimbările 
legislative care urmează în acest an și 
impactul lor asupra rezultatelor pieței, 
nu poate fi ignorat faptul că există și 
o serie de semne pozitive care, chiar 
dacă nu vor produce rezutate financiare 
spectaculoase pe termen scurt, sunt 
importante pentru că demonstrează 
creșterea interesului românilor și 
pentru alte clase de asigurări decât 
cele obligatorii. Creșterea din zona 
asigurărilor de sănătate, creșterea 
numărului de contracte încheiate in 
T1 pentru asigurarea proprietăților etc. 
sunt semnale pozitive care indică un 
posibil trend de diversificare. Numai 
următorii ani vor putea însă confirma cu 
certitudine stabilizarea acestui trend. 
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RCA - vindem prea mult sau 
prea puțin? 

Ponderea primelor brute subscrise 
(PBS) pentru asigurările obligatorii RCA 
în totalul subscrierilor pentru asigurări 
generale s-a dublat în intervalul 2007-
2022. În ultimii 15 ani, ritmul total de 
creștere a volumului PBS pentru RCA a 
fost de circa trei ori mai mare față de cel 
al asigurărilor generale facultative, per 
total. 

Creșterea volumului subscrierilor 
pentru RCA este, pe de o parte, un 
efect firesc al măririi parcului auto 
național. Astfel, numărul autovehiculelor 
înmatriculate în România, și implicit 
numărul contractelor RCA încheiate, a 
crescut între 2007 și 2022 de la circa 4,5 
milioane, la 10 milioane, cifre care includ 
toate categoriile de vehicule. Dacă luăm 

în considerare numai autoturismele, 
numărul acesta s-a dublat în intervalul 
considerat, de la circa 3,55 milioane în 
2007, la 7,85 milioane anul trecut.  

Un alt factor de creștere al 
volumului PBS pentru RCA este variația 
valorii primelor medii de asigurare. În 
ultimii 15 ani, valoarea primei medii de 
asigurare a crescut de aproape de 4 ori, 
evoluție determinată de o serie întreagă 
de factori. Schimbarea legislației, prin 
unificarea polițelor RCA și Carte Verde 
a determinat un prim salt semnificativ 
la începutul intervalului considerat în 
analiza noastră. Un alt salt consistent 
s-a înregistrat apoi odată cu adoptarea 
unor noi reguli de segmentare a tarifelor, 
alinierea standardelor actuariale la cele 

europene și introducerea obligației 
pentru asigurătorii RCA de a-și stabili 
tarifele de primă de bază astfel încât 
să acopere toate obligațiile asumate 
prin emiterea acestor polițe. Ridicarea 
graduală a limitelor de răspundere 
pentru daune materiale și vătămări 
corporale, în acord cu legislația 
europeană a crescut răspunderile 
asumate de asigurători prin polițele 
RCA și a condus, implicit, la creșterea 
prețurilor acestora. Cele trei falimente 
majore consemnate în istoria ultimului 
deceniu (ASTRA - 2015, CITY Insurance 
- 2022 și EUROINS -2023) au avut de 
asemenea un impact vizibil asupra 
creșterii tarifelor RCA, piața fiind nevoită 
să absoarbă efectele acestora. 

� Vrei propriul tău magazin online de asigurări?
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Mai mult, creșterea tarifelor RCA 
a fost determinată în mod constant de 
creșterea valorii mașinilor asigurate 
și implicit a valorii reparațiilor și, mai 
ales, de daunalitatea ridicată pe acest 
segment de asigurări. Să nu uităm că, 
cu circa 400.000 de accidente rutiere în 
fiecare an, România conduce în topul 
țărilor europene la acest capitol. Mai 
mult, frecvența accidentelor rutiere 
este dublă în România față de Polonia, 
și de 3 - 4 ori mai mare decât în alte 
piețe importante din regiunea Europei 
Centrale și de Est. Potrivit datelor 
publicate de autoritatea de supraveghere 
a pieței, valoarea daunei medii a crescut 
continuu de-a lungul timpului, de la 
3.730 lei în 2008, la 9.963 lei în 2022. 
Sub impactul inflației ridicate, valoarea 
daunei medii a crescut în T1 2023 și mai 
mult, la 10.370 lei. Ca atare, la momentul 
respectiv, asigurătorii din România 
plăteau pentru fiecare accident, în baza 
polițelor RCA, despăgubiri de peste 
2.160 EUR, mai mult decât în alte țări din 
regiune (pentru comparație: Polonia - 
1.690 EUR, Ungaria -1.920 EUR, Croația 

- 2.010 EUR). Acest lucru înseamnă că, 
pentru fiecare accident, în România se 
plătesc despăgubiri cu până la 28% mai 
mari decât în Polonia, cu 12% mai mari 
ca în Ungaria și cu 7% mai mari decât în 
Croația. 

Sub efectul combinat al tuturor 
factorilor amintiți, creșterea volumului 
de prime RCA a fost una organică, în 
ritm cu schimbarea realităților sociale 
și economice ale vieții din România. 
Ponderea din ce în ce mai importantă a 
acestui segment de piață în portofoliul 
general de asigurări este mai degrabă 
rezultatul dinamicii mult mai slabe 
a claselor de asigurări facultative. 
Excluzând segmentul RCA din totalul 
primelor subscrise pentru asigurări 
generale pe parcursul ultimilor 15 ani, 
creșterea totală înregistrată între 2007 și 
2022 a "asigurărilor generale non-RCA" a 
fost de 46%. 

Spre comparație, în unele dintre 
cele mai importante piețe RCA din ECE, 
cum sunt Polonia sau Cehia, ponderea 
asigurărilor RCA în volumul total de 

asigurări generale a scăzut ușor între 
2008 și 2022, de la 34% la 20% în 
Polonia și de la 29% la 22% în Cehia. 
Mai mult, asigurările RCA nu au atins 
niciodată, în portofoliile acestor piețe, o 
cotă atât de ridicată ca în țara noastră. 
Subscriu asigurătorii din aceste țări mai 
puțin RCA? Nu, răspunsul este clar. Și, 
în fapt, fiind vorba despre o asigurare 
obligatorie, RCA-ul se subscrie atât cât 
este nevoie în fiecare țară, funcție de 
dimensiunea parcului auto.  

În fapt, dacă greutatea RCA în 
portofoliul românesc de asigurări este 
excesivă, așa cum o percepem în general, 
ea este mai degrabă rodul unei dezvoltări 
prea lente a asigurărilor facultative. Nu 
putem vinde “mai puțin RCA”. Dar ar 
trebui să facem tot ce se poate pentru a 
vinde mai multe asigurări facultative – în 
beneficiul pieței și, mai ales, în beneficiul 
românilor. 

Daniela GHEȚU 

� Vrei propriul tău magazin online de asigurări?
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Cristian FUGACIU 
CEO, MARSH Romania 
Co-CEO pentru Europa Centrală și de Est 

Interviu

XPRIMM: Domnule FUGACIU, ați fost 
numit relativ recent Co-CEO pentru 
Europa Centrală și de Est (ECE), 
alături de Artur GRZESKOWIAK, CEO 
al MARSH Polonia. Vă rugăm să ne 
dați mai multe detalii despre cum 
este organizată rețeaua MARSH în 
regiunea noastră și cum funcționează 
acest aranjament de co-management. 

Cristian FUGACIU: Am fost încântat 
să-mi asum poziția de Co-CEO pentru a 
conduce operațiunile noastre în regiune. 
Rețeaua MARSH din regiunea ECE este 
organizată strategic pentru a asigura 
servicii complete și sprijin de specialitate 
pentru clienții noștri. Avem o prezență 
puternică în 16 țări: Austria, Azerbaidjan, 
Bulgaria, Cehia, Estonia, Croația, Ungaria, 

Kazahstan, Lituania, Letonia, Polonia, 
România, Serbia, Slovenia, Slovacia și 
Ucraina. 

Sistemul nostru de co-
management ne permite să fructificăm 
complementar experiența, resursele și 
cunoștințele din domeniu ale ambilor 
lideri. Lucrăm îndeaproape împreună, 
putem asigura o operațiune fără 
întreruperi și eficientă, care maximizează 
valoarea pe care o oferim clienților 
noștri din regiune. Abordarea noastră 
colaborativă promovează o cultură a 
muncii în echipă și ne permite să ne 
valorificăm punctele forte comune, 
asigurând furnizarea consecventă de 
servicii excepționale în regiunea ECE. 

XPRIMM: MARSH este unul dintre 
puținii jucători globali în domeniul 
brokerajului de reasigurare care este 
prezent în întreaga regiune ECE. 
Intenționați să vă extindeți amprenta 
în continuare către Est, acoperind mai 
multe piețe? 

C.F.: MARSH evaluează continuu 
oportunitățile de expansiune și creștere. 
În timp ce suntem deja prezenți în 
întreaga regiune ECE, suntem conștienți 
de natura dinamică a industriei 
asigurărilor și nevoile în evoluție ale 
clienților noștri. Pe măsură ce regiunea 
ECE continuă să se dezvolte, rămânem 
deschiși să explorăm noi opțiuni 
pentru consolidarea amprentei noastre 
regionale. 
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Scopul nostru este să oferim 
clienților beneficiul experienței noastre 
globale și buna cunoaștere a realităților 
locale, oriunde aceștia își desfășoară 
activitatea. Prin extinderea prezenței 
noastre în regiunea ECE, ne putem 
extinde sprijinul către o gamă mai 
largă de clienți și industrii, contribuind 
la creșterea și dezvoltarea regiunii în 
ansamblu. Suntem hotărâți să valorificăm 
resursele și rețelele noastre pentru a 
identifica și valorifica oportunitățile 
care se aliniază cu misiunea noastră de 
a proteja și promova posibilitatea în 
regiunea ECE. 

Acum oferim servicii și acces la 
experiența noastră companiilor din toate 
țările din regiune prin birourile noastre 
locale și prin parteneriate, în anumite 
țări. Am extins recent acoperirea regiunii 
ECE pentru a include Azerbaidjan, 
Kazahstan și Ucraina. Această decizie 
strategică ne permite să furnizăm servicii 
consistente și de înaltă calitate clienților 
din întreaga regiune ECE, valorificând 
în același timp dinamica pieței și 
oportunitățile din fiecare țară și pe cele 
ale regiunii, în general. 

XPRIMM: Chiar dacă aparțin aceleiași 
regiuni, piețele ECE sunt foarte 
diverse. Cum comentați această 
diversitate? Care ar fi caracteristicile 
comune ale piețelor de asigurări din 
regiune și, de asemenea, principalele 
diferențe? 

C.F.: Diversitatea piețelor este într-adevăr 
o caracteristică notabilă a regiunii ECE. 
Fiecare piață are propria sa dinamică 
unică, modelată de factori istorici, 
culturali, economici și de reglementare. 
Cu toate acestea, în inima acestei 
diversități, există caracteristici comune 
care unesc țările din regiune. 

O caracteristică comună este 
creșterea constantă experimentată de 
piețele de asigurări din Europa Centrală 
și de Est în ultimii ani. În plus, regiunea 
a înregistrat o creștere semnificativă a 
nivelului de conștientizare cu privire 
la managementul riscurilor, evoluții 
în reglementare, precum și economii 
în expansiune, stimulând cererea de 
produse și servicii de asigurare. 

Piețele ECE acordă o atenție sporită 
măsurilor de diminuare a expunerii la 
risc și creștere a rezilienței. Pe măsură ce 
organizațiile din regiune se confruntă cu 
riscuri și provocări în evoluție, există o 
recunoaștere tot mai mare a importanței 

strategiilor de gestionare a riscurilor. 
Aceasta reprezintă o oportunitate 
pentru furnizorii de asigurări de a oferi 
soluții personalizate care se adresează 
nevoilor specifice ale companiilor și ale 
persoanelor fizice. 

În pofida acestor aspecte comune, 
există și diferențe notabile între piețele 
din ECE. Variațiile în maturitatea 
pieței, reglementare, factorii culturali 
și sectoarele industriale specifice 
contribuie la aceste diferențe. De 
exemplu, unele piețe pot fi mai avansate 
în anumite segmente de asigurări sau 
pot avea reglementări specifice care 
afectează oferta de produse și canalele 
de distribuție. 

La MARSH, recunoaștem 
importanța înțelegerii și adaptării 
la nuanțele fiecărei piețe. 
Abordarea noastră se bazează pe 
complementaritatea experienței globale 
cu înțelegerea profundă a realităților și 
condițiilor din fiecare piață. Astfel, oferim 
soluții personalizate care să răspundă 

provocărilor și oportunităților unice 
prezentate de fiecare piață din Europa 
Centrală și de Est. 

XPRIMM: Contribuția brokerilor de 
asigurări la peisajul distribuției de 
asigurări diferă de la o piață la alta. În 
piețe precum România, Ungaria sau 
Bulgaria, brokerii de asigurări au o 
prezență mult mai mare în distribuția 
retail decât în celelalte piețe din ECE. 
Cum explicați această diferență? 

C.F.: Contribuția diferită a brokerilor de 
asigurări la distribuția retail pe diferite 
piețe din Europa Centrală și de Est poate 
fi atribuită mai multor factori. Dinamica 
pieței, dezvoltarea istorică a industriei 
asigurărilor, cadrul de reglementare, 
preferințele clienților și strategiile 
asigurătorilor, toate joacă un rol în 
modelarea peisajului distribuției. 

Pe piețe precum România, Ungaria 
și Bulgaria, brokerii de asigurări și-au 
stabilit o poziție puternică în distribuția 
retail. Acest lucru poate fi atribuit 
mai multor motive. În primul rând, 
aceste piețe au cunoscut o creștere 
semnificativă în ultimii ani, ceea ce a 
condus la o cerere crescută de produse 
și servicii de asigurare. Pe măsură ce 
complexitatea riscurilor cu care se 
confruntă organizațiile și persoanele 
fizice crește, există o nevoie mai mare 
de consultanță de specialitate și soluții 
personalizate în furnizarea cărora brokerii 
de asigurări excelează. 

În al doilea rând, preferințele 
clienților joacă, de asemenea, un rol 
semnificativ. Pe aceste piețe, există o 
înclinație mai mare în rândul clienților de 
a căuta sfaturi și îndrumări personalizate 
atunci când achiziționează o asigurare. 
Brokerii de asigurări oferă posibilitatea 
de avea acces, printr-un furnizor unic, la 
o gamă largă de produse de asigurare, 
de la mai mulți asigurători. Acest lucru 
permite clienților să compare opțiunile 
și să aleagă acoperirea care se potrivește 
cel mai bine nevoilor lor. 

În plus, mediul de reglementare de 
pe aceste piețe poate fi, de asemenea, 
favorabil creșterii brokerilor de asigurări 
în distribuția pentru clienți retail. 
Reglementările care promovează 
transparența, concurența loială și 
protecția consumatorilor pot crea un 
mediu în care brokerii prosperă, oferind 
servicii valoroase clienților. 

Cu toate acestea, este important 
de menționat că prezența brokerilor 

Pe măsură ce regiunea 
ECE continuă să se 
dezvolte, rămânem 
deschiși să explorăm 
noi opțiuni pentru 
consolidarea amprentei 
noastre regionale. Am 
extins recent acoperirea 
regiunii ECE pentru a 
include Azerbaidjan, 
Kazahstan și Ucraina. 
Această decizie strategică 
ne permite să furnizăm 
servicii consistente și de 
înaltă calitate clienților 
din întreaga regiune ECE, 
valorificând în același 
timp dinamica pieței și 
oportunitățile din fiecare 
țară și pe cele ale regiunii, 
în general. 
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de asigurări în distribuția retail nu se 
limitează la aceste piețe, dar în alte piețe 
ECE, canalele alternative de distribuție, 
cum ar fi bancassurance sau vânzările 
directe, pot fi mai răspândite. La MARSH, 
recunoaștem importanța înțelegerii 
caracteristicilor unice ale fiecărei 
piețe și adaptăm abordarea noastră în 
consecință.  

XPRIMM: Pe lângă rolul lor tradițional 
de consiliere, brokerii de asigurări 
pot juca și un rol în proiectarea și 
dezvoltarea produselor de asigurare. 
Cât de mult este utilizată această 
capacitate pe piețele de asigurări din 
ECE? 

C.F.: Capacitatea brokerilor de asigurări 
de a contribui la proiectarea și 
dezvoltarea produselor de asigurare este 
din ce în ce mai recunoscută și utilizată 
pe piețele de asigurări din ECE. Dincolo 
de rolul lor tradițional de consultant de 
risc, brokerii posedă cunoștințe extinse 
în industrie, informații despre nevoile 
clienților și acces la datele de piață. 
Acești factori îi poziționează bine pentru 
a colabora cu asigurătorii și clienții 
în proiectarea de soluții de asigurare 
inovatoare și personalizate. 

În piețele de asigurări din ECE 
observăm o tendință de creștere a 
brokerilor care participă activ la procesul 
de proiectare a produsului. Pe măsură 
ce organizațiile și persoanele fizice 
se confruntă cu riscuri și provocări 
în evoluție, nevoia de asigurare 
specializată crește. Brokerii de asigurări, 
cu înțelegerea lor profundă a dinamicii 
pieței locale și a cerințelor clienților, au 
cunoștințele și capacitatea pentru a oferi 
informații valoroase în timpul etapei de 
dezvoltare a produsului. 

Colaborând cu asigurătorii, 
brokerii de asigurări pot oferi informații 
despre riscurile emergente, tendințele 
pieței și preferințele clienților. Această 
abordare colaborativă face ca produsele 
de asigurare să fie concepute pentru 
a răspunde nevoilor specifice ale 
întreprinderilor și persoanelor fizice din 
regiunea ECE. 

La MARSH, încurajăm în mod 
activ colaborarea și schimbul de 
cunoștințe între profesioniștii noștri. 
Echipele noastre de experți lucrează 
îndeaproape cu asigurătorii, valorificând 
rețeaua noastră globală și expertiza în 
industrie pentru a influența proiectarea și 
dezvoltarea produselor de asigurare care 

îndeplinesc cerințele unice ale piețelor 
ECE. Acest efort de colaborare ne ajută 
să oferim soluții personalizate care oferă 
o acoperire și asistență cuprinzătoare 
clienților noștri. 

XPRIMM: O tendință observată 
recent este creșterea prețurilor de 
reasigurare. Cum comentați această 
tendință în ceea ce privește impactul 
ei asupra piețelor din regiunea ECE? 
Este posibil ca acesta să afecteze 
negativ eforturile de reducere a 
deficitului de asigurare? 

C.F.: Tendința recentă de creștere a 
prețurilor reasigurării are implicații 
pentru regiunea ECE și eforturile 
acesteia de a reduce deficitul de 
asigurare. Reasigurarea joacă un 
rol vital în ecosistemul asigurărilor, 
permițând asigurătorilor să-și gestioneze 
expunerile la risc și să-și protejeze 
rezultatele financiare. Pe măsură ce 
prețurile reasigurării cresc, aceast fapt 
poate avea un impact asupra costurilor 
asigurătorilor, care în cele din urmă pot 
fi transferate cumpărătorilor de asigurări 
sub formă de prime mai mari. 

În regiunea ECE, unde 
disponibilitatea și accesibilitatea 
acoperirii prin asigurare sunt factori 
importanți, creșterea costurilor cu 
reasigurarea poate reprezenta o 
provocare pentru toate părțile implicate 
asigurători - brokeri - clienți. 

Cu toate acestea, este important 
de menționat că impactul creșterii 
prețurilor la reasigurare nu este doar 
negativ. Deși poate prezenta provocări, 
ea subliniază, de asemenea, importanța 
unui management robust al riscului și 
a unor practici eficiente de subscriere. 
Asigurătorii își pot reevalua apetitul 
pentru risc, strategiile de preț și ofertele 
de produse pentru a-și optimiza 
operațiunile și a gestiona eficient 
costurile. 

De asemenea, asigurătorii primari 
rețin un risc mai mare, pe baza termenilor 
și condițiilor înăsprite în vigoare după 
perioada de reînnoire de la 1 ianuarie 
2023; cedentele și reasigurătorii au lucrat 
pentru a încerca să găsească un nou 
echilibru pe piață, chiar dacă acesta a fost 
un proces întârziat și dezarticulat. Mai 
mult, regiunea ECE a cunoscut o creștere 
constantă în ultimii ani, iar industria 
asigurărilor a făcut pași semnificativi 
în reducerea deficitului de asigurări. 
Acest progres este determinat de diverși 
factori, inclusiv creșterea gradului de 
conștientizare a importanței asigurărilor, 
evoluțiile din reglementare și creșterea 
economică. Deși creșterea prețurilor la 
reasigurare poate naște provocări, este 
esențial să ne concentrăm în continuare 
pe soluții inovatoare, pe colaborarea 
dintre asigurători și reasigurători și pe 
utilizarea tehnologiei pentru a crește 
eficiența și a îmbunătăți gestionarea 
riscurilor. 

La MARSH  sprijinim clienții pentru 
a se adapta la dinamica pieței, inclusiv 
în ceea ce privește tendințele prețurilor 
de reasigurare. Echipele noastre  de 
profesioniști oferă sfaturi strategice 
și soluții personalizate care îi ajută pe 
clienții noștri să reducă riscurile, să-și 
optimizeze programele de asigurare și să 
asigure sustenabilitatea pe termen lung. 

XPRIMM: Cum vedeți distribuția de 
asigurări din Europa Centrală și de 
Est în următorii ani? Ar trebui să 
ne așteptăm să vedem o creștere a 
implicării brokerilor în distribuția 
retail? 

C.F.: Privind în perspectivă, anticipăm ca 
rolul brokerilor de asigurări în distribuția 
de asigurări din Europa Centrală și de 
Est va continua să evolueze, în special 
în domeniul B2B, segment către care 
activitatea noastră a fost orientată în 
primul rând. Cu toate acestea, merită 
remarcat faptul că am jucat și jucăm un 

Încurajăm în mod activ 
colaborarea și schimbul 
de cunoștințe între 
profesioniștii noștri. 
Echipele noastre de experți 
lucrează îndeaproape cu 
asigurătorii, valorificând 
rețeaua noastră globală 
și expertiza în industrie 
pentru a influența 
proiectarea și dezvoltarea 
produselor de asigurare 
care îndeplinesc cerințele 
unice ale piețelor ECE. 

Citește cele mai importante 
știri din industrie 

ZILNIC
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rol esențial de pionierat prin crearea de 
noi piețe, prin introducerea de produse 
inovatoare atât în România, ca și în 
întreaga regiune. 

Un exemplu al implicării noastre 
în segmentele controlate de retail este 
prin schemele affinityB2B2C. Aceste 
scheme ne permit să ajungem la clienții 
retail în mod indirect, prin parteneriate 
cu diferite organizații din domenii variate 

pentru care oferim produse de asigurare 
adaptate nevoilor lor specifice. Un astfel 
de exemplu este asigurarea telefoanelor 
mobile. 

Schemele de asigurări de tip 
affinity funcționează pe principiul 
valorificării relațiilor stabilite între 
organizații și baza lor de clienți. 
Înțelegând caracteristicile unice și 
riscurile asociate unui anumit grup 
de clienți, putem proiecta produse de 
asigurare care se aliniază nevoilor și 
preferințelor acestora. Aceste scheme 
oferă adesea beneficii exclusive, prețuri 
competitive și acoperire specializată 
pentru a spori propunerea de valoare 
pentru clienți. Prin scheme de afinitate, 
creăm o situație avantajoasă pentru 
toate părțile interesate implicate. 

Prin intermediul schemelor de 
tip affinity pe care le proiectăm și le 
administrăm, punem într-o situație 
avantajoasă toate părțile implicate: 
organizația parteneră își întărește 
relația cu clienții săi oferind soluții de 
asigurare valoroase ca un beneficiu 
suplimentar. Clienții beneficiază de acces 
convenabil la produse de asigurare care 
sunt adaptate cerințelor lor specifice, în 
condiții favorabile. În calitate de brokeri 
de asigurări, obținem acces la o bază mai 
largă de clienți și posibilitatea de a oferi 
soluții valoroase de acoperire clienților 
de retail. 

Deși activitatea noastră se 
concentrează către B2B, recunoaștem 
potențialul affinity de a ne extinde 
acoperirea și de a accesa piața de retail. 
Prin valorificarea experienței noastre, a 

cunoștințelor din industrie și a resurselor 
globale, putem continua să introducem 
produse de asigurare noi și inovatoare, 
care răspund nevoilor în evoluție ale 
clienților cu amănuntul. 

Pe scurt, modalitatea noastră de 
a sprijini companiile locale și regionale 
din regiunea ECE cuprinde atât modele 
B2B, cât și B2B2C. În timp ce accentul 
nostru principal s-a concentrat pe 
domeniul B2B, am creat în mod activ 
noi piețe prin introducerea de produse 
prin scheme de tip affinity, cum ar fi 
asigurarea telefoanelor mobile. Aceste 
scheme funcționează pe principiul 
valorificării relațiilor stabilite și oferă o 
acoperire personalizată segmentelor 
controlate de retail. În continuare, vom 
explora oportunități de extindere a 
implicării noastre în distribuția către 
clienți retail, valorificând experiența și 
angajamentul nostru de a oferi clienților 
din regiune soluții cu valoare adăugată 
prin  intermediul affinity. 

 

Interviu realizat de Daniela GHEȚU 

Anticipăm ca rolul 
brokerilor de asigurări în 
distribuția de asigurări 
din ECE va continua să 
evolueze, în special în 
domeniul B2B, către care 
activitatea noastră a fost 
orientată în primul rând. 
Merită însă remarcat faptul 
că am jucat și jucăm un rol 
esențial de pionierat prin 
crearea de noi piețe, prin 
introducerea de produse 
inovatoare atât în România, 
ca și în întreaga regiune. 

Citește cele mai importante 
știri din industrie 

ZILNIC



PRIMM: Ce înseamnă aniversarea a 25 de ani ASITO 
KAPITAL pentru dumneavoastră?

Marcel PÎRCIOG: Moment de bilanț și de bucurie pentru 25 de 
ani tumultoși din viața mea și ceva în plus…

Alexandra GIUGLEA: Un moment emoționant! Un moment 
de reflecție, dar și de retrospectivă alături și împreună cu 
oameni al căror drum s-a intersectat cu cel al ASITO KAPITAL la 
un moment dat și care, prin propriile experiențe, completează 
Jurnalul “25 de ani în AK”! Cu Oameni și despre Oameni!

Marian ZLĂTARU: Aniversarea a 25 de ani poate avea 
semnificații diferite dacă avem în vedere că pot exista 

perspective diferite din care vezi lucrurile. Pentru mine, este 
o ocazie specială de a sărbători și a reflecta asupra realizărilor 
și evoluției companiei în această perioadă, dar și „certificarea” 
că ASITO KAPITAL a reușit să se dezvolte și să se consolideze 
pe piața asigurărilor din România. Pe de altă parte, apreciez 
că această aniversare este un moment de recunoștință pentru 
munca și angajamentul tuturor celor care au participat la 
fondarea și evoluția companiei, prin urmare, oportunitatea de 
a celebra și onora contribuțiile acestora. În același timp este 
și momentul pentru a reflecta asupra lecțiilor învățate, a privi 
spre viitor și a stabili noi obiective și direcții de dezvoltare în 
scopul consolidării valorilor companiei.

ASITO KAPITAL a împlinit 25 de ani de la înființare, în luna iulie 2023, devenind astfel una dintre cele mai 
longevive companii de asigurări din România.
"Fiecare dintre cei #25 de ani ai ASITO KAPITAL a însemnat OAMENI, MUNCĂ, EMOȚII, PROVOCĂRI, OBSTACOLE, 
REUȘITE, PARTENERIATE. Am învățat că EXCELENȚA nu este o ABILITATE, ci o ATITUDINE! Vă mulțumim că ne-ați 
fost alături în primii 25 de ani! Și continuăm ÎMPREUNĂ!", au transmis oficialii companiei.
Cu această ocazie, reprezentanții ASITO KAPITAL ne-au acordat un ”trio-interviu”: Marcel PÎRCIOG - Director 
General, Alexandra GIUGLEA - Director General Adjunct și Marian ZLĂTARU - Director General Adjunct.

ASITO KAPITAL 
#25 de ani de activitate pe piața asigurărilor

Special

Primii 
25 de ani.
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PRIMM: Care considerați că este motorul acestor 25 de ani 
de activitate?

M.P.: Motorul companiei noastre este reprezentat de suma 
valorilor tuturor angajaților. ASITO KAPITAL a crescut prin 
oamenii care și-au dedicat eforturile companiei, pe care 
i-a format și pe care se bazează pentru a avea succes în 
continuare.

A.G.: Ambiția, perseverența și curajul ce denotă încredere și 
răbdare îmbrăcate în nevoia de adaptare permanentă la toate 
provocările vremurilor.

M.Z.: Aș spune că nu există un singur motor care a făcut 
posibilă stabilitatea și evoluția pozitivă a companiei. Aș 
remarca 3 dintre ele, fără a încerca o prioritizare a lor, o 
strategie clară și bine definită, adaptată la schimbările 
pieței și care a permis exploatarea oportunităților apărute și 
depășirea provocărilor, o echipă talentată, motivată și dedicată 
obiectivelor propuse, și capacitatea de a inova și a ne adapta la 
schimbările tehnologice, la nevoile clienților și la evoluția pieței 
asigurărilor. 

PRIMM: Dacă ar fi să numiți un eveniment important care a 
marcat activitatea ASITO KAPITAL care ar fi acela?

M.P.: De-a lungul celor 25 de ani s-au petrecut multe 
evenimente cu impact semnificativ asupra companiei. 
Aș menționa totuși ca moment de impact schimbarea 
acționariatului în anul 2012. Am ales acest eveniment deoarece 
a avut dublu impact: unul negativ, deoarece am pierdut 80% 
din business (eram o companie captivă care administra cu 
profesionalism afacerile acționarului de la acea vreme - Grupul 
Lukoil - atât din România, cât și din întreaga Europă), dar și 
unul pozitiv deoarece ne-a obligat să ne reconfigurăm pentru 
a ne dezvolta durabil pe o piață concurențială extrem de dură. 
Dezvoltarea pe care ne-o propuneam a presupus reorientarea 

spre noi produse de asigurare, atragerea și formarea unei 
echipe de profesioniști care pe lângă cunoștințe în domeniu 
să împărtășească aceleași principii/valori de etică și morală. 
Dacă până la schimbarea acționarului volumul de prime brute 
subscrise era preponderent format din clasele de asigurări 
de bunuri, răspunderi și cargo, după acel moment ne-am 
reorientat și spre alte clase de asigurări cum ar fi asigurările de 
garanții și asigurările de sănătate, care la rândul lor au venit cu 
noi provocări. Dar cum știm că ce nu te doboară te face mai 
puternic, putem spune că am evoluat.

A.G.: Evenimente care au marcat mai mult sau mai puțin 
activitatea ASITO KAPITAL în cei 25 de ani ar fi multe, privite 
poate subiectiv, întrucât fiecare companie trece prin momente 
mai mult sau mai puțin plăcute, însă ceea ce este cel mai 
important, după părerea mea, este faptul că niciunul dintre 
aceste evenimente nu a deturnat compania de la drumul său, 
respectiv, să își respecte angajamentele și să fie alături de 
clienții și partenerii săi.

M.Z.: Preluarea companiei de către acționarul MOLDASIG 
și trecerea la un alt model de business. Probabil că acesta 
a fost momentul în care s-au resetat o parte din strategiile 
companiei, aceasta devenind non-captivă, cu obiective și 
strategii diferite.

PRIMM: Care a fost cea mai mare provocare în acești 25 de 
ani?

M.P.: Dacă ar fi să rezum cea mai mare provocare, aceasta s-a 
desfășurat la începutul anului 2017, când într-un interval de 
câteva luni am primit mai multe notificări de daună. Cu ajutorul 
reasigurătorilor, ASITO KAPITAL le-a achitat în integralitate. Am 
ales să enunț această provocare, pentru că la acel moment, în 
anul 2017, acele daune cumulate depășeau de 5 ori volumul de 
prime brute subscrise de către ASITO KAPITAL.

Marcel PÎRCIOG
Director General

Alexandra GIUGLEA
Director General Adjunct

Marian ZLĂTARU
Director General Adjunct

Special



34 www.primm.ro

A.G.: “Adaptarea” – un cuvânt complex ce a definit o stare 
aproape generală în ultimii ani în piața de asigurări. Însă, 
aplicat, din perspectiva pregătirii mele profesionale și nu 
numai, consider că cea mai mare provocare din ultimii ani a 
fost armonizarea tuturor politicilor, normelor, procedurilor cu 
legislația incidentă. În pofida faptului că ASITO KAPITAL este o 
companie mică, trebuie să facă și business.

M.Z.: Realitatea ultimilor ani ne-a relevat o creștere a 
provocărilor atât ca intensitate cât și frecvență, astfel că în 
prezent regăsim un mediu de afaceri foarte dinamic, ce aduce 
schimbări constante în nevoile clienților, tehnologie și chiar în 
zona concurențială. În acest context facem eforturi importante 
pentru menținerea competitivității și a indicatorilor de 
solvabilitate și lichiditate.

În altă ordine de idei, începând cu anul 2016 și implementarea 
regimului Solvabilitate II, aspectele legate de “compliance” 
au reprezentat o adevărată avalanșă care s-a suprapus peste 
activitatea operațională, reprezentând probabil cea mai mare 
provocare pentru o companie de talie mică cum este ASITO 
KAPITAL. 

La toate acestea s-au adăugat în ultimii 2-3 ani, provocări 
externe precum pandemia, criza energetică, evenimentele 
de la granița de nord a României care împreună creează un 
cocktail de riscuri ale căror evoluții sunt greu de anticipat. 

PRIMM: Ce ați învățat în ASITO KAPITAL?

M.P.: Am învățat că:

oamenii din echipă sunt cel mai valoros activ;

nimic nu se obține fără efortul fiecărui membru al echipei;

drumul fără obstacole nu te ajută să te dezvolți.

Totodată am învățat că pentru a merge înainte trebuie: să 
avem răbdare, să perseverăm, să dăruim, să nu renunțăm, să 
fim într-un permanent proces de învățare, să ascultăm, să fim 
acolo unde este nevoie, să știm să spunem NU, să ne asumăm 
deciziile… și nu în ultimul rând “Nihil sine Deo!”

A.G.: Comunicarea este cheia succesului…exact ca în viața de 
zi cu zi!

M.Z.: Sunt multe de spus. Am avut multe lucruri de învățat, și 
în plan profesional dar mai ales în plan personal. Este nevoie 
să învățăm mereu, să ne adaptăm în mod constant la cerințele 
și nevoile cotidiene, astfel încât să simțim că funcționăm ca 
o echipă. Menținerea unei echipe solide este o provocare 
permanentă pentru fiecare dintre noi…

PRIMM: Care este plus valoarea companiei? Ce o 
diferențiază de ceilalți asigurători de pe piața?

M.P.: ECHIPA! Implicarea și dăruirea fiecărui membru al ei a 
condus compania spre o dezvoltare durabilă, într-un mediu 
concurențial extrem de dur.

Ce o diferențiază de ceilalți asigurători de pe piață? Flexibilitatea 
combinată cu profesionalismul echipei în găsirea de soluții pentru 
asigurații noștri în condiții de prudență pentru companie.

A.G.: Responsabilitatea! Și…implicit…. Rapiditatea în 
soluționarea problemelor și luarea deciziilor.

M.Z.: Experiența și expertiza noastră sunt două dintre 
valorile importante ale companiei. Cred ca ne-am asigurat o 
bună reputație și încrederea clienților noștri prin calitatea și 
promptitudinea produselor și serviciilor oferite.

Cred că ne diferențiază câteva aspecte relevante față de 
concurență, și aș puncta îndeosebi strategia noastră de 
dezvoltare prudențială și predictibilă, bazată pe calitatea și 
profesionalismul serviciilor oferite, poziționarea în piață ca un 
jucător ce oferă probabil, cel mai bun raport preț-calitate la o 
bună parte din produsele oferite, servicii centrate pe nevoile 
clienților și pe dezvoltarea de soluții personalizate pentru 
aceștia.

PRIMM: Care este partea/momentul preferat din activitate?
M.P.: Momentul preferat din activitate este acela în care 
echipa găsește soluții pentru provocările speciale cu care ne 
confruntăm.

A.G.: Cafeaua de dimineață, alături de colegi, discutând 
provocările zilei!

M.Z.: Conceptele noi și inovația sunt subiectele cărora le acord 
o prioritate maximă. La ASITO KAPITAL nu ducem lipsă de 
provocări, deci încercăm să le depășim identificând soluții noi 
și inovând cu prioritate în activitatea operațională, cu scopul 
de a ne atinge misiunea și obiectivele propuse.

PRIMM: Care este cel mai bun sfat de management pe care 
l-ați primit / l-ați aplicat?
M.P.: Cu mulți ani în urmă (la începutul anilor ‘90) la finalul 
unui concurs pe care l-am susținut pentru ocuparea postului 
de contabil șef la un institut de cercetări al Academiei Române, 
unul din membrii comisiei mi-a recomandat ca atunci când 
urmează să semnez un document să-l citesc cu mare atenție 
înainte de a-l semna, spunând că “mai bine să se rupă penița de 
la stilou (de la atâta subliniat n.n.)…decât să semnez fără să-l 
parcurg cu atenție”. În general da, am respectat acest sfat.

A.G.: De-a lungul carierei mele am primit multe sfaturi; 
referindu-mă acum strict la cele de management, important 
este să reușim să adaptăm aceste sfaturi la personalitatea 
noastră și la specificul organizației în care ne desfășurăm 
activitatea întrucât ele vin/se nasc din experiența celui ce le 
oferă, cu o doză de subiectivism evident… Nu cred că pot să 
evidențiez un sfat anume, dar ce pot să spun este că încă mai 
lucrez la implementarea unora dintre ele.

M.Z.: Un bun sfat primit, pe care încerc să îl pun în practică 
este următorul:  “Daca vrei să schimbi pe alții începe întâi cu 
tine. Crede în puterea exemplului.”

PRIMM: Dacă ar fi să caracterizați ASITO KAPITAL într-o 
propoziție, ce ați spune?
M.P.: ASITO KAPITAL este societatea care pune accent 
pe OAMENI și totodată este societatea care își respectă 
angajamentele!

A.G.: Buturuga mică răstoarnă carul mare! Zice un proverb 
românesc.

M.Z.: O echipă cu oameni minunați, care pun în prim plan 
valorile companiei: Respect pentru clienții noștri, Integritate 
prin îndeplinirea promisiunilor făcute, Flexibilitate în 
soluționarea nevoilor clienților și Îndeplinirea obligațiilor față 
de parteneri.

PRIMM: Cum ar arăta următorii 25 de ani?
M.P.: La fel ca și primii 25 de ani, plini de provocări în drumul 
echipei spre creșterea durabilă și așa cum spunea Henri 
COANDA “Viitorul este suma pașilor pe care îi faceți, inclusiv a 
celor mici, ignorați sau luați în râs”.
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Excelența nu este o abilitate, ci o atitudine!
Acesta a fost motto-ul Galei aniversare #25 de ani de Asito Kapital. O gală dedicată partenerilor noștri, 
clienților noștri și, nu în ultimul rând echipei, tuturor celor care ne-au fost alături în Primii 25 de ani! 

A.G.: Nu știu cum vor fi următorii 25 ani! Dar sunt convinsă că 
fiecare dintre noi își va lăsa amprenta și va contribui la succesul 
companiei.

M.Z.: Este dificil să prezicem cu exactitate cum vor arăta 
următorii 25 de ani pentru ASITO KAPITAL, deoarece viitorul 
este influențat de o multitudine de factori și este supus unor 
schimbări neașteptate. Totuși este posibil să ne imaginăm 
perspectiva următorilor 2-3 ani, unde considerând atât 
oportunitățile cât și amenințările, putem realiza o imagine a 
acesteia.

Și as numi aici: dezvoltarea digitală, inteligența artificială, 
tehnologia blockchain, biotehnologia, mașinile autonome, 
schimbările climatice și preocupările pentru mediu, 
schimbările la nivel demografic, îmbătrânirea populației 
și scăderea natalității doar o parte dintre factorii care vor 
influența în mod direct sectorul asigurărilor.

Următorii 25 de ani vor reprezenta o mare provocare pentru 
piața de asigurări, ASITO KAPITAL urmând a anticipa pe 
cât posibil schimbările ce vor veni și a-și adapta în mod 
corespunzător modelul de business astfel încât să transmită 
încredere și siguranță clienților și partenerilor săi.
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Insurance Market Trends 
Motive de optimism 
în vremuri dificile  

Ediția 2023 a Forumului de 
Asigurări-Reasigurări (FIAR) a debutat 
luni, 26 iunie, cu conferința Insurance 
Market Trends (Tendințe în Asigurări), în 
cadrul căreia s-au analizat principalele 
schimbări și provocări care stau în 
față piețelor de asigurări europene, cu 
potențialul de a influența evoluția lor 
de viitor. Dezbaterile conferinței s-au 
concentrat asupra câtorva aspecte care 
s-au făcut remarcate în mod special: 
evoluția mediului macroeconomic și 
impactul acesteia asupra business-ului 
asigurătorilor; noile tendințe manifestate 
în piața globală de reasigurări și felul în 
care acestea ar putea influența afacerile 
companiilor de asigurări cedente și 
deficitul de asigurare; dezvoltarea 
rapidă a tehnologiilor digitale bazate 
pe Inteligența Artificială și felul în care 
acestea ar putea modela asigurările 
viitorului. O secțiune importantă a 
conferinței a fost dedicată evoluției și 
problematicii specifice pieței românești 
de asigurări. 

Mediul economic nu 
va fi unul ușor pentru 
asigurători 

Economia României se află 
sub spectrul a trei oportunități foarte 
importante, prima dintre acestea fiind 
procesul de friendshoring (repoziționarea 
afacerilor globale pe coordonate de 
prietenii geopolitice strategice). A doua 
mare oportunitate este PNRR-ul, program 
în contextul căruia vorbim de zeci de 
miliarde de euro care ar putea să vină în 
economia românească să contribuie la 
dezvoltarea infrastructurii. A treia mare 
oportunitate este procesul de reconstrucție 

al Ucrainei. Ucraina va avea nevoie de 
circa 450 de miliarde de dolari pentru 
reconstrucție și logic ar fi ca țările care sunt 
cele mai apropiate, inclusiv România, să 
fie parte din acest proces, a explicat Radu 
CRĂCIUN, Analist Economic, Președinte, 
BCR Pensii și Președinte APAPR. 

Pentru ca aceste oportunități să se 
concretizeze va fi însă nevoie ca entitățile 
economice românești să dispună de 
capitalul și resursele umane necesare 
pentru a satisface cererea. Ca atare, 
dacă este să considerăm amenințările, 
problema României nu va fi cererea, ci mai 
degrabă capacitatea de a răspunde cererii 
crescute de produse și servicii, valorificând 
oportunitățile. 

Din perspectiva pieței asigurărilor, 
a subliniat Radu CRĂCIUN, este de interes 
faptul că, deși este foarte puțin probabil 
să asistăm la o recesiune, creșterea 
economică va încetini cu siguranță. Mai 
mult, cu cât cererea de produse și servicii 
va depăși oferta, cu atât scăderea inflației 
va fi mai lentă. Per ansamblu, a explicat 
vorbitorul, scăderea lentă a inflației se va 
propaga în întreg lanțul financiar și va 
afecta totodată veniturile disponibile ale 
populației și, implicit, apetența acesteia 
pentru asigurări și alte produse financiare. 
Dacă scăderea puterii de cumpărare a 

populației crează oricum premisele unei 
piețe dificile pentru asigurători, acesteia 
i se mai adaugă doi factori agravanți: 
lipsa oricăror stimulente fiscale și “contra-
educația” financiară făcută de mass media, 
a spus CRĂCIUN. 

România – o piață în curs 
de redefinire  

Marcată de falimentul EUROINS 
la începutul anului 2023, piața de 
asigurări din România se găsește încă 
o dată în situația de a absorbi un șoc 
major. Dar, dincolo de impactul negativ 
evident, acest eveniment a adus cu sine 
și o oportunitate de neignorat, aceea 
a unui moment de redefinire, când 
evoluția pieței poate fi pusă pe baze mai 
sănătoase. Manageri de top ai industriei 
de asigurări din România au discutat într-
un amplu panel despre cum anume ar 
trebui să se desfășoare acest proces, care 
sunt principalele obiective și direcțiile 
de dezvoltare cele mai favorabile, 
precum și despre mijloacele de a atinge 
aceste obiective. Provocările industriei de 
asigurări din România în acest moment 
includ: reputația, deficitul de protecție, 
modificarea Legii 132/2017, segmentul RCA 
și frecvența foarte ridicată a accidentelor 

INSURANCE MARKET TRENDS 
CONFERENCE

STRATEGIC PARTNER

PARTNERS

Radu CRĂCIUN 
Analist Economic 
Președinte
BCR Pensii
Președinte 
APAPR

Alexandru CIUNCAN 
Președinte și
Director General
UNSAR



37www.primm.ro

rutiere, lipsa deductibilităților fiscale 
privind asigurările de viață, a sintetizat 
Alexandru CIUNCAN, Președinte și 
Director General, UNSAR. 

Oricum am defini acest moment 
traversat de piața locală de asigurări 
- resetare, redefinire, normalizare -, el 
este un moment în care dezvoltarea 
pieței trebuie privită cu creativitate și 
responsabilitate. Resetarea din piața de 
asigurări ar trebui să fie făcută într-un 
mod cât mai echilibrat pentru toți actorii 
implicați, a spus Virgil ȘONCUTEAN, 
CEO, ALLIANZ-ȚIRIAC Asigurări, 
aducând în discuție cadrul legislativ 
care reglementează zona asigurărilor 
RCA unde există un dezechilibru între 
reglementarea existentă pentru asigurători 
și cea care vizează zona de reparatori auto, 
pentru care lipsește legislația primară. 
El a mai subliniat că evenimentele 
anului 2023 au adus pieței “șansa de 
a învăța lecții importante, pe care 
poate le-a neglijat în trecut”. Printre 
acestea, deosebit de importantă ar 
fi lecția privind suficiența capitalului 
și a primelor, dat fiind că insuficiența 
acestora a stat la originea falimentelor 
înregistrate în piață în ultimii ani.  

Liderii prezenți au pledat pentru 
o politică de creștere echilibrată. Acesta 
este obiectivul nostru, al pieței de asigurări: 
trebuie să creștem organic, nu din 
rămășițele unor alte companii de asigurări, 
a spus Mihai TECĂU, CEO, OMNIASIG VIG, 

subliniind că toate ingredientele pentru 
o astfel de creștere sunt pe masă: avem 
legislație, avem producție și distribuție, iar 
potențialul pieței există în continuare. Va 
trebui să cultivăm încrederea atât la nivelul 
nostru, al companiilor, cât și al celor care 
beneficiază de asigurări. 

Necesitatea de a diversifica 
portfoliul pieței către alte linii de 
asigurări decât auto, în general, și RCA în 
special, a revenit adeseori în discuție. O 
pondere mai echilibrată între asigurările 
auto și non-auto ar permite ca volatilitatea 
să fie abordată mai ușor, a argumentat 
Adrian MARIN, CEO, GENERALI România. 
Asigurările de locuințe, de sănătate 
sau garanții au fost menționate ca 
principalele linii de business cu un 
potențial de dezvoltare consistent. Cât 
despre asigurarea obligatorie RCA, a 
subliniat liderul GENERALI, nu trebuie 
uitat că, împreună cu clasa de asigurări 
CASCO, a generat în 2022 un volum 
foarte mare de cheltuieli cu daunele, 
de 1,2 miliarde de euro, ceea ce arată 
că modalitatea cea mai indicată de a 
obține prețuri mai mici nu este aceea de 
a interveni administrativ, ci de a reduce 
frecvența daunelor, un indicator care 
în România ia valori mai mari decât în 
majoritatea piețelor europene.  

Mai mult, așa cum a reieșit și 
din intervenția lui Călin MATEI, CEO, 
GROUPAMA Asigurări, pentru a ajunge la 
o normalizare a pieței de asigurări RCA 
este nevoie de creșterea numărului de 
operatori pe acest segment de activitate. 
Îndeplinirea acestui deziderat depinde 
însă, între altele, de îmbunătățirea 
legislației, astfel încât piața să fie 
atractivă. Avem nevoie de o normalizare 
a legislației care să aducă predictibilitate. 
RCA este o linie de business unde vei 
afla rezultatul real peste 5 ani după ce 
ai subscris portofoliul. Sunt daune a 
căror închidere durează foarte mult, iar 

predictibilitatea este foarte importantă 
pentru un asigurat. De fapt, așa cum a 
arătat și Mihai NEACȘU, Avocat Partener, 
Neacșu & Asociații, dincolo de asigurările 
RCA, revizuiri ale legislației sunt 
așteptate, la nivel european și implicit, și 
pentru piața locală, așa încât provocările 
aduse de adaptarea permanentă la noi 
reglementări nu se încheie odată cu 
modificarea legislației RCA. 

Dincolo de preocuparea pentru 
modul în care piața va absorbi efectele 
falimentului EUROINS și discuțiile 
despre corecțiile care trebuie aduse 
în asigurările auto, afirmarea câtorva 
trenduri pozitive pe liniile de asigurări 
facultative n-a trecut neobservată. 
Creșterea substanțială din asigurările de 
sănătate este, fără îndoială, un semnal 
pozitiv. Sunt de așteptat, de asemenea, 
rezultate foarte bune în asigurările de 
garanții, care recuperează din terenul 
pierdut odată cu falimentul City 
Insurance. CITY Insurance a creat un șoc 
pentru că devenise asigurătorul de resort 
pentru mulți dezvoltatori care aveau 
contracte de garanții, fiind considerată 
de mulți beneficiari ca singurul mecanism 
care putea să elibereze documentația 
necesară la acel moment. Dar nevoia de 
finanțare rămâne și devine din ce în ce mai 
importată în contextul PNRR, a comentat 
Paul Dieter CÎRLĂNARU, CEO, CITR. 

În sfârșit, asigurările de locuințe 
au acum șansa unei relansări sprijinită 
de modificările aduse legii asigurării 
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obligatorii a locuințelor. Modificările 
aduse legislației pe segmentul asigurărilor 
obligatorii de locuință au în vedere 
elemente care pot să conducă la creșterea 
acoperirii prin asigurare. Printre acestea 
se numără deschiderea distribuției 
de către brokeri și autoritățile publice 
locale (canal încă nereglementat), polița 
PAD devenind astfel mai accesibilă; 
introducerea poliței multi-anuale, care va 
sprijini stabilizarea portofoliului dezvoltat 
prin bănci, pe segmentul creditelor 
ipotecare; introducerea unor puncte de 
verificare a poliței la toate operațiunile 
cu Cartea Funciară; modificarea primei, 
neactualizată din 2008, dar și flexibilizarea 
acționariatului PAID, a explicat Nicoleta 
RADU, CEO, PAID România. În ce măsură 
aceste schimbări își vor atinge scopul se 
va putea cuantifica abia în 2025, dar cel 
puțin extinderea bazei de distribuție are 
potențialul de a conduce nu numai la 
creșterea numărului de polițe PAD, dar 
și la impulsionarea vânzărilor de polițe 

facultative de asigurare a locuințelor. 

Dar discuțiile despre oportunitățile 
de dezvoltare ale pieței de asigurări nu 
puteau ocoli subiectul asigurărilor de 
viață, un segment de activitate care, în 
comparație cu piețele mature din vestul 
Europei, dar și cu piețele similare ca nivel 
de dezvoltare din regiune, este încă 
departe de a-și fi valorificat potențialul. 
Provocarea pentru asigurători este să 
adapteze produsele la fiecare 1, 2, 5 ani, 

urmărind nevoile consumatorilor, care sunt 
în continuă schimbare, a remarcat Gerke 
WITTEVEEN, CFO, NN Asigurări de Viață & 
Vicepreședinte, UNSAR. Din perspectiva 
experienței consumatorilor, deja 
asigurătorii sunt comparați cu băncile, cu 
telecomunicațiile, care au procese digitale 
mult dezvoltate. Și noi, ca asigurători, 
trebuie să ajungem la același nivel de 
servicii pentru consumatori. Trebuie să 
investim în soluții de digitalizare și în soluții 
IT. Digitalizarea ne oferă posibilitatea de 
a crea produse mai modulare și de a avea 
procese mai eficiente, comparativ cu acum 
20 de ani, a mai comentat el, referindu-
se la posibilele soluții de impulsionare 
a creșterii. Adrian JANTEA, Director 
Comercial, BRD Asigurări de Viață a 
adăugat: O altă metodă de promovare a 
asigurărilor de viață, care capătă greutate 
în piață este promovarea asigurărilor 
prin integrarea lor în aplicațiile de mobile 
banking. Faptul că ai toate detaliile în 
aplicație nu face decât să crească gradul de 
interes față de aceste produse. 

Din perspectiva brokerilor de 
asigurări, Cristian FUGACIU, CEO, MARSH 
România, a subliniat importanța în 
creștere a asigurătorilor activi pe piața 
din România în baza FOS și FOE, volumul 
subscrierilor acestora crescând în ultimul 
an cu 58%. Este o contribuție din ce în ce 
mai substanțială la creșterea cuprinderii 
în asigurare, chiar dacă ea nu se reflectă 
direct în cifrele pieței românești de 
asigurări. Pentru a avea o piață solidă 
de asigurări trebuie să creăm un mediu 
propice și să fim siguri că este atractivă 
pentru asigurători.

Asigurările intră în Era 
Inteligenței 

Tehnologia a fost elementul care 
a ajutat la transformarea și evoluția 
societății. Astăzi, când vorbim de 
tehnologie, vorbim despre digitalizare. 
Dar, deși a devenit clar că nu se mai 
poate imagina o creștere de business 
semnificativă fără a apela la digitalizare, 

nici industria asigurărilor, și nici cea 
a serviciilor medicale din Uniunea 
Europeană nu se află printre fruntașe în 
ceea ce privește îmbrățișarea tehnologiei 
digitale, a observat Sorin MITITELU, 
Country Manager, FUTURE HealthCare. 
El a mai arătat că după experiența 
pandemiei, interesul pentru asigurările 
de sănătate a crescut semnificativ, 
trend care se va accentua odată cu 
îmbătrânirea populației. Interesul 
cosumatorilor pentru servicii medicale și 
pentru alte elemente asociate – nutriție, 
somn, sport, sănătate mintală -, este în 
creștere și asigurătorii sunt provocați să-
și redefinească produsele în așa fel încât 
să includă aceste noi aspecte. 

Tehnologiile bazate pe Inteligența 
Artificială sunt considerate, în acest 
moment, ca având potențialul de a 

revoluționa afacerile cu asigurări. Nu 
mai trăim în Era Computerelor de 50 de 
ani, suntem în Era Inteligenței. Asistăm 
la o Eră a AI Turbocharger. Trăim în Era 
datelor. Datele reprezintă nouă monedă a 
lumii, noul petrol. Existența unei tehnologii 
care poate stăpâni aceste noi monezi, 
reprezintă un lucru extrem de important, 
este de părere Marcin PETRYKOWSKI, 
Group CEO, ATENDE, Polonia și keynote 
speaker al conferinței. Din perspectiva 
asigurărilor, trebuie luat în calcul faptul 
că Generative AI este pentru procesele 
cu foarte mult text și, ca atare, este o 
tehnologie care dă rezultate foarte bune 
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în procesul de gestionare a daunelor. 
Poate, de asemenea, identifica anomaliile 
mai ușor decât un om, identificând foarte 
eficient situații de fraudă. Posibilitățile 
sunt însă nemăsurate și, în bună parte, 
încă nebănuite. Trebuie însă ținut cont, 
pe de o parte, că AI este o tehnologie în 
curs de dezvoltare, iar pe de altă parte nu 
toți consumatorii sunt pregătiți pentru 
transformarea tehnologică. Lucrurile 
trebuie adaptate și reglementate, a spus 
PETRYKOWSKI. Generative AI este un 
partener care poate remodela industria 
asigurărilor, a concluzionat și Erik BARNA, 
Founder & Board Member, Life is Hard, 
prezentând și un exemplu concret de 
aplicație AI în acest sens. 

Despre delicata balanță beneficii 
- riscuri în utilizarea celor mai moderne 
tehnologii digitale s-a discutat în panelul 
condus de Călin RANGU, Digital Economy 
Expert, Vicepreședinte CIO Council. Din 
panel au făcut parte Piotr SZYMANSKI, 
Senior Solution Development 
Executive CEE & Nordic | Big Data & AI, 
SoftwareOne, Polonia, Dragoș STĂNESCU 
– Membru în CIO Council, Country 
Delivery Lead for the EAME Digital 
Demand Generation (DDG) Project, Florin 
GROSU, Cofondator și COO, TRADERION 
și Adrian STRATULAT, Director Executiv, 
Romanian Blockchain Association. Una 
dintre cele mai importante concluzii ale 
acestei discuții a fost că implementarea 
soluțiilor AI este un proiect care 
depășește cadrul strict al activităților 

IT. În fapt, este vorba despre o decizie 
strategică cu potențialul de a schimba 
profund modul în care o companie 
operează. De aceea implicarea trebuie 
să fie una globală, la nivelul tuturor 
structurilor ierarhice, iar personalul 
trebuie să fie educat în privința modului 
în care operează un modul de inteligență 
artificială aplicat corect. 

Reasigurarea sau cum se 
transpune schimbarea 
globală la nivel local 

Perspectiva pieței globale de 
reasigurare este în prezent stabilă. Totuși, 
deși bine capitalizată, ea poate fi în 
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continuare supusă volatilității activelor, 
a declarat Riccardo CICCOZZI, Director, 
Market Development - Europe, AM Best 
Europe - Rating Services.  

Potrivit analizelor AM Best Europe, 
piața globală a reasigurărilor este 
afectată de incertitudinea geopolitică 
și economică. Presiunile inflaționiste și 
riscul de recesiune fac ca obiectivele 
de rentabilitate să fie mai greu de 
atins. Totodată creșterea frecvenței 
și intensității catastrofelor naturale 
continuă să testeze apetitul investitorilor 
pentru risc. 

Pe de altă parte, piața globală 
de reasigurări beneficiază de pe urma 
tendinței de creștere susținută a 
prețurilor, a îmbunătățirii termenilor și 
condițiilor de reasigurare, disciplinarea 

subscrierii, precum și de pe urma unei 
cereri crescute din partea cedanților 
care caută rezultate stabile și eficiență a 
capitalului într-un mediu incert. 

Volatilitatea crescută a lumii 
financiare, suprapusă peste frecvența 
și intensitatea mai mare a fenomenlor 
naturale de tip catastrofal, precum și 
peste impactul creat de instabilitatea 
geopolitică îndeamnă atât reasigurătorii, 
cât și asigurătorii direcți către 
prudență crescută și luarea unor 
măsuri compensatorii. Între acestea, 
diversificarea atât a portofoliilor, cât 
și a furnizorilor, adaptarea dinamică a 
prețurilor și revizuirea condițiilor de 
re/asigurare, monitorizarea atentă și 
permanentă a lichidității sunt cîteva 
tipuri de răspuns care pot crește 

reziliența operatorilor din domeniu. 
Putem să emitem estimări și predicții, dar 
înțelept este să privim toate acestea cu un 
ochi critic. Trebuie să rămânem optimiști 
pentru că altfel n-am mai continua să 
rămânem în business, dar lecția principală 
a ultimilor ani este aceea că trebuie să 
fim pregătiți permanent să ne revizuim 
planurile în orice moment, a concluzionat 
CICCOZZI.  

Conferința Insurance Market Trends 
a avut ca Partener Strategic FUTURE 
HealthCare, CITR, BRD Asigurări de 
Viață și NN Asigurări au fost Parteneri ai 
evenimentului. 
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Property Insurance 
Focus pe asigurarea 
proprietăților comerciale   

După-amiaza zilei de 26 iunie, la 
FIAR – Forumul Internațional Asigurări-
Reasigurări, a fost dedicată asigurărilor 
de proprietate, în diversele lor forme. 
În contextul creșterii frecvenței și 
intensității fenomenelor meteorologice 
extreme și al gradului încă redus de 
cuprindere în asigurare a locuințelor 
din România, subiectul asigurărilor de 
locuințe a revenit în discuție în mod 
firesc. I s-a alăturat cel al cuprinderii în 
asigurare a proprietăților comerciale, dar 
și a afacerilor în sine. În sfârșit, ziua s-a 
încheiat cu o secțiune dedicată lecțiilor 
desprinse din dramatica experiență a 
cutremurelor care au zguduit o regiune 
extinsă din Turcia, în luna februarie a 
acestui an.  

Cât de mult și cât de 
bine sunt asigurate 
proprietățile în România? 

Industria de asigurări a plătit în 
2022, strict pe segmentul asigurărilor 
de locuințe, daune în valoare totală de 
circa 21 milioane euro. Cifra ar fi putut fi 
mult mai mare dacă penetrarea acestor 
asigurări ar fi mai mare. Din păcate, așa 
cum bine știm, deși România este o țară 
cu expunere ridicată la întregi categorii 
de riscuri, inclusiv catastrofale, doar una 
din cinci locuințe este asigurată, în timp ce 
media la nivel european este de circa 63%, 

a spus Alexandru CIUNCAN, Președinte 
și Director General, UNSAR, în debutul 
intervenției sale. 

Totuși, o privire asupra rezultatelor 
primului trimestru din 2023 arată 
că perspectivele sunt bune. Primele 
subscrise pentru clasa A8, asigurări 
de incendiu, în această perioadă au 
atins circa 472 milioane lei, crescând 
față de anul precedent cu aprox. 19%, 
semnificativ peste rata medie de creștere 
a asigurărilor generale. De notat că, 
în același interval, daunele plătite au 
crescut cu 35%, în parte și pe fondul 
inflației ridicate. Este îmbucurător că 
numărul contractelor de asigurări de 
locuință nou încheiate a crescut cu 
14%, iar în ceea ce privește primele 
brute subscrise, creșterea a fost de 
12% (asigurări obligatorii și facultative, 
cumulat), arată datele ASF – Autoritatea 
de Supraveghere Financiară. Este de 
așteptat ca după 12 noiembrie, odată 
cu intrarea în vigoare a noii legi a 
asigurărilor obligatorii de locuințe, 
implicarea mai multor canale de 
distribuție să conducă la o creștere mai 
substanțială a numărului de locuințe 
asigurate.  

În final, a concluzionat Alexandru 
CIUNCAN, un motiv de optimism este și 
acela că, așa cum arată datele celui mai 
recent barometru UNSAR – IRES, asigurările 

de locuințe se situează pe primul loc în 
interesul românilor. 

Depășind sfera asigurărilor de 
locuințe, Alina BĂRBULESCU, Property 
Insurance Specialist, UNSAR a explicat: 
Asigurările property înseamnă mai 
mult decât asigurarea locuințelor. Din 
datele companiilor membre UNSAR, 
există un potențial real de dezvoltare pe 
acest segment de asigurări. La finalul 
anului 2022, strict pe clasa A8 (asigurări 
care acoperă riscurile de incendiu, alte 
calamități naturale, explozii, furtună) 
erau în vigoare 3,9 milioane de polițe. 
Dacă eliminăm polițele de asigurare a 
locuințelor (obligatorii și facultative) 
rămânem cu 450.000 de contracte, 
incluzându-le pe cele dedicate clienților 
din mediul antreprenorial. Potrivit datelor 
publice disponibile, la final de 2022 existau 
în țara noastră 1,1 milioane de companii 
de tip SRL și 8.000 de societăți pe acțiuni. 
Comparând aceste cifre rezultă că mai 
avem destul de mult de muncă pentru a 
ajunge unde ne dorim. Credem că prin 
efortul susținut al industriei de asigurări 
putem ajunge la antreprenorul român, 
ceea ce ar duce nu numai la creșterea 
nivelului de protecție, dar și la mult 
necesara diversificare a portofoliului 
industriei. 

Un aspect demn de luat în 
considerare este și acela al complexității 
și adecvării acoperirii cuprinse în 
contractele de asigurare corporate. 
Marele deficit pentru noi derivă, pe de o 
parte din lipsa asigurării, iar pe de altă 
parte din neasigurarea corespunzătoare 
a valorilor, acolo unde ele sunt asigurate: 
subasigurare și un important deficit în 
acoperirea tuturor riscurilor operaționale, 
răspundere civilă profesională etc., a 
explicat Gheorghe GRAD, CEO, RENOMIA 
România. Avem oportunități pentru piață 
și cred că brokerii de asigurări sunt acei 
profesioniști care reprezintă interacțiunea 
directă cu clienții în relația de vânzare 
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și ar trebui să construim acel canal de 
comunicare prin care să reușim să reducem 
cât de mult cu putință acest deficit, a 
subliniat el. 

Cu siguranță, deficitul de asigurare 
în cazul entităților comerciale este în 
mare măsură legat de caracteristicile 
economiei românești. Întreprinderile 
comerciale de dimensiuni mari au, în 
mod evident programe de asigurare 
mai bune, mulțumită unei culturi mai 
dezvoltată a risk managementului. 
Companiile multinaționale au o cultură a 
asigurării, cu programe de asigurare mai 
complexe, a confirmat Angela VOICU, 
Corporate Underwriting Director, 
Commercial Property, Liability & Financial 
Risks, OMNIASIG VIG. Aceste programe 
de asigurare sunt subscrise, în cea mai 
mare parte de asigurători români. Totuși, 
așa cum s-a menționat și în cadrul 
conferinței Insurance Market Trends, 
pe acest segment de piață, asigurătorii 
operând în România pe baza FOS și FOE 
au un rol important de jucat, astfel încât 
o parte a primelor subscrise în cadrul 
acestor programe nu sunt raportate 
statistic în România.  

Situația este însă diferită în 
cazul întreprinderilor de mici și 
medii dimensiuni. Prezența noastră, a 
asigurătorilor, este legată în principal 

de cât de interesate sunt IMM-urile și 
întreprinderile mai mari de a avea o 
asigurare, a subliniat Marius GEORGESCU, 
Director of Corporate Risk Department, 
GENERALI România. Dacă aceste 
întreprinderi nu sunt interesate de 
asigurări, această atitudine nu este numai 
rodul necunoașterii, ci și a nivelului 
lor de dezvoltare și a dificultăților 
economice cu care se confruntă. Cu cât 
activele sunt de valoare mai scăzută, cu 
atât este mai redus interesul companiei 
respective pentru asigurări. Chiar dacă 
asigurarea este accesibilă ca preț, ea nu 
este o prioritate pentru companiile mici 
sau aflate abia la început – de exemplu, în 
cazul start-up-urilor. În schimb, momentul 
în care o firmă începe să aibă angajați, 
credite, o bază materială mai extinsă, este 
momentul în care necesitatea asigurării 
începe să fie conștientizată și probabil este 
momentul contactării unui distribuitor. 

Rămân însă de rezolvat, în foarte multe 
cazuri, aspectele legate de calitatea 
riscului. Potrivit Angelei VOICU, ceea 
ce diferențiază portofoliile asigurate din 
piața noastră este calitatea riscului și 
incapacitatea IMM-urilor de a investi în 
îmbunătățirea calității riscului. În acest 
context, dezvoltarea culturii de asigurare 
și ajutarea asiguraților noștri să înțeleagă 
rolul unei asigurări reprezintă pași 
importanți. Trebuie să facem un efort să 
creștem această implicare, a mai spus ea. 
În deplin acord, Lucian MARIN, Director 
Non Motor Claims, GROUPAMA Asigurări 
a argumentat: Firmele mai mici sunt și cele 
mai vulnerabile. Antreprenorii ar trebui să 
realizeze că producerea unui risc, cum ar 
fi un eventual incendiu, le-ar putea afecta 
business-ul într-atât încât să le închidă 
afacerea. Cât despre argumentele în 
favoarea asigurării, Gheorghe GRAD a 
rezumat: Nu cunosc niciun client care să 
fi avut asigurare timp de 10 ani și să nu fi 
avut nicio daună. În aceste condiții cum 

este posibil să fii neasigurat? Mai mult, 
asigurarea este cea mai ieftină sursă de 
finanțare a unei pierderi materiale care 
poate să rezulte în urma producerii unui 
risc.

Chiar dacă segmentul de clienți 
corporate format de întreprinderile mici 
și mijlocii rămâne încă unul insuficient 
dezvoltat, progresul există și există șanse 
reale de a fi extins considerabil. Față de 
acum 25 de ani s-au schimbat foarte multe 
lucruri. Au venit în România concepte și 
produse de asigurare occidentale pe care 
ar trebui să le integrăm și noi în piață. 
Suntem într-o lume total diferită, este 
absolut fascinant (Gheorghe GRAD). 
Condițiile de asigurare au devenit mult 
mai complexe, iar pe partea de daune au 
apărut tot felul de noi tehnologii, iar noi 
trebuie să ne adaptăm. Este o piață în 
permanentă schimbare (Lucian MARIN). 

Lecțiile unei 
experiențe traumatice: 
Kahramanmaraş 2023 

La începutul acestui an, Turcia s-a 
confruntat cu un eveniment seismic de 
o amploare fără precedent. Aproape 
60.000 de oameni și-au pierdut viața în 
urma cutremurelor cu magnitudinea 
7,7 și 7,6 care au avut loc pe 6 februarie 
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în regiunea Kahramanmaraș, seisme 
care au afectat o zonă de dimensiunea 
Germaniei. Miile de replici care au 
urmat, vremea rea și drumurile distruse 
au îngreunat operațiunile de salvare 
și au continuat să agraveze situația 
supraviețuitorilor și a victimelor. Potrivit 
unor surse, aproximativ 15,7 milioane 
de oameni și 4 milioane de clădiri 
din 17 provincii au fost afectate. 20% 
din producția agricolă a Turciei a fost 
distrusă. 

Daunele asigurate în urma 
evenimentului au fost estimate din 
diverse surse la circa 4 miliarde USD. În 
acest context, când peste 150.000 de 
locuințe au fost total distruse sau foarte 
grav avariate, asigurarea obligatorie 

pentru cutremur a avut un rol important 
de jucat. Cutremurul care a avut loc pe 
27 august 1999, în regiunea Marmara, a 
cauzat pierderi economice totale de circa 
10 miliarde USD, dar în contextul în care 
gradul de penetrare al asigurărilor de 
locuințe era foarte mic, daunele asigurate 
s-au limitat la aprox. 800 milioane USD. 
Acesta a fost momentul care a condus 
la instituirea sistemului de asigurare 
obligatorie a locuințelor pentru riscul de 
cutremur, gestionat de un pool specializat, 
TCIP, a explicat Menekşe UÇAROĞLU, 
CEO, IUC Group. În prezent TCIP 
gestionează un portofoliu de circa 10,2 
milioane polițe de asigurări obligatorii, 
corespunzând unui grad de penetrare 
de 57,7%. TCIP despăgubește daunele 
materiale cauzate de cutremure, inclusiv 
incendiile, exploziile, tsunami-urile și 
alunecările de teren care sunt cauzate 
direct de cutremur în limitele stabilite 
în polița de asigurare. Suma maximă 
asigurată este determinată în fiecare 
an în funcție de creșterea costurilor de 
construcție. Începând cu 2023, suma 
maximă asigurată este de 647 mii TL 
pentru toate tipurile de clădiri. Valoare 
primei anuale de asigurare este de circa 
80 USD. Asigurările de locuințe sunt ieftine 

și din cauza devalorizării monedei devin 
tot mai ieftine, a subliniat vorbitoarea 
arătând că gradul de penetrare de 
aproape 58% este încă mult sub ținta 
TCIP. Perioada de după cutremur a 
demonstrat însă o creștere a interesului 
cetățenilor față de acest tip de asigurare.   

O altă lecție importantă “predată” 
de evenimentele seismice din 
Kahramanmaraş a fost cea a acumulării 
de riscuri. Distrugerile masive provocate 
pe o suprafață atât de extinsă, cu o 
afectare masivă a infrastructurii, au 
creat un context aparte, în care efectele 
directe ale seismelor s-au amplificat prin 
imposibilitatea salvatorilor de a accede 
în zonele afectate din cauza drumurilor 
distruse, cu înrăutățirea situației 
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supraviețuitorilor din cauza condițiilor 
meteorologice aspre și dificultăților de 
aprovizionare etc.  

O viziune “tehnică” asupra 
evenimentelor seismice din acest an 
a fost adusă în fața participanților la 
conferință de Prof. Dr. Sinan AKKAR, Head 
Modeller, T-Rupt Modelling Company. 
Înființată la inițiativa și având ca acționar 
compania de reasigurări TURK Re, T-Rupt 
Modelling Company oferă companiilor 
de asigurări/reasigurări locale și globale 
soluții de reasigurare și servicii de 
modelare a cutremurelor catastrofale 
poziționate în jurul acestor soluții. 
Cutremurele din Turcia, de la începutul 
acestui an, au reprezentat ocazia unui 
excercițiu științific incitant pentru T-Rupt. 
Cutremurele de la Kahramanmaraș au pus 
la încercare modelarea pierderilor pentru 
cele două cutremure majore succesive, 
care au avut loc la o diferență de nouă ore, 
amplificând daunele provocate bunurilor 
asigurate din portofoliu, a comentat Prof. 
Dr. Sinan AKKAR. 

Pentru România, cutremurele din 
Turcia au reiterat nevoia de a crește 
nu numai acoperirea prin asigurare, 
ci și nivelul de cunoaștere și pregătire 
pentru cutremur în rândul populației 

și al organismelor de intervenție post 
eveniment. Anul 2023 a fost marcat de o 
serie de cutremure de suprafață care au 
avut loc pe teritoriul României în zone mai 
puțin cunoscute pentru expunerea la acest 
risc. Aceste evenimente n-au provocat 
daune dar au stârnit îngrijorare. Trebuie 
să explicăm oamenilor că tot teritoriul 
României este expus la riscul seismic și 
există fisuri peste tot în scoarță, iar niște 
mișcări și consecințe pot să mai existe 
din când în când, a spus Dr. Ing. Sever 
GEORGESCU, Senior Researcher at The 
National Institute for Building Research 
URBAN INCERC. Totodată, trebuie să ne 
învățăm cu faptul că pe fiecare domeniu 
specialiștii și autoritățile trebuie să își facă 
datoria, inclusiv în construcții. Trebuie 

să avem încredere în media calității pe 
care o produce acest lanț de activități, 
de la proiectare până la execuție, a 
concluzionat el. Societatea civilă are și ea 
un rol de jucat în pregătirea populației 
pentru a face față unui cutremur. 
Prezent la conferință, Mihai ȘERCĂIANU, 
Coordonator și Fondator al MKBT: 
Make Better Association a exemplificat: 
Oamenii nu au cunoștințe tehnice, nu au 
cunoștințe economice sau despre asigurări 
– așadar, prin platforma e-cutremur.ro am 
început să le explicăm ce este rucsacul de 
pregătire la cutremur, ce înseamnă ca 72 
de ore sa nu fim o sarcină în plus pentru 
echipele de intervenții, care sunt locurile 
sigure din apartamentele noastre, cum ne 
întâlnim cu familia în caz de cutremur, cât 
de sigură este construcția în care locuim 
și multe altele. În final, concluzia care 
se impune este că primul pas către o 
pregătire mai bună a societății pentru 
a se confrunta cu o situație de dezastru 
constă în stabilirea unei cooperări între 
toate entitățile interesate – industria 
de asigurări, organisme de intervenție, 
instituții tehnice și de învățământ, 
societate civilă.  

Daniela GHEȚU 

OLSA RE is a dynamic insurance and reinsurance broking house specialized in all forms of treaty 
and facultative reinsurance and direct insurance lines of business. Established in 2003 as an answer to 
the Romanian risk placement necessities we are proud to say, at our 20 years anniversary, that we have 
managed to expand and grow to be a solid and prestigious company able to maintain our independence as 
a privately owned organization with a solid reputation of reinsurance specialists.

We provide a high quality service to our clients by understanding their needs and requirements utilizing 
in order to achieve these goals a knowledgeable and experienced team of people, constant research and 
development of our placing markets and an efficient, fast claims handling.

During the years we have developed a solid international book of business in most of the reinsurance 
lines of risks. We therefore have the capacity to quote and place the vast majority of facultative and 
treaty requests with first class international reinsurers that support our reinsurance placements to obtain 
not only the most competitive rates and conditions but also access to a whole range of coverages and 
innovations that could be obtained in the international market.

Thanking our insurance companies for their partnership we also wish Xprimm many returns of the day!

Claudiu Vîlceanu                                 Ramona Sisu                                      Ciprian Caceu  
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Insurance Distribution 
Transformarea Provocărilor în 
Oportunități 

Conferinţa Brokerilor (Insurance 
Distribution Conference) din cadrul 
Forumului Internaţional Asigurări-
Reasigurări - FIAR 2023 a deschis a doua 
zi de discuţii, reunind liderii şi specialiştii 
din întreaga piaţă de asigurări, pentru a 
discuta despre principalele provocări în 
ceea ce priveşte distribuţia asigurărilor 
şi care sunt cele mai bune strategii de 
transformare a acestora în oportunităţi 
de creştere, despre schimbări legislative, 
dar și despre educația profesională. 

În introducere, Dorel DUȚĂ, 
Preşedinte, UNSICAR - Uniunea Naţională 
a Societăţilor de Intermediere şi 
Consultanță în Asigurări din România, a 
amintit de schimbările legislative apărute 
la finalul anului 2022 şi în acest an, pe 
care brokerii au fost nevoiţi să le aplice şi 
ale căror efecte s-au văzut în activitatea 
intermediarilor. 

2022 a fost un an bun, dar a fost şi 
un an în care ne-a fost pusă la încercare 
întreaga pricepere. Pe finalul anului am 
avut câteva modificări legislative cu 
impact asupra pieţei şi asupra tuturor 
distribuitorilor din sistem. Ne referim aici 
la modificările din punct de vedere fiscal, 
al căror impact îl simţim deja,  dar vom 
vedea efectele cu exactitate la sfârşit 
de an, începutul anului 2024, a afirmat 
Preşedintele UNSICAR. 

Potrivit acestuia, anul 2023 a 
adus cu sine și alte modificări. Piaţa s-a 
confruntat cu schimbarea paradigmei, 
făcându-se trecerea de la prima brută la 
prima netă, cu evidenţierea comisionului. 
Am reuşit cu toţii să ne adaptăm. Pentru 
brokerii corporate tranziţia a fost mai 
uşoară, mai greu a fost pentru cei din retail, 
unde există un număr mare de persoane, 
iar implementarea este mai grea, a spus el. 

Tot la începutul acestui an, în 
piaţă a apărut plafonarea tarifelor RCA 
şi a comisionului în distribuţie. Pe lângă 
aceste modificări legislative, un impact 
mare îl are şi falimentul liderului RCA - 
EUROINS România, a cărei autorizaţie de 
funcţionare a fost retrasă, în martie, de 
către ASF – Autoritatea de Supraveghere 
Financiară. În perioada următoare trebuie 
să ne concentrăm pe faptul că circa 2,5 
milioane de poliţe vor expira în toamnă, 
iar pentru noi va fi o provocare logistică şi 
operaţională. Cu toate aceste modificări, 
brokerii au renunţat la unele locaţii, 
precum cele din centrele comerciale, iar 
unii agenţi au renunţat să mai activeze pe 
această piaţă. Totodată, distribuitorii speră 
că plafonarea să nu fie prelungită, această 
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decizie putând deveni devastatoare pentru 
piaţa de brokeraj, a declarat Preşedintele 
UNSICAR. 

Însă, există şi oportunităţi. Din 
noiembrie vor intra în vigoare modificările 
la legea PAID, a asigurărilor obligatorii de 
locuinţe, iar aici vom avea o elasticitate a 
distribuţiei. De data aceasta putem încheia 
poliţe direct cu PAID şi partea de remunerație 
va fi stabilită, cel mai probabil, pe relaţii 
comerciale, a declarat Dorel DUȚĂ. 

La rândul său, Ștefan PRIGOREANU, 
Preşedinte, PRBAR - Patronatul Român 
al Brokerilor de Asigurare-Reasigurare, 
consideră că jucătorii din piaţa de 
distribuţie trăiesc astăzi un paradox. 
Pe de-o parte, brokerii nu au fost 
niciodată mai importanţi ca acum, cu 
75% dintr-o piaţă de 3,4 miliarde de 
euro, însă România este în continuare 
mult subasigurată, în pofida implicării 
brokerilor. Chiar dacă am face un efort şi 
am dubla cifrele de acum ale asigurărilor 
facultative, efortul nostru tot nu ar fi de 
ajuns ca să putem vorbi de o acoperire 
suficientă în România. Iar dacă rămânem 
aceeaşi oameni în brokeraj, cu siguranţă 
nu vom reuşi să dublăm aceste cifre în 
perioada imediat următoare, a spus el.  

Pe de-o parte suntem mai importanţi 
ca oricând, dar, pe de altă parte, trăim 
vremuri mai grele şi mai negre ca oricând şi 
ne este mai greu să facem business corect 
şi legal în România. Ştim cu toţii că GDPR 
şi IDD au complicat situaţia pe tot teritoriul 
european, iar la nivel local ne confruntăm, 
de asemenea, cu plafonări de tarife şi de 
comisioane, avem prima netă de comision, 
care a fost o provocare, a afirmat Ștefan 
PRIGOREANU, care a arătat că veniturile 
brokerilor au scăzut teribil, iar cheltuielile 
au crescut, deci profitul a scăzut şi 
se impozitează mai mult, cu 16%, iar 
dividendele cu 8% (de la 5%). 

Conform acestuia, ca impact al 
măsurilor menţionate, banii rămaşi 

în buzunarul brokerului de rând sunt 
sub jumătate faţă de aceeaşi perioadă 
a anului trecut. Pentru un broker bun, 
această situaţie este demotivantă şi nu 
există nimic care să îl facă să rămână în 
această piaţă, ceea ce nu este de dorit 
pentru binele industriei, al clienţilor şi al 
economiei. 

Simt că este momentul să cerem 
reglementări mai flexibile în această 
industrie. Avem nevoie de flexibilizarea 
distribuţiei şi de simplificarea accesului 
la această meserie în perioada imediat 
următoare, altfel ne va fi mult mai 
greu, a precizat, în cadrul conferinţei, 
Preşedintele PRBAR. Între actorii 
industriei de asigurări trebuie să existe o 
comunicare mult mai strânsă în perioada 
următoare pentru a identifica împreună 
noi soluţii în ceea ce priveşte modificările 
legislative care urmează să apară, dar şi 
pentru identificarea altor soluţii care să 
genereze creştere şi dezvoltare în această 
piaţă şi să mergem mai repede către o 
Românie asigurată, a mai declarat Ștefan 
PRIGOREANU. 

 Prezent la eveniment, Vladimír 
KERTÉSZ, Head of Corporate Strategy, PB 
Financial Group, Cehia, a analizat situaţia 
din România şi s-a arătat îngrijorat de 
plafonarea comisionului distribuitorilor la 
8%, ceea ce ar putea duce la o scădere a 
numărului de agenţi, pentru că trebuie să 
presteze acelaşi volum de muncă pe un 
tarif mai mic, lucru care nu va fi profitabil. 

El a explicat că brokerii europeni 
oferă mai multe servicii, aceasta fiind 
zona în care vede un potenţial de 
creştere pe piaţa din România. One-
stop shop este soluţia completă pentru 
finanțarea personală, fiind locul unde 
întâlneşti un profesionist care te poate 
ajuta din toate perspectivele financiare de 
care ai nevoie. Pentru un broker, simpla 
oferire a mai multor tipuri de produse 

financiare îi poate aduce un venit de 12 ori 
mai mare, a spus oficialul ceh. 

Totodată, Mihai NEACŞU, Partner 
Attorney, Neacşu & Asociaţii, a atras 
atenţia că transformarea brokerilor 
într-un one-stop shop, ca model de 
business, nu este imposibilă în România, 
în pofida provocărilor existente pe piaţă. 
Este necesară, însă, şi educaţia financiară 
a clientului, care ar putea plăti pentru 
consultanță în domeniul financiar. 

Cum putem diversifica 
asigurările generale 

Asigurările generale sunt dominate 
de segmentul auto, şi în special de 
poliţele RCA. Dacă la RCA numărul 
contractelor este în creştere, la CASCO s-a 
observat, atât în 2022, cât şi în T1 2023, o 
scădere uşoară a contractelor în vigoare. 

Costi STRATNIC, Vicepreședinte 
al Directoratului OMNIASIG Vienna 
Insurance Group, este de părere că nu 
putem privi piaţa CASCO doar din prisma 
statisticii simple de contracte valabile 
pentru că nu arată întocmai realitatea. 
Numărul de contracte CASCO nu ne arată 
numărul total de asigurați. Aceste cifre 
oficiale nu ne arată evoluţia clienţilor care 
au contracte multianuale din zona de 
leasing şi creditare, nu ne arată numărul 
de obiective asigurate pe o flotă şi cum au 
evoluat flotele. Din acest punct de vedere, 
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eu sunt convins că numărul de maşini 
asigurate CASCO este mult mai mare decât 
arată această evoluție a numărului de 
contracte. Cred că este o creștere de 9-10% 
a clienţilor asigurați CASCO în România, a 
declarat acesta.   

Cu toate acestea, vorbim în 
continuare de o penetrare scăzută a 
poliţelor CASCO în România. Un prim 
motiv este că avem o problemă de cultură 
a daunelor foarte mici – clienţii solicită 
poliţe cu franşize zero, care creează un 
efect invers în ceea ce priveşte tarifarea, 
ceea ce conduce la creşterea preţurilor 
pe CASCO. Noi, ca piaţă, nu reuşim să 
ajungem la un preţ pe CASCO mai bun din 
cauza acestei tratări diferite a daunelor 

mici. Al doilea motiv pentru care rata de 
creştere a penetrării poliţelor CASCO în 
piaţă este destul de mică este reprezentat 
de încrederea clienţilor în produsul de 
asigurare. Piaţa a trecut prin multe 
momente grele şi toate acestea au lăsat 
undeva în memoria clienţilor un sentiment 
că uneori lucrurile nu merg foarte bine în 
ceea ce priveşte procesul de despăgubire. 
Cu toţii trebuie să facem eforturi foarte 
mari pentru a creşte încrederea în 
produsele de asigurare, a mai spus Costi 
STRATNIC. 

Radu MANOLIU, Directorul General 
Adjunct al SIGNAL IDUNA Asigurări, 
consideră că, în privinţa asigurărilor 
CASCO, abordarea actuală este un pic 

îmbâcsită. Poate că dacă am prezenta 
clienţilor mai multe posibilităţi de 
concepere a asigurării pe care şi-o doresc, 
ar fi mult mai eficient. Altfel, invariabil, 
opţiunea oferită clientului este full 
CASCO şi poate tocmai această abordare 
afectează evoluția acestui segment. 

Asigurările CASCO sunt o prioritate 
şi pentru INTER Broker. Din pachetul 
de asigurări facultative, în cifre brute 
absolute, CASCO este produsul unde noi 
înregistrăm cele mai mari volume. Avem 
săptămânal două sesiuni de pregătire a 
forţei de vânzare şi avem un grup de forum 
de instruire extrem de activ, unde sute 
de oamenii înscrişi învaţă unii de la alţii 
într-un mod simplu şi eficient, a afirmat 

Radu MANOLIU 
Directorul General 
Adjunct 
SIGNAL IDUNA 
Asigurări

Cerasela CHIRIAC
Owner
INTER Broker

Gheorghe GRAD 
CEO
RENOMIA România
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Cerasela CHIRIAC, Owner, INTER Broker, 
care a precizat că, în cadrul companiei, 
2022 a fost anul dedicat asigurărilor 
CASCO, cu multe acţiuni pe creşterea 
acestui segment. 

Şi asigurările obligatorii de locuinţe 
au fost un subiect fierbinte în cadrul FIAR 
2023. Nouă legislaţie va intra în vigoare 
în noiembrie şi, printre altele, prevede 
şi creştere primei la 130 de lei pentru 
locuințele de tip A, cele mai rezistente. 
În prezent, doar ceva mai mult de o 
locuinţă din 5 este asigurată, gradul de 
cuprindere fiind puţin peste 20%, în 
ciuda eforturilor depuse de PAID pentru 
a creşte acest procent. 

Cosmin TUDOR, Director 
Dezvoltare, PAID România, este de părere 
că nu preţul este principala problemă 
pentru care nu îşi asigură românii 
casele, ci încrederea redusă în sistemul 
de asigurări. De asemenea, este nevoie 
de sprijinul statului. Prin modificările ce 
vor intra în vigoare în noiembrie există 
un prim set de doi paşi în implementarea 
obligativităţii. Prima este aceea că nu se 
vor putea face modificări în cartea funciară 
fără o poliţă PAD, iar a doua măsură pe 
care statul o ia este legată de primari - este 
prevăzut că o dată la şase luni primarii 
să înştiinţeze obligatoriu populaţia 
neasigurată, a declarat oficialul PAID, 
care a amintit că poliţa PAD şi-a arătat 
utilitatea anul acesta după cutremurele 
din Gorj, când ritmul de emitere a 
poliţelor s-a dublat, dar după două luni 
s-a revenit la ritmul de emitere de anul 
trecut. 

Cerasela CHIRIAC a subliniat că 
persoanele care nu îşi permit 130 de lei 
au cea mai mare nevoie de asigurare a 
locuinţei. 

Costi STRATNIC a adăugat că 
soluţia asigurării obligatorii de locuinţă 
este una foarte bună, iar ea ar putea să 
devină o pârghie pentru dezvoltarea 
asigurărilor facultative dacă şi-ar respecta 
emblema de asigurare obligatorie. La 

un grad de penetrare de 20%, nu este 
de fapt obligatorie. Altfel, interesul 
distribuitorilor de a vinde o asigurare 
obligatorie este destul de mic din 
perspectiva comisioanelor. 

Întrebat cum ar putea creşte 
segmentul asigurărilor corporate, 
Gheorghe GRAD, CEO, RENOMIA 
România, este de părere că potenţialul 
de creştere pe zona corporate se află 
în partea companiilor antreprenoriale 
(IMM), unde asigurarea este „umbrită” 
de lipsa de capital și de entuziasmul 
antreprenorului. Aici lipseşte cu 
desăvârşire protecţia necesară. O 
companie mai mică este mai expusă, din 
punct de vedere financiar, în cazul unei 

daune, şi are nevoie de sprijinul financiar 
pe care îl poate oferi o asigurare. În cazul 
companiilor mari, unde vorbim de 
pachete mari şi complexe de asigurare, 
există un deficit de acoperire tip BI – 
business interruption, cât şi un deficit 
generat de subasigurarea proprietăţilor. 

Eduard SIMIONESCU, General 
Manager, GrECo România, este de părere 
că toţi actorii pieţei trebuie să lucreze la 
ceea ce înseamnă educaţia financiară, 
la a informa clienţii referitor la riscuri, 
soluţii şi gradul de protecţie. Companiile 
mari, grupurile internaţionale cu capital 
străin au la dispoziţie un risk manager 
care ghidează clientul. Acest lucru nu 
se întâmplă la companiile mici, IMM, 
antreprenorii români şi cred că trebuie să 
ne axăm pe aceştia pentru că au nevoie 
de un consultant în materie de riscuri şi 
asigurări, a spus el. 

În ceea ce priveşte potenţialul, 
Eduard SIMIONESCU îl vede în zona 
asigurărilor de viaţă şi sănătate, atât 
pentru polițele individuale, cât şi de 
grup. De asemenea, poate fi dezvoltată 
mai mult zona asigurărilor de răspundere 
civilă, cu focus pe mediu, precum şi 
zona cibernetică – care nu e suficient 
explorată în România. 

În opinia lui Viorel VASILE, CEO, 
SAFETY Broker, la asigurările facultative, 
nevoia cea mai mare este pe asigurări 
de garanţii. Marile grupuri nu au apetit la 
subscriere pe garanții, aproape de niciun 
fel. Este clar că este nevoie de nişte jucători 
veniţi din afară. Însă, în acest moment, 
există o reticență pentru a accepta 
asigurători din afară, din dorinţa de 
protejare a pieţei, a afirmat acesta. 

Alina BĂRBULESCU, Specialist 
Asigurări Generale Non-Auto, UNSAR 
- Uniunea Naţională a Societăţilor de 
Asigurare şi Reasigurare din România, a 
atras atenţia că a fost identificată, prin 
rezultatele Barometrului anual UNSAR – 
IRES, o creştere a interesului românilor 
pentru mai multe tipuri de asigurări 
facultative. În prima parte a anului, au 
avut loc mai multe cutremure, ceea ce i-a 
determinat pe români să fie mai atenți la 
nevoia de protecție financiară şi, deci, mai 
interesaţi de asigurările de locuinţe. Există, 
de asemenea, interes în creştere şi pentru 
asigurările de viaţă, sănătate, travel, riscuri 
cibernetice, a spus ea. 

Pentru a dezvolta noi produse şi a 
ne diversifica portofoliile, trebuie să fim 
chiar și mai atenţi la nevoile şi dorinţele 
clienţilor, care sunt într-o continuă 
modificare. De exemplu, 57% dintre români 
știu că pot achiziţiona și o asigurare 
affinity, dedicată anumitor tipuri de bunuri, 
cum ar fi: telefoane, tablete, panouri solare 
etc, a adăugat oficialul UNSAR. 
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Dezvoltarea asigurărilor 
de viaţă şi sănătate 

Viorica PĂCURAR, Tied Agents 
and Corporate National Sales Director, 
NN Asigurări de Viaţă, a subliniat că 
viitorul distribuţiei de asigurări este 
digital, cu interacţiuni umane relevante 
şi experienţe excelente în relația cu 
asigurătorul şi cu produsele de asigurare. 

Conform acesteia, diferenţa dintre 
distribuţia de asigurări în urmă cu 10 ani 
şi cea de astăzi este la fel de mare ca între 
o maşină pe combustibil şi una electrică. 
Transformarea este accelerată, dictată 
de nevoile dinamice ale clienţilor şi de 
tendinţele de digitalizare. 

Oficialul NN a declarat că în zona 
asigurărilor de viaţă şi sănătate este 
nevoie de o consultanță personalizată. 
Viorica PĂCURAR se așteaptă ca impactul 
brokerilor în distribuția acestor polițe să 
crească în viitor. 

Digitalizarea este o prioritate 
pentru piața asigurărilor. Domeniul 
digitalizării avansează permanent, 
iar Inteligenţa Artificială creează noi 
oportunităţi de dezvoltare în sectorul 
asigurărilor. AI-ul generativ este un 
partener care poate remodela industria de 
asigurări, a explicat Erik BARNA, Founder 
& Board Member, Life is Hard, într-o 
intervenţie specială în cadrul conferinţei. 
Inteligenţa Artificială se conturează drept 
o tehnologie cu un impact transformativ 
imens asupra întregii societăţi. Similar 
cu modul în care internetul şi existența 
telefoanelor inteligente au transformat 
modul în care comunicăm, AI-ul generativ 
creează noi oportunităţi pentru industria 
de asigurări, a punctat el. 

Pe partea de asigurări de sănătate, 
Tunde KAPOSI, Manager, MEDIHELP 
Academy, a vorbit despre un pionierat 
european în educaţia privind aceste 

poliţe. În calitatea noastră, ca unul 
dintre principalii furnizori internaţionali 
de asigurări private de sănătate în ECE, 
considerăm că este responsabilitatea 
noastră socială să oferim informaţii 
accesibile despre asigurările de sănătate, 
cursuri exclusive pentru partenerii noştri 
despre produsele şi serviciile noastre, 
despre piaţă şi despre procesul special 
de vânzare a asigurărilor de sănătate, a 
afirmat ea. 

În cadrul panelului, Cerasela CHIRIAC 
a arătat că, INTER Broker a înregistrat creşteri 
de circa 30% pe segmentul asigurărilor 
de viaţă şi sănătate – un domeniu pe care 
compania experimentează, învaţă, vede ce i 
se potriveşte.  

Viorica PĂCURAR 
Tied Agents and 
Corporate National 
Sales Director
NN Asigurări de Viaţă

Tunde KAPOSI 
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Şi DESTINE Broker are o preocupare 
intensă pentru asigurările de viaţă şi 
sănătate. Cererea pe acest segment este în 
creştere. Singurul mod prin care putem să 
mişcăm lucrurile pe segmentul asigurărilor 
de sănătate este, în primul rând, prin 
pregătirea colegilor noştri. Avem cursuri 
săptămânale. Folosim forța de suport a 
partenerilor din piaţa de asigurare, a spus 
Marius LASLO, Directorul Executiv al 
brokerului, adăugând că perspectivele 
sunt încurajatoare. El a spus că DESTINE 
se orientează, pe zona asigurărilor de 
sănătate, spre produse noi, care nu există 
în piaţa din România. 

La rândul său, Roxana BĂLUŢĂ, 
Programs Coordinator, Life and Health 
Insurance Specialist în cadrul UNSAR, a 
arătat că produsele de viaţă şi sănătate 
sunt modulare, gândite în aşa fel încât 
să poată să acopere toate nevoile 
oamenilor, în funcţie de specificul 
consumatorului. Rolul distribuitorilor 
este esenţial în acest context. Se creează o 
legătură de încredere cu clienţii care devine 
fundament în acoperirea tuturor celorlalte 
nevoi de asigurare. Şi sunt considerabile 
- doar pe viaţă, deficitul de protecţie era 
de 126 miliarde euro, în creştere. Oamenii 
chiar au nevoie de noi, a afirmat ea. 

Conform Barometrului UNSAR, o 
informare mai bună despre beneficiile 
produselor de asigurare reprezintă 
motivul principal care i-ar determina 
pe intervievați să încheie o asigurare 
de viață. Iar informarea mai bună se 
poate realiza, nu doar prin campanii de 
educaţie, unde ducem demersuri susținute, 
ci mai ales prin discuțiile directe dintre 
distribuitori şi clienți. Nevoile noastre, ale 
tuturor, pentru că şi noi, la rândul nostru 
suntem consumatori, sunt în schimbare. 
Produsele sunt adaptate constant astfel 
încât să vină în întâmpinarea noilor 
cerinţe, iar formarea profesională trebuie şi 
ea să ţină pasul cu tendinţele. 

Marius LASLO 
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Credem că zona de asigurări de viață 
și sănătate reprezintă o oportunitate de 
dezvoltare foarte mare şi are nevoie de 
implicarea şi mai mare a tuturor actorilor 
din această piață, inclusiv a brokerilor. 
Conform datelor financiare pentru primul 
trimestru al anului 2023, ne aflăm la 17% 
pe piaţa de asigurări de viaţă. Piaţa de 
sănătate este la 5,2% din total, însă are cea 
mai bună creştere, de 35%, a arătat Roxana 
BĂLUŢĂ. 

Potrivit acesteia, din ce în ce 
mai mulţi români înţeleg importanţa 
asigurărilor de viaţă şi de sănătate şi tot 
mai mulţi beneficiază de indemnizaţii 
– 1,8 miliarde de lei au fost plătiţi anul 
trecut pe această linie de business, în 
creştere cu 25,7%, ceea ce înseamnă că 
demersurile de educaţie financiară încep 
să se simtă. 

Educația profesională 
- o condiție pentru 
diversificarea pieței 

Dorel DUȚĂ, Preşedintele UNSICAR, 
a subliniat că România are una dintre 
cele mai bune implementări privind 
distribuţia în asigurări din Europa. Avem şi 
o acumulare de cunoştinţe pe care o facem 
prin cele 15 ore de pregătire profesională 
continuă şi verificarea cunoştinţelor o dată 
la trei ani. 

În privinţa personalului, a fost 
schimbarea de paradigmă privind 
pregătirea profesională, 95% dintre 
oamenii care funcţionau în piaţă şi-au 
însuşit această nouă prevedere. Fiecare a 
urmat cursurile de pregătire profesională 
continuă şi şi-a verificat cunoştinţele. Dacă 
ne uităm istoric, până în 2022, am avut 
o retenţie destul de bună a personalului, 
dar au şi apărut persoane noi în sistem. 
Acest lucru se datorează colegilor noştri 
care depun eforturi şi atrag constant noi 

oameni, a declarat Dorel DUȚĂ, care a mai 
spus că este destul de greu să captezi 
atenţia tinerilor către acest domeniu. 

El a amintit şi de apariţia 
examenului de definitivat pentru 
distribuitori şi speră ca în perioada 
următoare să aibă loc prima etapă din 
acest proces şi să existe primii cursanți 
care au trecut „examenul maturităţii”. 

În cadrul panelului, Florian GABA, 
Managing Partner, Pro Fiduciaria, a 
remarcat că este nevoie de o mai mare 
accesibilitate, dar şi de o personalizare 
a învăţării pentru forţa de vânzare din 
companii. Sunt necesare, de asemenea, 
învăţarea continuă, dezvoltarea 
expertizei, tehnologii emergente, abilităţi 
de comunicare şi nu numai. 

Florian GABA a atras atenţia că se 
investesc foarte mulţi bani în programe 
de educaţie financiară, însă nimeni nu 
monitorizează dacă investiţia a şi rentat. 
Sper să investească oamenii resurse în zona 
de educaţie pentru că aceasta se transmite 
la client, a adăugat el. 

GLOBASIG Broker a depus mari 
eforturi pentru a educa tineri în zona 
asigurărilor, având programe dedicate. O 
parte din profitul companiei se duce spre 
atragerea de tineri, educarea acestora 
şi educarea celor existenți. Din păcate, 
lipsa de predictibilitate la nivel național 
şi internațional mi-a creat probleme în 
stabilirea unor bugete pe termen lung, însă 
nu m-am oprit şi voi continua să investesc 
în această zonă, ceea ce le recomand şi 
colegilor mei, a spus Antonio BABETI, 
CEO-ul brokerului. 

Bugetele actuale pe care le putem 
aloca, fără a fi sprijiniţi de parteneri 
asigurători cu programe dedicate, nu ne 
permit să facem educaţie singuri. Avem 
nevoie de sprijinul asigurătorilor pentru a 
crește nivelul profesionalizării şi a aduce 
oameni tineri în asigurări, a mai spus 
acesta. 

La rândul său, Otilia PETRARIU, 
Preşedinte, PRBAR Academy, a precizat 
că, la nivel de piaţă, sunt multe programe 
educaţionale. Conform feedbackurilor 
primite, programele din PRBAR au adus 
multă valoare. Pregătire profesională 
avem, problema este cu cine o facem în 
continuare, cu ce resurse facem acest lucru. 
Anul acesta intermediarii în asigurări au 
fost loviţi de două ori – prima dată de 
Codul fiscal şi a doua oară de plafonarea 
comisionului. Veniturile pe care brokerii 
le au s-au redistribuit şi în pregătirea 

profesională întrucât intermediarul are un 
rol esenţial în educarea consumatorului, a 
declarat Otilia PETRARIU. 

Conform acesteia, este important 
de privit câți intermediari în asigurări vor 
mai rămâne anul viitor. Avem nevoie de o 
Românie asigurată şi cred că în continuare 
ne vom arăta măiestria şi în retenţia şi în 
atragerea oamenilor, a mai spus ea. 

În încheierea conferinţei, Alexandru 
CIUNCAN, Preşedinte şi Director General 
al UNSAR, a amintit că vor exista întâlniri 
cel puţin trimestriale la nivel de asociații 
– între UNSAR, UNSICAR, PRBAR – 
pentru a dezbate şi a soluţiona anumite 
puncte concrete, unul dintre acestea 
fiind tot ceea ce înseamnă pregătirea 
profesională, ce campanii se pot face şi 
care ar fi termenul de aplicare. 

Conferința Brokerilor a fost 
sprijinită de HELLAS Direct în calitate 
de Partener Oficial, de OMNIASIG VIG, 
PB Financial Group, DESTINE Broker şi 
SAFETY Broker în calitate de Parteneri 
Principali, precum şi de companiile 
CHIRIC & CHIRIC, NN Asigurări de Viață, 
INTER Broker, ASIGEST Broker, MediHelp 
International şi SIGNAL IDUNA în calitate 
de Parteneri. 

Andreea RADU 

Otilia PETRARIU 
Preşedinte
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Motor Insurance
Moment de Resetare 

FIAR 2023 s-a încheiat cu conferinţa 
dedicată asigurărilor auto – ”Motor 
Insurance Conference”. Printre subiectele 
dezbătute s-au numărat provocările 
actuale din piaţă, impactul falimentului 
EUROINS, soluţiile digitale pentru 
eficientizarea domeniului asigurărilor 
auto, daunalitatea crescută, dar şi 
impactul modificărilor legislative. 

Piaţa asigurărilor auto ajunge într-
un nou moment de resetare, după ce, în 
martie, Consiliul ASF a hotărât să retragă 
autorizaţia de funcţionare a EUROINS 
România, constatând totodată starea 
de insolvenţă a societăţii, acesta fiind al 
doilea faliment într-un an şi jumătate, 
după CITY Insurance, căreia i-a fost 
retrasă licenţa în septembrie 2021. 

Conform Fondului de Garantare a 
Asiguraţilor (FGA) la data ridicării licenţei 
de funcţionare a EUROINS (17 martie 
2023) societatea avea circa 3,66 milioane 
de contracte de asigurări valabile, dintre 
care aproximativ 2,76 milioane de 
contracte RCA. La data de 9 iunie 2023 
- momentul în care Tribunalul Bucureşti 
a dispus deschiderea procedurii de 
faliment -, mai erau valabile circa 2,94 
milioane de contracte de asigurări, dintre 
care, aproximativ două milioane de 
poliţe RCA. Poliţele EUROINS mai sunt 
valabile până pe 8 septembrie 2023. 

Excepţie fac poliţele de garanţii pentru 
care termenul de valabilitate este până 
pe 7 noiembrie 2023. 

Aşadar, după o pandemie 
neprevăzută, digitalizare accelerată, 
inflaţie, daunalitate crescută şi nevoia de 
adaptare continuă, se anunţă o toamnă 
fierbinte pentru asigurătorii RCA, care vor 
prelua toate contractele asigurătorului 
aflat în procedura de faliment, ce vor mai 
fi în vigoare în acel moment. Pe lângă 
acest lucru, se anunţă noi schimbări 
legislative pe segmentul RCA, lucru des 
întâlnit în ultimii ani. 

După falimentele din ultimii 
ani, legislaţia a suferit mai multe 
modificări, în special în ceea ce priveşte 
activitatea FGA şi BAAR. Am fost chiar 
şi martorii unei plafonări a tarifelor RCA 
şi a comisioanelor pentru brokeri. Însă, 
acestea nu se opresc aici, ci vor urma 
şi alte schimbări. Astfel, pentru a ţine 
cont de noile realităţi sociale, cât şi de 
modificările aduse Directivei europene 
privind asigurarea auto ce trebuie 
încorporate în legislaţia ţărilor membre 
UE până la finalul acestui an, legislaţia 
românească din domeniul RCA va fi 
revizuită. Urmăriţi 1asig.ro pentru a afla 
când avem noutăţi în acest sens. 

Avocatul Liviu CHIRIC, Partner 
Attorney, CHIRIC & Asociaţii, a amintit 
că în urma falimentelor din ultimii peste 

doi ani au existat mai multe schimbări 
legislative, printre care şi norma FGA și 
norma RCA. Acesta a apreciat că Factorul 
N şi-a dovedit utilitatea temporară, 
pentru că nu este o situaţie normală să 
asimilezi şi să etichetezi o întreagă masă 
de consumatori de asigurări ca asiguraţi 
cu risc ridicat şi înţeleg că se doreşte 
modificarea acestei anomalii.  

Daunele auto, în creştere 
Una dintre cele mai mari 

preocupări ale asigurătorilor în ultimii 
ani este daunalitatea crescută. Claudiu 
SOFRON, Specialist Asigurări Auto în 
cadrul UNSAR - Uniunea Naţională a 
Societăţilor de Asigurare şi Reasigurare 
din România, a atras atenția că cel mai 
mare cost al asigurătorilor este şi va fi 
în continuare cel cu daunele. În ultimii 
10 ani indicatorul cheie al industriei 
privind profitabilitatea, şi anume rata 
daunei combinată, a fost supraunitar. 
Ce înseamnă asta? Înseamnă că fiecare 
procent peste 100% reprezintă o pierdere 
la nivel de piaţă şi asigurătorii trebuie să 
vină cu bani de acasă pentru a susţine 
linia de business RCA, care pune presiune 
foarte mare asupra companiilor, a precizat 
acesta. Pentru fiecare accident, asigurătorii 
auto din România plătesc peste 2.160 
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de euro, mai mult decât în alte ţări din 
Europa Centrală şi de Est. În fiecare zi, în 
România, în baza poliţelor RCA, se plătesc 
aproximativ 2 milioane de euro, a mai 
spus Claudiu SOFRON, care a arătat că 
trebuie făcut ceva pe piaţa locală, atât în 
ceea ce priveşte frecvența daunelor, cât 
şi severitatea acestora. 

Practic, şoferii români provoacă mai 
multe accidente decât cei din alte ţări, 
iar asigurătorii din România plătesc, în 
medie, mai mult pentru fiecare dintre ele 
comparativ cu cei din alte ţări europene. 

Cum privim digitalizarea 
Referitor la digitalizare, care s-a 

dezvoltat inclusiv în zona daunelor 
RCA, Mădălin ROȘU, Președintele, BAAR 
- Biroul Asigurătorilor de Autovehicule 
din România, a amintit că ”Amiabila”, 
aplicația gratuită care digitalizează 
procesul unei constatări amiabile de 
accident, se adaptează permanent la 
nevoile românilor şi recent a primit 
facilităţi noi pentru clienţii de asigurări 
RCA. Printre altele, utilizatorii pot 
vinde sau cumpără un autovehicul prin 
intermediul aplicaţiei. 

Preşedintele BAAR a apreciat că 
în ţara noastră există legislaţie specifică 
segmentului RCA, însă sunt necesare 
unele modificări pentru a ajunge într-o 
direcţie europeană. 

Specialiştii Biroului Asigurătorilor 
de Autovehicule din România au precizat 
că există un număr foarte mare de 
utilizatori în aplicaţia ”Amiabilă”, fiind 
peste 100.000 de conturi create, care au 
înregistrat peste 9.000 de accidente. 

În ceea ce priveşte reducerea 
daunalității auto, Mădălin ROȘU 
consideră că există soluţii în piaţă, printre 
care şi noua campanie de siguranţă 

Ion MOISE
CEO
eClaims Assistance

Maria GANEA-
BOGHIAN 
Managing Director
ASISOFT

Bogusław SKUZA
Member of the 
Supervisory Board 
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Technologies
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rutieră “Coaliţia pentru siguranţa rutieră”, 
care este un prim demers extraordinar 
pentru reducerea numărului de 
accidente şi a numărului de morţi pe 
şosele. Totodată, el ar fi de acord cu 
bonusarea clienţilor care sunt şoferi buni 
şi nu produc accidente, însă ar merge cu 
penalizări mai mari pe zona de vătămări 
corporale. 

Și campania ”Fii Treaz la Volan” 
ajunge anual la sute de mii de 
conducători auto, în această vară 
desfășurându-se a opta ediție a 
campaniei naționale de siguranță și 
prevenție rutieră.  

Dacă vrem să reducem frecvența 
daunelor, trebuie să umblăm la 
comportamentul şoferului; ca să facem 
asta trebuie să ajutăm Poliţia Română 
să schimbe puţin cadrul legislativ. De 
exemplu, în Marea Britanie punctele de 
penalizare rămân pe permis 4 ani, iar în 
Germania când acumulezi un anumit 
număr de puncte trebuie să dai un test. 
Făcând un pachet de măsuri, cred că s-ar 
putea face o piaţă mai sigură pe zona de 
asigurări şi pe cea de siguranţă rutieră, a 
spus Preşedintele BAAR. 

Aplicaţia „Amiabila” a fost 
apreciată şi de Ion MOISE, CEO, eClaims 

Assistance, care a afirmat că îşi doreşte 
implementarea unui sistem care se referă 
la o soluţie integrată de rezolvare online 
a dosarelor de daună, de la momentul 
producerii accidentului şi până la 
despăgubire, 100% online. 

Ion MOISE își dorește, ca, în viitorul 
apropiat, toate regularizările de daune 
să fie făcute exclusiv online. În acest 
sens, compania pe care o conduce a 
creat eClaims Web, aplicaţie ce poate 
prelua datele din „Amiabila” sau alte 
aplicaţii de notificare online de daune 
şi le prelucrează mai departe în vederea 
stabilirii despăgubirii. 

De asemenea, Maria GANEA-
BOGHIAN, Managing Director, ASISOFT, 
a vorbit despre digitalizare şi a amintit că 
societatea a dezvoltat produse digitale, 
unele chiar înaintea pieţei. Produsul 
nostru tradiţional este cel de licitare sau 
evaluare a vehiculelor avariate şi nu 
numai. Avem şi partea de piese second 
hand, pentru că la nivel european sunt 
acceptate pentru reparaţii piese vechi 
montate pe autovehicule vechi. Avem şi 
alte aplicaţii ce urmează a fi lansate până 
la sfârşitul acestui an, a afirmat ea. 

Referitor la tehnologie, Bogusław 
SKUZA, Member of the Supervisory 
Board, Telematics Technologies, invitat la 
FIAR, a declarat că Polonia s-a concentrat 
pe diverse măsuri de siguranţă rutieră, 
proiecte şi măsuri legislative pentru 
reducerea accidentelor auto. În acest 
sens, în Polonia, piaţa asistă la o creştere 
a asigurărilor telematice. Telematica 
permite colectarea următoarelor tipuri de 
date: informaţii detaliate privind călătoriile 
şi stilul personal de conducere, indicatori 
de conducere legală şi de conducere fără 
probleme, analiza distragerii atenţiei, 
vizualizarea datelor online pentru 
fiecare şofer profilat, date pe categorii de 
drumuri, date pe perioade de timp etc. (...) 
Utilizatorii telematici trebuie să primească 
bonusuri în schimb - prime mai bune, 
cashback etc., a afirmat acesta. 

Telematica a început să fie utilizată 
timid şi pe piaţa asigurărilor auto din 
România, cu speranţa că în viitor va fi o 
normalitate. 

1.000 de accidente/zi 
Asigurătorii se arată preocupaţi 

de siguranţa rutieră, în condiţiile în 
care într-o zi, în România, au loc peste 
1.000 de accidente rutiere, conform 

datelor UNSAR. Dintre acestea, în medie, 
13 accidente sunt grave, prin care 5 
persoane îşi pierd viaţa zilnic. În urma 
acestora, asigurătorii achită despăgubiri 
pentru daune materiale şi pentru 
vătămări corporale. 

Conform datelor ASF – Autoritatea 
de Supraveghere Financiară, 
despăgubirile brute plătite pentru RCA 
au crescut cu 43% în primul trimestru 
din 2023, la peste un miliard de lei, iar 
numărul dosarelor de daună plătite s-a 
majorat cu 29% față de perioada similară 
a anului trecut. Dauna medie plătită 

pentru vătămări corporale s-a situat 
la circa 69.651 lei și cea plătită pentru 
daune materiale la 8.336 lei. 

Ovidiu CIOBANU, Legal 
Department Coordinator, BAAR, a atras 
atenţia că, din decembrie 2023, vor 
creşte limitele de despăgubire pe RCA. 
Astfel, limita minimă pentru pagubele 
materiale va creşte de la 1,22 milioane de 
euro la 1,3 milioane de euro per accident, 
iar limita pentru vătămări corporale şi 
decese va creşte de la 6,07 milioane 
de euro la 6,45 milioane de euro per 
accident. 

Avocatul a vorbit şi despre 
Directiva europeană nr. 2118/2021 
de modificare a Directivei 2009/103/
CE privind asigurarea de răspundere 
civilă auto şi controlul obligaţiei de 
asigurare a acestei răspunderi, care 
încearcă să asigure un nivel adecvat de 
protecţie terţilor prejudiciaţi, respectiv 
armonizarea legislaţiei interne. Directiva 
trebuie transpusă şi în legislaţia din 
România până la finalul anului 2023. 

Conferinţa de Asigurări Auto din 
cadrul FIAR 2023 a fost sprijinită de către 
companiile AXERIA, RECREX, HELLAS 
DIRECT, eCLAIMS Assistance, CHIRIC & 
CHIRIC şi ASISOFT în calitate de Parteneri.   

Andreea RADU 

Ovidiu CIOBANU 
Legal Department 
Coordinator
BAAR



Pe 16 martie, în atmosfera spectaculoasă oferită de o locaţie specială – etajul 17 al The 
One, One Tower, Bucureşti, specialiştii din piaţa de intermediere şi de asigurări s-au 
reunit, pentru a douăsprezecea oară, la o ceremonie care celebrează performanţele, 
inovaţia şi rezultatele deosebite ale brokerilor. 

Cine au fost câştigătorii în 2023? 

PREMIILE BROKERILOR PREMIILE BROKERILOR 
DE ASIGURAREDE ASIGURARE acordate de

Partener Oficial

Parteneri Principali

Parteneri

Centru de Consultanță și Training în Asigurări și Pensii
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TROFEUL DE 
EXCELENŢĂ 
PENTRU CALITATEA 
SERVICIILOR 

DESTINE Broker

TROFEUL DE 
EXCELENŢĂ 
RETAIL 

SAFETY Broker

MANAGERUL 
ANULUI

Cerasela CHIRIAC

TROFEUL DE 
EXCELENŢĂ 
CORPORATE 

MARSH România

La jumătatea lunii martie, excelenţa 
din intermedierea în asigurări a fost 
celebrată cu prilejul unui eveniment 
devenit deja parte din tradiţia şi istoria 
pieţei de profil: ediţia a XII-a a Premiilor 
Brokerilor de Asigurare.  

Peste 130 de lideri şi specialişti 
în brokerajul de asigurări, dar şi 
reprezentanţi ai companiilor de 
asigurări partenere, s-au reunit în cadrul 
ceremoniei de premiere a companiilor şi 
profesioniştilor brokerajului românesc, 
companii care, în ciuda provocărilor, 
obstacolelor şi dificultăţilor pe care le 
întâmpină an de an, continuă să facă 
performanţă. 

Cele mai râvnite distincţii ale serii 
sunt Marile Premii, sub forma Trofeelor 
XPRIMM pentru Excelenţă, care au fost 
înmânate liderilor şi companiilor care 
s-au remarcat în anul 2022 printr-o 
activitate deosebită în piaţă.  

Trofeul de Excelenţă pentru 
Asigurări Retail a fost acordat 
companiei SAFETY Broker. Mulţumim 
pentru această distincţie. Este un premiu 
al echipei şi marii familii SAFETY, căreia 
îi mulţumim pentru toată dedicarea şi 
efortul depus. Mulţumim, de asemenea, 
clienţilor şi partenerilor asigurători, precum 
şi partenerilor de business, a declarat Cati 
STOICAN, Member Management Board, 
SAFETY Broker. 

Trofeul de Excelenţă pentru 
Asigurări Corporate a mers către MARSH 
România. Suntem mândri să luăm cea 
mai mare distrincţie din piaţa de brokeraj 
corporate, suntem mândri să fim în 
top. Deşi piaţa e dominată de RCA, noi 
rămânem în top având în portofoliu doar 
15% RCA. Tot ce realizăm este datorat 
efortului tuturor colegilor noştri, a afirmat 
Laurenţiu IAKAB, Director General 
Adjunct, MARSH România. 

Trofeul de Excelenţă pentru 
Calitatea Serviciilor a fost decernat 
companiei DESTINE Broker. Cu bucurie 
primim acest trofeu de excelență. 
Vă mulțumim pentru recunoașterea 
eforturilor noastre și pentru aprecierea pe 
care ați arătat-o activității noastre. Este o 
onoare să fim recunoscuți în rândul celor 
mai buni și să putem continua să oferim 
servicii de înaltă calitate clienților noștri. 
Această realizare nu ar fi fost posibilă 
fără sprijinul și încrederea clienților noștri, 
precum și fără angajamentul și dedicarea 
echipei noastre de profesioniști.

PremiileBrokerilor.ro
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PREMIUL PENTRU 
VIZIUNE ȘI 
STRATEGIE

MILLENIUM Insurance Broker

PREMIUL PENTRU 
PROFESIONALISM ÎN 
BROKERAJ - ASIGURĂRI 
RETAIL

CAMPION Broker

PREMIUL PENTRU 
PROFESIONALISM ÎN 
BROKERAJ - ASIGURĂRI 
CORPORATE 

ASIGEST Broker

Cerasela CHIRIAC, Owner, INTER 
Broker a primit distincţia Managerul 
Anului. Un manager înseamnă o echipă, 
iar împreună am adus compania acolo 
unde este azi: în top 3 brokeri de asigurare. 
La temelia echipei INTER Broker se află 
dorinţa de a învăţa, dorinţa de a oferi 
clienţilor noştri produse şi servicii de cea 
mai bună calitate, precum şi curajul de 
a-ţi dori să faci lucruri pe termen lung, a 
declarat Cerasela CHIRIAC. 

Premiile pentru Brokerii de 
Asigurare au fost decernate companiilor 
care s-au remarcat prin inovaţie, dar şi 
atenţia la nevoile clienţilor. În cadrul 
acestei secţiuni,  CAMPION Broker a 
primit Premiul pentru Profesionalism în 
Brokeraj - Asigurări Retail, iar ASIGEST 
Broker, Premiul pentru Profesionalism în 
Brokeraj - Asigurări Corporate. 

Daniela GHEORGHE, Director 
Departament Training, Comunicare, 
PR, CAMPION Broker: CAMPION Broker 
investeşte în partenerii săi, dezvoltând 
programe de educaţie pentru dezvoltarea 
abilităţilor şi competenţelor, în aşa fel încât 
serviciile oferite clienţilor noştri să fie de 
calitate din ce în ce mai bună. 

Antonio SOUVANNASOUCK, 
Managing Partner, ASIGEST Broker: 
ASIGEST a pornit acum 28 de ani şi a 
început cu asigurările corporate. În 2007, 
ne-am orientat către retail ca un punct 
de echilibru în business-ul nostru. Ne 
concentrăm pe calitatea serviciilor și încă 

PREMIUL CUSTOMER 
CARE - ASIGURĂRI 
CORPORATE

RENOMIA România

PREMIUL CUSTOMER 
CARE - ASIGURĂRI 
RETAIL 

GLOBASIG Broker
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PREMIUL PENTRU 
RISK MANAGEMENT

AON România

PREMIUL PENTRU 
PROMPTITUDINE ÎN 
RELAŢIA CU CLIENŢI

PRESTIGE Broker

 PREMIULUI SPECIAL 
PENTRU EFICIENŢĂ ÎN 
COMUNICARE

CONSULTANT AA

PREMIUL 
MANAGEMENT 
INOVATIV

Alexandru APOSTOL

deservim în special clienţi corporate, deşi 
afirm, la fel ca anul trecut, că viitorul pieţei 
asigurărilor din România este retail-ul.

În cadrul ceremoniei, MILLENIUM 
Insurance Broker a primit Premiul pentru 
Viziune şi Strategie. Este prima oară când 
primim acest premiu, deşi aş putea spune 
că viziunea şi strategia ne caracterizează 
de foarte mulţi ani. De exemplu, în 2008, 
am fost primul broker din România care 
a decis să îşi dezvolte o reţea teritorială în 
sistem franciză, care a fost preluat ulterior 
de alte companii de intermediere. Trebuie 
ca viziunea şi strategia să rămână parte 
din MIB, a declarat Ştefan PRIGOREANU, 
CEO, MILLENIUM Insurance Broker. 

Premiul Customer Care - Asigurări 
Corporate a mers la RENOMIA 
România în timp ce Premiul Customer 
Care - Asigurări Retail a fost acordat 
companiei GLOBASIG Broker. 

Gheorghe GRAD, CEO, RENOMIA 
România: Am adoptat în cei 25 de ani de 
activitate diverse strategii de dezvoltare 
a companiei şi de management, iar cea 
căreia i-am rămas consecvent a fost cea 
legată de calitatea a ceea ce facem şi 
calitatea serviciilor. Cred că aceasta este 
cheia succesului, diferenţierea constă în 
acest secret. 

Dan CRISTESCU, Membru Bord, 
GLOBASIG Broker: Acest premiu este 
foarte aproape de valorile noastre şi se 
datorează întregii echipe GLOBASIG. 

PREMIUL 
SPECIAL PENTRU 
DEZVOLTAREA 
ASIGURĂRILOR DE 
SĂNĂTATE

MediHelp International
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AON România a primit Premiul 
pentru Risk Management cu prilejul 
ceremoniei. Este un premiu datorat 
colegilor. Pentru noi, este importantă 
relaţia cu clienţii, dar şi cu partenerii 
asigurători. Îmi doresc să continuăm 
să colaborăm cu toţii într-o piaţa în 
care lucrurile se desfăşoară aşa cum 
trebuie, mai ales că în acest moment ne 
confruntăm cu o mulţime de provocări, 
a afirmat Eugen ANICESCU, CEO, AON 
România. 

Lui Alexandru APOSTOL, MaxyGo 
Broker, i-a fost acordată distincţia 
Premiul pentru Management Inovativ. 
Ca să ajungi la inovaţie, trebuie întâi să 
construieşti bazele. Pentru succes, ai nevoie 
de mai multe ingrediente, adunate: viziune, 
strategie, obiective, implementare, muncă, 
perseverenţă şi răbdare. Pe lângă toate 
acestea, din când în când mai trebuie să 
vii şi cu ceva nou, a declarat Alexandru 
APOSTOL. 

PRESTIGE Broker a primit Premiul 
pentru Promptitudine în Relaţia cu 
Clienţii, în timp ce Consultant AA s-a 
bucurat de câştigarea Premiului Special 
pentru Eficienţă în Comunicare, iar lui 
MediHelp International i-a fost oferit 
Premiul Special pentru Dezvoltarea 
Asigurărilor de Sănătate. 

Otilia PETRARIU, CEO, Consultant 
AA: Atunci când comunicăm, trebuie 
să punem mult accent pe calitatea 
conţinutului, pentru că excelăm deja la 
modul în care îl prezentăm. 

Robert MIREA, Broker Network 
Manager, MediHelp: Din punctul meu de 
vedere, asigurările de sănătate reprezintă 
cel mai bun lucru pe care un om îl poate 
cumpăra pentru a-şi proteja bunul cel mai 
de preţ – sănătatea. 

În cadrul festivităţii, au fost 
decernate Premiile XPRIMM pentru 
Contribuţia la Dezvoltarea Pieţei de 
Brokeraj, care au mers către UNSICAR şi 
PRBAR. De asemenea, Premiul pentru 
Contribuţia la Dezvoltarea Pieţei 
Asigurărilor a mers către eCLAIMS 
Assistance, iar Premiul pentru Contribuţia 
la Profesionalizare în Asigurări a fost 
acordat companiei PRO Fiduciaria. 

Dorel DUŢĂ, Preşedinte, UNSICAR: 
Dacă piaţa s-a dezvoltat, înseamnă că şi 
noi am contribuit la ea. Am rezolvat câteva 
probleme de ordin legislativ şi dorim să 
continuăm în această direcţie. 

PREMIUL PENTRU 
CONTRIBUŢIA LA 
DEZVOLTAREA PIEŢEI 
DE BROKERAJ

PREMIUL PENTRU 
CONTRIBUŢIA LA 
DEZVOLTAREA PIEŢEI 
DE BROKERAJ

PREMIUL PENTRU 
CONTRIBUŢIA LA 
DEZVOLTAREA PIEŢEI 
ASIGURĂRILOR

PREMIUL PENTRU 
CONTRIBUŢIA LA 
PROFESIONALIZAREA 
ÎN ASIGURĂRI

UNSICAR PRBAR

eCLAIMS AssitancePRO FIDUCIARIA
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Ştefan PRIGOREANU, Preşedinte, 
PRBAR: PRBAR şi-a adus şi anul trecut o 
contribuţie semnificativă la dezvoltarea 
pieţei de brokeraj şi de asigurări, atât prin 
creşterea sustenabilă a membrilor noştri, 
cât şi prin tot ceea ce înseamnă inovaţie, 
conformitate şi faptul că brokerii PRBAR 
sunt, de cele mai multe ori, un model de 
compliance şi de bune practici în domeniu. 

Florian GABA, Managing Partner, 
PRO FIDUCIARIA: Natura ne aseamănă, 
educaţia ne diferenţiază. Sper ca piaţa de 
asigurări să depăşească nivelul de educaţie 
din România, care este la pământ. Sper 
ca asigurările să facă la un moment dat 
diferenţa pe educaţie. 

Premiile Speciale pentru 
"Parteneriatul Asiguratori - Brokeri" au 
fost stabilite în baza voturilor venite din 
partea principalilor brokeri. Câştigătorii 
au fost Alexandru GEORGESCU, Director 
Național Vânzări, GROUPAMA Asigurări, 
respectiv GENERALI România. 

Daniela PENE, Chief Commercial 
Officer şi Membru Directorat, GENERALI 
România: Este un premiu care ne onorează. 
Doresc să mulţumesc partenerilor noştri şi 
oamenilor din echipa GENERALI. Sperăm să 
avem o colaborare cel puţin la fel de bună 
şi în viitor. 

În cadrul PBA 2023 au mai fost 
acordate şi Premii Speciale oferite 
de către Parteneri. Premiul pentru 
Digitalizare în Distribuţia de Asigurări 
a mers către CAMPION Broker, iar 
Debutul Anului pe Piaţa Asigurărilor 
de Credit Comercial a fost decernat 
companiei SAFETY Broker. 

Daniela GHEORGHE, Director 
Departament Training, Comunicare, PR, 
CAMPION Broker: Suntem permanent 
preocupaţi de această arie a digitalizării, 
pentru că implementarea tuturor 
programelor şi aplicaţiilor este, de fapt, în 
beneficiul intermediarilor în asigurări şi al 
clienţilor noştri.

Cati STOICAN, Member 
Management Board, SAFETY Broker: 
În 6 ani, echipa de la credite şi garanţii, 
10 colegi în total, a mers prin toată ţara 
pentru a promova aceste produse. Este 
un premiu care se datorează în întregime 
echipei.  

Companiilor care aniversează 
în 2023 un număr rotund de ani de 
activitate de succes le-au fost acordate 
şapte Premii Speciale XPRIMM, astfel: 

Fabrica de Asigurări - 10 ani 

NEW Age Broker - 15 ani 

PRESTIGE Broker - 15 ani 

MaxyGo Broker - 20 ani 

STELLAR Re Broker - 20 ani 

FUNK International - 20 ani 

RENOMIA România - 25 ani 

GENERALI România

SAFETY Broker

Alexandru GEORGESCU

CAMPION Broker

Premiile Brokerilor de Asigurare 
2023 au fost susţinute de LIFE IS 
HARD în calitate de Partener Oficial, 
GENERALI România, COFACE România, 
HELLAS Direct, GROUPAMA Asigurări, 
PAID România şi EUROINS România în 
calitate de Parteneri Principali, precum 
şi de OMNIASIG VIG, GRAWE România, 
BRD Asigurări de Viaţă, ASITO Kapital, 
PRO FIDUCIARIA, NEACŞU şi Asociaţii, 
KONTRON, ASISOFT şi AEGON România în 
calitate de Parteneri. 
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Între potenţialul aproape nelimitat pe care îl poate avea pentru dezvoltare şi riscurile 
asociate, cunoscute sau încă nedescoperite, AI-ul generativ se conturează deja drept o 
tehnologie care va scutura din temelii multiple sectoare, inclusiv pe cel al asigurărilor.  

Apariţia AI-ului generativ – sau 
cel puţin a unei noi versiuni a acestuia, 
devenită populară prin acum deja 
cunoscuta chatGPT – a devenit, cel puţin 
pentru o perioadă, unul dintre cele mai 
discutate subiecte din punct de vedere 
tehnologic. Comparat cu ceea ce au 
făcut internetul şi telefoanele mobile 
pentru comunicare, AI-ul generativ 
are potenţialul de a scutura din temelii 
societatea actuală, revoluționând 
modul în care multe din sectoarele 
ei funcționează. Impactul acestuia la 
nivelul oricărei industrii poate fi uriaş, 
iar discuţiile despre modul în care 
inteligenţa artificială generativă poate 
ajuta domeniul asigurărilor nu au 
întârziat să apară.

De altfel, unele dintre cele mai 
importante idei şi tendinţe despre 
cum AI-ul generativ poate aduce 
beneficii asigurărilor şi brokerilor au 
fost prezentate şi cu prilejul ediţiei din 
acest an a FIAR – Forumul Internaţional 
Asigurări-Reasigurări. De exemplu, 
faptul că astfel de modele, cum este 
chatGPT, pot învăţa din seturi largi 
de date înseamnă că asigurătorii pot 
modela mult mai bine riscurile. Marcin 
PETRYKOWSKI, Group CEO, ATENDE, a 
atras atenţia că un AI generativ poate 

analiza situaţii cu potenţial de fraudă 
şi că poate identifica anomaliile mai 
uşor decât un om, ceea ce va reduce şi 
va simplifica procesul de gestionare a 
daunelor. Mai mult, tot prin intermediul 
AI-urilor generative, pot fi simplificate 
şi automatizate task-uri, precum 
completarea datelor şi analizarea lor. 

Cu aceeași ocazie, Sorin MITITELU, 
Country Manager, FUTURE HealthCare 
a vorbit despre cum AI-ul poate 
contribui la personalizarea produselor 
de asigurare. Şi‚ nu în ultimul rând, Erik 
BARNA, Founder & Board Member, Life 
is Hard, a subliniat că un chatbot bazat 
pe această tehnologie, care învaţă 
continuu din interacţiunile cu clienţii, 
poate răspunde non-stop întrebărilor şi 
cererilor clienţilor, dar poate şi să vândă 
anumite tipuri de asigurări, cum este 
poliţa RCA. În cadrul prezentării Life 
is Hard din cadrul Forumului, a putut 
fi urmărit un scurt video online care a 
ilustrat cum un agent AI virtual poate 
reînnoi poliţa RCA a unui client doar 
printr-o scurtă conversaţie pe WhatsApp 
de maxim 2 minute.

Unul dintre cele mai dificile aspecte 
pentru operatorii din domeniu este însăși 
decizia de a se lansa cu toată hotărârea 
în utilizarea acestei tehnologii. Pe de o 

parte, pentru că domeniul asigurărilor 
să profite din plin de această tehnologie, 
este nevoie ca operatorii să o adopte cât 
mai repede, au atras atenţia specialiştii 
participanţi la FIAR, dar decizia 
trebuie cântărită atent în condițiile 
în care rezultatele nu pot fi complet 
anticipate. În plus, o dată luată decizia de 
implementare a tehnologiei, este nevoie 
nu numai de o cultură organizaţională 
orientată spre inovaţie şi schimbare, 
ci şi de implicarea directă a conducerii 
companiilor, pentru că implementarea 
unei astfel de tehnologii trebuie făcută 
radical, cu implicarea și cooperarea 
managementului de top, şi nu lăsată 
doar în sarcina departamentelor 
tehnice. Adoptarea AI este o decizie care 
depășește de departe cadrul pur tehnic.

Faţa ascunsă a ... 
tehnologiei

Din păcate, indiferent de cât de 
mult bine poate aduce, orice inovaţie 
tehnologică se poate transforma 
rapid într-o sabie cu două tăişuri, iar 
AI-ul generativ nu face excepţie. Sunt 
mulţi specialişti care atrag atenţia că 
umanitatea nu este pregătită pentru 
o astfel de tehnologie şi că nu putem 

Va aduce 
chatGPT 
o „revoluţie” 
în asigurări?
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vedea, încă, efectele exacte pe care le 
poate avea la nivel social. Sunt şi voci – 
dramatice, ce-i drept – care avertizează 
că AI-ul generativ ar putea să ducă chiar 
la distrugerea omenirii.

Până la consecinţe post-
apocaliptice, însă, prima şi cea mai 
mare problemă a inteligenţei artificiale 
generative – care poate afecta direct 
asigurătorii şi brokerii - este securitatea. 
În societatea de astăzi, tot mai conectată 
la internet, protecţia datelor era deja o 
provocare, iar ameninţarea infractorilor 
cibernetici, o constantă. Apariţia AI-ului 
exacerbează situaţia pentru că, pe de 
o parte, fiind o tehnologie nouă şi în 
continuă schimbare, apar mereu apecte 
noi cu potenţial de risc şi, pe de altă 
parte, AI-ul însuşi poate deveni o armă 
în mâinile hackerilor. Acestor aspecte li 
se adaugă şi problema protecţiei datelor 
folosite pentru „antrenarea” modelului AI.   

Încrederea în rezultatele date 
de AI este o altă provocare pentru 
că nu există posibilitatea de a vedea 
cum ajunge inteligenţa artificială la                     
pattern-uri şi concluzii pe baza seturilor 
de date disponibile. În principiu, așa cum 
sublinia Arndt GOSSMANN, CEO, DGTAL 

la un recent eveniment internațional, 
ceea ce trebuie să înțelegem este că 
aplicațiile AI de tip ChatGPT nu “scriu” 
texte în adevăratul sens al cuvântului, 
ci mixează în mod inteligent paragrafe 
între care identifică similarități, folosing 
transpuneri matematice ale unor modele 
de limbaj. Dacă tehnologia este deja 
capabilă să discearnă sensuri diferite ale 
unor cuvinte funcție de context, ea nu 
are încă abilitatea de a “înțelege” texte 
în sensul în care o face creierul uman. 
Subtilitățile, limbajul metaforic, salturile 
logice rămân, încă, apanajul creierului 
uman. 

Ca atare, procesele de analiză 
ale acestor modele AI rămân ascunse 
ochiului şi, în mare parte, înţelegerii 
umane. Acest lucru înseamnă că toate 
concluziile pe care noi, ca utilizatori, 
le primim de la aceste modele trebuie 
luate ca atare, pentru că sunt aproape 
imposibil de verificat. Ceea ce ar putea 
deveni problematic – este deja faimoasă 
situaţia avocatului din New York care 
a folosit, într-un proces, surse citate 
şi cazuri false, furnizate de chatGPT 
şi preluate ca atare, având deplină 
încredere în rezultatele obţinute. 

De asemenea, şi „antrenarea” 
AI-ului prin interacţiunile cu clienţii 
poate fi, cel puţin la acest moment, 
destul de periculoasă dacă este 
lăsată nesupravegheată, aşa cum a 
descoperit, la finalul lunii mai, NEDA 
– Asociaţia Naţională a Tulburărilor 
de Alimentaţie. Aceasta a fost nevoită 
să retragă chatbotul din linia sa de 
asistență telefonică (care devenise 
complet automatizată după ce asociaţia 
a concediat toţi angajaţii), din cauza 
îngrijorării că acesta oferea sfaturi 
dăunătoare despre tulburările de 
alimentație. Chatbotul, numit Tessa, 
recomanda pierderea în greutate, 
numărarea caloriilor și măsurarea 
grăsimii corporale, ceea ce ar putea 
exacerba tulburările alimentare.

Este clar că AI-ul generativ oferă 
reale oportunităţi de dezvoltare, însă 
ele nu vin şi fără potenţiale consecinţe. 
Companiile trebuie să găsească echilbrul 
între nevoia de a adapta cât mai repede 
o astfel de tehnologie şi necesitatea de a 
menţine sub control potenţialele efecte 
adverse.

Adina TUDOR
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International Insurance Forum 2023
Conferința ESG IN INSURANCE 

Viena a găzduit pe 4 aprilie 2023 
prima ediție a conferinței internaționale 
ESG IN INSURANCE organizată de 
XPRIMM. Evenimentul a avut ca Partener 
Oficial Grupul VIG - Vienna Insurance 
Group și a beneficiat de sprijinul IUC 
Group din Turcia și al VVO – asociația 
asigurătorilor din Austria. 

Conferința a reunit circa 60 de 
asigurători, reasigurători, reprezentanți 
de top ai EIOPA, ai asociațiilor 
profesionale și autorităților de 
supraveghere din 18 țări, precum și ai 
unor companii de audit și consultanță de 
renume din piața europeană.  

Vorbim despre supraviețuirea 
planetei, este important să învățăm despre 
ESG și despre cum să sensibilizăm publicul 
față de acest subiect. ESG înseamnă o 
schimbare de mentalitate, iar astăzi vom 
vorbi despre modul în care asigurătorii ar 
trebui să se implice în această schimbare, 
a declarat în deschiderea conferinței 
moderatorul acesteia, Prof. Karel van 
HULLE, KU Leuven - Universitatea Goethe 
din Frankfurt. 

Sustenabilitatea este o chestiune de 
importanță strategică pentru VIG - dorim 
să participăm în mod activ la construirea 
unui viitor în care să putem trăi în condiții 
bune, a subliniat Liane HIRNER, CFRO 
Vienna Insurance Group. 

Din perpectiva reglementării, 
Pamela SCHUERMANS, lider al grupului 
interdepartamental ESG al EIOPA, a 
subliniat că în abordarea riscurilor ESG 
există provocări, dar și oportunități. 
Necesitatea de atenuare și adaptare la 
schimbările climatice nu a fost niciodată 
mai puternică decât acum. Ea a explicat 
că eșecul acestui demers ar conduce la 
adâncirea inegalităților sociale, mai cu 
seamă că în prezent doar un sfert din 
daunele produse de catastrofe naturale 
sunt acoperite de asigurări, lăsând restul 
pe seama guvernelor sau populației din 
ce în ce mai împovărată economic. 

Participanții la conferință au 
discutat pe larg despre implicațiile 
alinierii la obiectivele ESG pentru 
afacerile asigurătorilor, despre aspectele 
practice, riscurile și costurile tranziției. 

4 Aprilie, Viena, Austria
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că există probleme care, deși au soluții 
acceptate în practică, au încă nevoie 
de o soluție juridică larg acceptată, iar 
multe țări sunt în urma sistemului în 
această privință. În plus, deși sistemul 
de asigurare la frontieră funcționează 
și servește situației, el nu este încă 
suficient de legat de restul sistemului 
Carte Verde, ceea ce conduce la situații 
în care fondurile de garantare trebuie 
să plătească despăgubiri doar pentru că 
nu pot verifica existența unei polițe de 
asigurare emise la frontieră. 

Alin ENESCU, Director Departament 
Proiecte Speciale, Manager de Proiect, 
BAAR și Mihai NECRELESCU, Manager 
de Risc, BAAR au deschis discuțiile 
legate de contribuția tehnologiei la 
dezvoltarea sectorului de asigurări auto. 

Subiectele abordate au acoperit o arie 
largă de preocupări: de la utilizarea 
tehnologiilor telematice (Matteo 
CARBONE, Fondator și Director, IoT 
Insurance Observatory, Italia), metode 
de scoring (Orsolya HEGEDUS, Lead 
Automotive Sales & Delivery, Swiss Re, 
Elveția) sau oportunitățile, riscurile și 
limitările utilizării Inteligenței Artificiale 
(Eran TIRER, Fondator și CEO, Ledgertech 
AG; Arndt GOSSMANN, CEO, DGTAL), 
până la impactul proliferării rapide a 
automobilelor electrice și interconectate 
(Frederic BRUNETEAU, Director General, 
Ptolemus Consulting Group; Luka 
PRELEVIC, Head of International Growth, 

HELLAS Direct, Christoph KONASZ, 
Professional Insurance Non-Life Retail, 
VIG Versicherungstechnik Retail și Maria 
ALTHUBER-GRIESMAYR, Head of Motor 
Insurance Department, VVO). N-au fost 
uitate nici provocările aduse industriei 
de asigurări auto de mediul economic 
actual, mai cu seamă că acestea au 
impactat cu precădere acest segment 
de activitate cu o pondere foarte mare 
în portofoliile asigurătorilor din piețele 
emergente. Mehmet Akif EROĞLU, 
Chairman, Insurance and Pension 
Regulation and Supervision Authority 
și Menekşe UÇAROĞLU, CEO, IUC Group 
au comentat asupra acestor aspecte prin 
prisma experienței acumulate în Turcia. 

Pe 5 aprilie 2023 a avut loc, la 
Viena, conferința internațională "MOTOR 
INSURANCE - Reshaping the Future" 
organizata de XPRIMM. BAAR - Biroul 
Asigurătorilor de Autovehicule din 
România s-a implicat în organizarea 
evenimentului ca Partener Oficial, în timp 
ce HELLAS Direct și RECREX au susținut 
conferința în calitate de parteneri. Ediția 
2023 a întâlnirii anuale a profesioniștilor 
din asigurările auto s-a bucurat și de 
susținerea oferită de IUC Group, Turcia. 

Specialiștii din 18 piețe de asigurări 
auto au discutat despre problematica 
curentă a sistemului Carte Verde, dar 
și despre dezvoltarea asigurărilor 
auto în general și impactul revoluției 
tehnologice asupra modului de operare 
și dezvoltării de noi servicii pentru 
posesorii de autoturisme.  

Războiul din Ucraina și numărul 
mare de refugiați care au plecat din 
Ucraina spre țările europene din cauza 
acestuia, necesită măsuri de adaptare din 
partea asigurătorilor de Carte Verde, a 
subliniat Sandra SCHWARZ, Președinte 
al Consiliului Birourilor. Ea a explicat 

Evenimente Interanţionale

International Insurance Forum 2023
Conferința MOTOR INSURANCE - 
Remodelarea asigurărilor auto  
5 Aprilie, Viena, Austria
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Georgia 
Conferința Internațională de Asigurări

Pe 4-5 mai Tbilisi a găzduit ediția 
2023 a Conferinței Internaționale 
de Asigurări a Georgiei, eveniment 
organizat la inițiativa Serviciului de 
Stat de Supraveghere a Asigurărilor din 
Georgia, cu sprijinul XPRIMM.

Pe parcursul celor două zile, 
dezbaterile s-au concentrat pe două 
subiecte majore pentru piața locală de 
specialitate: introducerea sistemului de 
asigurare obligatorie RCA și tranziția la 
regimul de supraveghere Solvency II. 

Evenimentul a fost organizat cu 
sprijnul unui larg număr de operatori 
din piața georgiană de asigurări și al IUC 
Group, Turcia. 

Georgia se pregătește pentru 
trecerea la regimul Solvency II, precum și 
pentru instituirea unui sistem obligatoriu 
de asigurare RCA și pentru alte câteva 
reforme în domeniul asigurărilor. 

International Insurance 
Conference

Tbilisi, Georgia4 - 5 May

With the Official Support

Official Partners

Main Partner

Partners

With the Support Media Partner

Organizer

GEORGIAN  

Insurance State 
Supervision 
Service
Georgia

Pentru a se pregăti, autoritatea de 
supraveghere cooperează îndeaproape 
cu diferite organisme internaționale 
precum Banca Mondială și asociațiile 
profesionale europene, a subliniat David 
ONOPRISHVILI, Chairman, Insurance 
State Supervision Service, Georgia.

Robert WASNER, Head of Insurance 
Life & Non-Life Retail, VIG a subliniat 
beneficiile introducerii sistemului de 
asigurare obligatorie de răspundere 
civilă a posesorilor de autoturisme 
pentru daune produse terților: Asigurarea 
de răspundere civilă auto protejează 
atât deținătorul, cât și conducătorul unui 
vehicul împotriva cerințelor legale de 
răspundere civilă în cazul în care vehiculul 

a provocat daune terților: în timp ce terțul 
poate fi asigurat că va primi o despăgubire 
corespunzătoare, pentru persoana 
responsabilă costurile sunt fixe, fiind date 
de prima de asigurare. El a mai adăugat 
că, deși există o diferență între țări în ceea 
ce privește acoperirea minimă RCA, cu 
ajutorul normelor sistemului Carte Verde, 
există certitudinea că un vehicul aflat în 
tranzit are cel puțin acoperirea minimă 
obligatorie de asigurare RCA cerută de 
țara vizitată, în timp ce pentru țara vizitată 
există garanția că există o rambursare a 
daunelor suferite de victime.

Irakli DVALI, Director, Non-life 
Insurance, GPI Holding a subliniat: în 
Georgia sunt înmatriculate 1,1 milioane 

4 - 5 mai Aprilie, Tibilisi
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de autoturisme, dar numai 13% dintre 
acestea sunt acoperite de o asigurare 
de răspundere civilă; în fiecare an se 
înregistrează peste 43 de mii de accidente 
soldate cu mii de răniți și sute de victime. 
Prin introducerea RCA obligatorie, milioane 
de cetățeni vor fi mai bine protejați.

Exprimând punctul de vedere 
al operatorilor din piață, Devi 
KHECHINASHVILI, Președinte al Asociației 
Asigurătorilor din Georgia, a atras atenția 
asupra faptului că în prezent majoritatea 
datelor statistice nu sunt fiabile pentru 

utilizarea lor în cadrul RCA - nici cele 
referitoare la flota națională, nici cele 
privind accidentele rutiere. În acest 
context, vom demara sistemul RCA folosind 
experiența acumulată în asigurarea 
bazată pe arhitectura de pool pentru 
vehiculele neînmatriculate în Georgia. 
Acesta va permite economii de scară și 
o abordare unitară a problemelor care 
vor apărea în primii ani de funcționare. 
Pentru început, tarifele vor fi controlate 
de stat și sperăm că pe parcursul a 3-5 ani 
de funcționare a pool-ului vom colecta 
suficiente date statistice exacte pentru a 
permite efectuarea de calcule actuariale. Cât privește tranziția la regimul de 

supraveghere Solvency II, ziua a doua 
a evenimentului a oferit oportunitatea 
discutării pe larg a aspectelor practice 
a acestora, atât din punctul de vedere 
al companiilor de asigurare, cât și al 
autorității de supraveghere. În cadrul 
workshop-ului condus de Prof. Karel Van 
HULLE, KU Leuven - Goethe University 
Frankfurt, participanții au beneficiat de 
expertiza extinsă adusă de Wolfgang 
HOFFMANN, Consulting Actuary, 
Actuaries du Monde; ex. Consulting 
Actuary Willis Towers Watson.
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Emisiuni

Zodia Asigurărilor
Lumea asigurărilor este prezentată într-o notă diferită, mai 
ușor de înțeles de publicul larg, în emisiunea săptămânală 
Zodia Asigurărilor, proiect lansat de XPRIMM, în parteneriat cu 
Canal 33. Emisiunea aduce o nouă perspectivă asupra asigurărilor 
şi pensiilor private, abordând subiecte şi studii de caz pe înţelesul 
tuturor. 

În fiecare joi de la 17:05 LIVE pe Canal 33 TV

 ZODIA  ASIGURARILO
R Cea mai mare grijă a românilor

Emilia LEONTE, AEGON România
Radu GĂNESCU, COPAC

 ZODIA  ASIGURARILO
R Ce pensii vom avea în câțiva ani

Adrian CODIRLAȘU, CFA România

 ZODIA  ASIGURARILO
R Griji, pericole și soluții pentru șoferi

Mădălin ROȘU, BAAR

 ZODIA  ASIGURARILO
R Piața asigurărilor - Provocări 2023

Iulius Marian FIRCZAK, Camera Deputaților
Daniela GHEȚU, XPRIMM Publications
Dorel DUȚĂ, UNSICAR

 ZODIA  ASIGURARILO
R Cutremur! Scapi, dar cum te protejezi?

Alina BĂRBULESCU, UNSAR
Emil Sever GEORGESCU, URBAN INCERC
Daniela GHEȚU, XPRIMM Publications

 ZODIA  ASIGURARILO
R Vor mai crește asigurările? Ce spun liderii.

Ștefan PRIGOREANU, PRBAR
Daniela GHEȚU, XPRIMM Publications

 ZODIA  ASIGURARILO
R Cum lăsăm un cutremur fără drept de replică?

Cosmin TUDOR, PAID România
Petruța PRECUP, ISU
Ana COVASNIUC, ISU

 ZODIA  ASIGURARILO
R Au crescut prețurile la RCA. Află de ce!

Liviu CHIRIC, Chiric & Chiric

 ZODIA  ASIGURARILO
R România și sindromul drobului de sare

Dan CRISTESCU, GLOBASIG Broker
Cătălin BOICEANU, GLOBASIG Broker

 ZODIA  ASIGURARILO
R Banii sau viața?

Cătălin BOICEANU, GLOBASIG Broker
Dan CRISTESCU, GLOBASIG Broker

 ZODIA  ASIGURARILO
R Asigurări, antreprenoriat și turism

Mădălina Nicoleta GOȘPEI, DESTINE Broker

 ZODIA  ASIGURARILO
R Asigurare în loc de ursitoare

Cristian Dan IONESCU

 ZODIA  ASIGURARILO
R Viitorul începe...ieri / Ce nu ne omoară...ne 

susține
Alin NIȚĂ, FivePlus
Călin RANGU, CIO Council
Demeter CSABA, FRISOMAT

 ZODIA  ASIGURARILO
R De ce nu semnalizează șoferii?

Oana RADU, ApPA
Costin TĂTUC, Specialist Siguranță Rutieră

 ZODIA  ASIGURARILO
R Victime și vinovați deopotrivă afectați

Daniela BĂDĂLUȚĂ, RECREX
Gabriela BĂDĂLUȚĂ, Clinica MARFIL 

 ZODIA  ASIGURARILO
R Paradigmele succesului feminin

Luiza NEGRILĂ, NEW Age Insurance Broker

 ZODIA  ASIGURARILO
R Uitați de criză. Marea provocare va fi alta.

Radu CRĂCIUN, BCR Pensii

 ZODIA  ASIGURARILO
R Suntem unici în Europa de 25 de ani

Daniela GHEȚU, XPRIMM Publications

 ZODIA  ASIGURARILO
R Aruncăm, refacem sau asigurăm

Nicolae TROFIN, flip.ro

 ZODIA  ASIGURARILO
R Vacanțe cu aventuri asigurate!

Laura POPESCU, Nova Destine Assistance
Sorin CORNEA, DESTINE Broker

 ZODIA  ASIGURARILO
R 6 lucruri neștiute despre pensiile private

George MOȚ, Despre Pensii Private

 ZODIA  ASIGURARILO
R Unde au dispărut banii noștri?

George MOȚ, Despre Pensii Private
 ZODIA  ASIGURARILO

R Asigurările între echilibru și dezechilibru
Paul LAZIA, RMN 360

 ZODIA  ASIGURARILO
R Criza RCA și rădăcinile ei profunde

Cristian Dorel LĂCĂTUȘ, ELIRE
Daniela GHEȚU, XPRIMM Publications
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 ZODIA  ASIGURARILO
R Cum arată viitorul sănătății noastre

Sorin MITITELU, FUTURE HealthCare

 ZODIA  ASIGURARILO
R Cum îți asiguri o vacanță de vis

Daniela BĂDĂLUȚĂ, RECREX
Adrian TESLOVAN, Fabrica de Asigurări

 ZODIA  ASIGURARILO
R La ce renunț pe timp de criză

Cătălin BOICEANU, GLOBASIG Broker
Dan CRISTESCU, GLOBASIG Broker

 ZODIA  ASIGURARILO
R Cinci motive să nu te asiguri

Emilia LEONTE, AEGON România 

Emisiuni



În fiecare marți 
de la 17:30 

Asigurările anului 2023
Ales TAUCHE, GENERALI România

Casă, dulce casă, cum oare te putem asigura?
Delia TRĂISTARU, DAW Management

Cum iți poți salva compania cu 1000 de euro
Marius GEORGESCU, GENERALI România

Cutremur în Turcia - Cât preț pui pe viața ta?
Cristian Dan IONESCU

Soluţii de protejare a locuinţelor şi a 
afacerilor la cutremur
Antonio SOUVANNASOUCK, ASIGEST Broker

Natura ne aseamănă, educația ne 
diferențiază
Florian GABA, PRO Fiduciaria

Cum ne protejăm afacerea?
Luminița MOROȘAN, GrECo România

Management inovativ sau inovaţie în 
management?

Alexandru APOSTOL, MaxyGo Broker
Mihai APOSTOL, Insurtech

ESG, pentru o lume mai bună
Daniela GHEȚU, XPRIMM Publications

Afaceri, crize și asigurări
Eduard SIMIONESCU, GrECo România

Cum aduc medicu-n sat?
Ciprian BUJOR, TELIOS Care

Sănătate între Paște și Crăciun
Alina PREDA, DESTINE Broker

Asigurări inteligente în mod natural
Erik BARNA, Life is Hard

Sergiu COSTACHE
în dialog cu
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RCA - Cauze, efecte, soluţii
Alexandru CIUNCAN, UNSAR

Unde, cât şi cum sunt investiţi banii tăi 
de pensie
George MOȚ, Despre Pensii Private

Pericol maxim pe șosele - ce cred 7 șoferi 
români din 10?
Oana RADU, ApPA

Care va fi impactul noii Legi a 
asigurărilor de locuințe?
Cosmin TUDOR, PAID România

Cum să-ți adaptezi afacerea pe timp de 
criză?
Eduard SIMIONESCU, GrECo România

Asigurările simple pentru generația 
Millennials
Luiza NEGRILĂ, NEW Age Insurance Broker

Lege nouă, griji noi. Ce ne așteaptă?
Av. Mihai NEACȘU, NEACȘU și Asociații

Păgubiții EUROINS așteaptă la rând
Daniela GHEȚU, XPRIMM Publications

Digitalizarea sănătății vs sănătatea 
digitală
Ciprian BUJOR, TELIOS Care

Beneficiile și limitele digitalizării în 
asigurări
Andi APARASCHIVEI, i-Asigurare

Pensiile publice și private vs cele ... 
speciale
George MOȚ, Despre Pensii Private

Românii strălucesc și la Viena
Mihai NECRELESCU, BAAR
Daniela GHEȚU, XPRIMM Publications

Fabrica de Asigurări - 10 Ani
Fabrica de Asigurări marchează cu mândrie un deceniu de activitate în
lumea asigurărilor, o perioadă plină de inovații și relații de încredere. În
decursul acestor 10 ani, compania noastra a reușit să se impună pe piață
prin oferirea de servicii de calitate superioară și soluții personalizate pentru
nevoile asiguraților noștri.
Înființată în urmă cu un deceniu, Fabrica de Asigurări a crescut de la o
idee îndrăzneață, fiind acum o prezență activă în industria distribuției
de asigurari și unul dintre cei mai apreciați consultanți și distribuitori de
asigurări de călătorie & storno din România.
Cu o echipă dedicată și pasionată, compania a reușit să dezvolte un
portofoliu diversificat de produse și servicii, adaptate atât nevoilor
individuale, cât și celor specific afacerilor.
Unul dintre elementele distincte ale Fabricii de Asigurări este abordarea
sa orientată către clienți. Compania nu doar oferă protecție financiară
diversificată, ci și stabilește conexiuni personale cu clienții săi, oferindu-le
încredere și liniște sufletească. Cu servicii rapide și o comunicare
transparentă, Fabrica de Asigurări a creat relații de durată cu clienții săi, care
au devenit parte din familia extinsă a companiei.
În această aniversare specială, Fabrica de Asigurări își exprimă recunoștința
față de toți cei care au fost alături în această călătorie de succes: clienți,
parteneri și angajați. Cu o privire spre viitor, compania promite să continue
să ofere protecție de încredere și servicii inovatoare, menținându-și
angajamentul pentru excelență.
Aniversarea de 10 ani a Fabricii de Asigurări nu este doar o sărbătoare a
realizărilor trecute, ci și un moment de inspirație pentru viitor. Cu o bază
solidă, valori puternice și o echipă dedicată, Fabrica de Asigurări este
pregătită să rămână un jucător important în domeniul consultanței și al
distribuției asigurărilor din România și în deceniile ce vor urma.
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„Luna Asigurărilor de Sănătate”

Sănătatea este o investiţie

Campanii

La începutul anului 2023 a avut loc a patra ediţie a 
campaniei naţionale „Luna Asigurărilor de Sănătate”, 
proiect dedicat creşterii gradului de informare a 
românilor cu privire la rolul şi beneficiile acestor tipuri de 
asigurări.

Sănătatea presupune o investiţie 
pe termen lung, de care fiecare dintre 
noi este responsabil - aceasta a fost tema 
principală a ediţiei a IV-a a campaniei 
naţionale de informare şi educaţie 
financiară “Luna Asigurărilor de Sănătate”, 
proiect care are ca obiective principale 
schimbarea comportamentului 
românilor din unul pasiv în unul pro-
activ (atât în ceea ce priveşte încheierea 
de asigurări de sănătate, cât şi un stil 
de viaţă sănătos), respectiv creşterea 
gradului de informare a românilor în ceea 
ce priveşte rolul şi beneficiile asigurărilor 
de sănătate.

Campania este organizată de 
APPA - Asociaţia pentru Promovarea 
Asigurărilor şi s-a desfăşurat cu 
sprijinul UNSAR - Uniunea Naţională a 

Societăților de Asigurare și Reasigurare 
din România şi UNSICAR - Uniunea 
Naţională a Societăţilor de Intermediere 
şi Consultanţă în Asigurări din România.

Partenerii campaniei au fost 
GRAWE România, ALLIANZ-ŢIRIAC 
Asigurări, GROUPAMA Asigurări, AEGON 
România, SAFETY Broker, BRD Asigurări 
de Viaţă, PRO FIDUCIARIA, INTER Broker, 
SIGNAL IDUNA, MediHelp International, 
ASIGEST Broker, CAMPION Broker, DAW 
Management Broker, HOBBIT Broker şi 
ASISOFT. Partenerul Sportiv al campaniei 
a fost Federaţia Română de Bowling.

Mesajele campaniei au fost 
transmise şi de RFI România, Revista BIZ 
şi ziuaveche.ro, în calitate de Parteneri 
media.

O lună cu ... cinci 
săptămâni de informaţii

În cadrul ediţiei a IV-a a campaniei 
naţionale de informare şi educaţie 
financiară “Luna Asigurărilor de 
Sănătate” au fost publicate 48 de postări 
informative (de la infografice şi message-
cards până la video-uri informative), pe 
parcursul a cinci săptămâni de activitate - 
dintre care patru dedicate asigurărilor de 
sănătate şi una asigurărilor de viaţă.

Pe întreaga durată a campaniei, 
postările de pe pagina de Facebook 
au înregistrat un grad mare de 
interactivitate - în total, au fost 
înregistrate peste 60.000 de interacţiuni 
directe cu tot conţinutul publicat în 
cadrul campaniei.
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Şi mesajele video ale proiectului 
au ajuns la mii de oameni. Astfel, 
serialul online „Despre asigurările 
de sănătate în 30 de secunde”, prin 
care românii au aflat informaţii de bază 
despre aceste poliţe de asigurare în 
scurte animaţii video, a fost foarte bine 
primit de publicul larg. În total, cele 
12 filme publicate au strâns aproape 
102.000 de vizualizări. De asemenea, 
spot-ul campaniei, lansat sub sloganul 
„Sănătatea este un obicei”, a strâns 
87.700 de vizualizări în mai puţin de o 
săptămână.

Broşura digitală „Ghidul Asigurărilor 
de Sănătate”, care a reunit informaţiile 
de bază despre asigurările de sănătate 
într-o structură accesibilă şi uşor de 
urmărit şi de distribuit, a fost disponibilă 
atât în format pdf, cât şi în format digital 
interactiv. Aproape 50 de brokeri şi 
agenţi de asigurare din întreaga ţară au 

solicitat Ghidul Asigurărilor de Sănătate 
personalizat cu datele lor, pentru a-l 
distribui mai departe clienţilor lor. 

De asemenea, pe durata 
proiectului, 2.900 de români au accesat 
chatbot-ul Inimilă, aflând mai multe 
despre asigurările de sănătate, dar şi 
despre cum pot avea un stil de viaţă mai 
sănătos. Aceştia au petrecut, în medie, 
1 minut interacţionând cu chatbot-
ul, iar cele mai populare subiecte de 
conversaţie au fost: 1) „Vreau să aflu mai 
multe despre asigurările de sănătate”, 
2) „Vreau câteva sfaturi despre o viaţă 
mai sănătoasă”, 3) „Sunt gata pentru 
o provocare pentru un stil de viaţă 
sănătos”.

Nu în ultimul rând, peste 2.000 de 
români au participat la studiul care a 
analizat impactul inflaţiei asupra sănătăţii 
şi a obiceiurilor sănătoase. Principala 

Campanii

PARTENERI

o campanie cu sprijinul

Centru de Consultanță și Training în Asigurări și Pensii

concluzie a acestuia? Creşterea preţurilor 
are efecte negative directe asupra 
sănătăţii românilor, care renunţă la 
obiceiuri sănătoase sau aspecte care ţin 
de grija personală şi chiar amână vizita la 
medic.

Câteva rezultate ale 
studiului

Studiul „Impactul contextului 
macro-economic asupra atitudinii 
românilor privind sănătatea şi un stil de 
viaţă sănătos”, lansat în cadrul campaniei 
naţionale de informare „Luna Asigurărilor 
de Sănătate” s-a desfăşurat prin 
intermediul unui chestionar online, în 
perioada 27 februarie - 3 martie 2023, la 
acesta participând 2.038 de respondenţi.

În deschiderea chestionarului, 
respondenţii au fost întrebaţi dacă (şi 
în ce măsură) consideră că simt efectul 
modificării preţurilor. Impactul creşterii 
preţurilor este resimţit într-un procent 
covârşitor - 77% dintre respondenţi au 
declarat că au simţit sau resimt impactul 
creşterii preţurilor în unul sau mai multe 
aspecte ale vieţii într-o mare măsură, în 
timp ce 20%, într-o oarecare măsură.

Alte concluzii importante:

»»  6 din 10 români au renunţat la servicii 
medicale sau au amânat vizita la medic 
din cauza creşterii preţurilor;

»»  Pe fondul inflaţiei, românii renunţă 
mai degrabă la cumpărarea de cărţi, 
gadget-uri, haine sau bijuterii decât la 
abonamentele la servicii de streaming;

»»  1 român din 3 a renunţat la activităţi 
sportive;

»»  Aproape 8 români din 10 declară că 
starea lor mentală a fost afectată negativ 
de creşterea preţurilor.

Adina TUDOR
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Din 10 şoferi, 7 cred că pot produce accidente

Campania FII TREAZ LA VOLAN! 
a ajuns la cea de-a VIII-a ediţie

Şoferii români sunt conştienţi că pot produce accidente 
rutiere, însă adesea continuă să aibă comportamente 
problematice la volan sau să creadă în diverse mituri din 
trafic, arată cel mai recent sondaj desfăşurat în cadrul 
campaniei FII TREAZ LA VOLAN! Proiectul a revenit în 
această vară cu ediţia a VIII-a.

Din 10 conducători auto din 
România, 7 consideră că pot produce 
accidente rutiere, 3 din 10 consideră 
că o coliziune minoră în trafic nu poate 
genera răni grave, iar 1 şofer din 2 
crede, în mod eronat, că cele mai multe 
accidente rutiere se produc pe vreme rea, 
arată un sondaj desfăşurat în pregătirea 
ediţiei a VIII-a a campaniei naţionale de 
siguranţă şi prevenţie rutieră „FII TREAZ 
LA VOLAN!”, la care au participat 4.788 
de respondenţi.

Diferitele „mituri rutiere” – 
convingeri eronate, prezentate drept 
certitudini, în care cred conducătorii 
auto – pot avea un impact negativ 
semnificativ asupra siguranţei rutiere, 
determinând comportamente care 
conduc la creşterea riscului unui 
accident rutier. 

Rezultatele sondajului „Evaluarea 
riscului rutier” indică, aşadar, faptul 
că şoferii români fie tind să creadă 
anumite mituri neadevărate, fie sunt 
relativ conştienţi că acestea sunt false, 
însă, în pofida acestui lucru, decid să 
aibă oricum un comportament riscant 
în trafic, după cum indică experienţa din 
trafic şi datele statistice.

În acest context, proiectul FII TREAZ 
LA VOLAN!, iniţiat de APPA – Asociaţia 
pentru Promovarea Asigurărilor, 
analizează, în perioada iunie – august 
2023, cele mai comune şi mai periculoase 
mituri din trafic, urmărind să combată 

existenţa acestora şi să crească gradul de 
siguranţă şi educaţie rutieră, conducând, 
indirect, la reducerea numărului de 
accidente. Demersul "FII TREAZ LA 
VOLAN!" se derulează cu sprijinul UNSAR 
- Uniunea Naţională a Societăţilor de 
Asigurare şi Reasigurare din România. 
Campania este realizată cu sprijinul 
Partenerilor GRAWE România, BCR 
Asigurări de Viaţă VIG, OMNIASIG VIG, 
ALLIANZ-ŢIRIAC Asigurări, GROUPAMA 
Asigurări, ASIROM VIG, GARANTA 
Asigurări, NEW Age Broker, CAMPION 
Broker, ASISOFT, GLOBASIG Broker, 
Daune.Expert, Fabrica de Asigurări şi 
FUNK International Broker.

Proiectul se desfăşoară, de 
asemenea, cu sprijinul Asociaţiei 
motoADN, Rebel în România şi TATUC 
Serv Consulting. Mesajele de informare 
ale campaniei sunt transmise către 
publicul larg şi cu sprijinul Partenerilor 
Media tradiţionali RFI România, Revista 
BIZ, ziuaveche.ro, ROMANIApeROŢI.ro şi 
AutoŞtiri.ro.

Câteva dintre rezultatele 
sondajului online

Majoritatea conducătorilor auto 
cred că este adevărat mitul conform 
căruia „cele mai multe accidente 
rutiere se produc pe vreme rea”, arată 
rezultatele sondajului. Astfel, rugaţi 
să evalueze afirmaţia, aproape 51% 

dintre ei au declarat că aceasta este 
adevărată (total adevărată - 23,42%, mai 
degrabă adevărată – 27,34%). Datele 
statistice, publicate de IGPR, arată 
că, de fapt, majoritatea accidentelor 
rutiere au loc în condiţii meteo 
normale. De exemplu, peste 88% dintre 
accidentele rutiere grave produse în 
anul 2021 au avut loc în condiţii meteo 
normale, situaţie similară cu 2020, se 
arată în Buletinul Siguranţei Rutiere - 
Raport Anual 2021. Dincolo de faptul că, 
per total, zilele în care condiţiile meteo 
sunt normale sunt mai multe decât cele 
cu fenomene meteo nefavorabile, o altă 
explicaţie a acestei situaţii este dată de 
faptul că şoferii sunt conştienţi că ploaia, 
zăpada, ceaţa (şi nu numai) cresc riscul 
unui accident rutier, ceea ce îi face mai 
prudenţi. 

Conducătorii auto români sunt 
conştienţi că pot produce accidente 
rutiere. Astfel, participanţii la sondaj au 
fost rugaţi să evalueze două afirmaţii, 
prima dintre ele fiind „Eu nu am cum să 
produc un accident rutier. ” Peste 71% 
dintre şoferi au estimat-o ca falsă (mai 
degrabă falsă – 16,36%, total falsă – 
54,96%), ceea ce indică faptul că sunt 
conştienţi de riscul pe care îl pot pune 
în trafic, iar circa 21% dintre ei nu au 
evaluat-o nici ca adevărată, nici ca falsă. 
Cu toate acestea, peste 82% dintre şoferi 
au estimat drept falsă afirmaţia „Mie nu 
mi se poate întâmpla să fiu implicat într-un 
accident rutier cauzat de altcineva” (mai 

Campanii
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degrabă falsă – 14,12%, total falsă – 
68,12%), aşadar cu 10% mai mult decât în 
ceea ce priveşte „vina proprie”. Aproape 
13% consideră că afirmaţia nu este nici 
adevărată, nici falsă.

Sondajul arată şi că şoferii 
români sunt, în mare parte, conştienţi 
că neatenţia la volan şi viteza cresc 
riscurile unui accident rutier. Astfel, 
aproape 83% dintre respondenţi sunt 
de acord că multitasking-ul la volan 
(desfăşurarea de activităţi în paralel 
cu condusul, precum vorbitul la 
telefon, scrierea de mesaje, urmărirea 
de videoclip-uri etc.) conduce la 
accidente. Pe de altă parte, în mod 
îngrijorător, 1 conducător auto din 10 
(circa 14%) consideră că multitasking-
ul la volan nu este o problemă, 
deoarece oamenii au atenţie 
distributivă.

Din păcate, în pofida acestui 
lucru, utilizarea telefonului la volan 
pare a fi o practică relativ comună în 
trafic. De exemplu, conform unui alt 
sondaj realizat în cadrul campaniei FII 
TREAZ LA VOLAN! în anul 2017, la care 
au participat peste 8.000 de respondenţi, 
dintre care peste 6.500 de şoferi, 6 din 10 
şoferi folosesc telefonul la volan, iar 40% 
scriu mesaje în timp ce se află în trafic.

În ceea ce priveşte viteza, românii 
par, de asemenea, să realizeze, într-o 
măsură covârşitoare, că aceasta poate 
cauza accidente. Aproape 93% dintre 
participanţii la sondaj consideră că 

este adevărat că „deplasarea cu o 
viteză peste limita legală stabilită 
pe porţiunea de drum respectivă 
creşte riscul unui accident rutier” 
(total adevărată - 77,95%, mai degrabă 
adevărată – 15,01%). 5% nu o percep nici 
ca adevărată, nici ca falsă, în timp ce doar 
2% o percep drept falsă.

Cu toate acestea, nerespectarea 
regimului legal de viteză se află, 
an după an, în topul cauzelor care 
determină accidente rutiere grave 
în ţara noastră. În 2022, de exemplu, 
datele IGPR arată că 17,4% din totalul 
accidentelor rutiere grave au avut loc 
din cauza nerespectării vitezei legale, 
pe locul al doilea după indisciplina 
pietonilor (19%), similar cu anul 2021, 
în timp ce în 2020, atât depăşirea 
regimului legal de viteză, cât şi 
indisciplina pietonilor au condus, fiecare, 
la producerea a 17,3% din accidentele 
rutiere grave înregistrate în anul 
respectiv.

Sondajul s-a desfăşurat online, în 
perioada 23 mai – 5 iunie 2023, la acesta 
participând 4.788 de respondenţi – 
45% bărbaţi şi 54% femei, majoritatea 
cu vârsta între 26 şi 55 de ani. Dintre 
participanţii la sondaj, 4.159 sunt 
conducători auto – 61% dintre ei au 
declarat că se urcă zilnic la volan, în 
timp ce 25% conduc de câteva ori pe 
săptămână.
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Transmis lunar către aproape 6.000 de abonaţi, newsletter-ul „Ai aflat, ai de câştigat”, un 
nou proiect APPA lansat în acest an, reprezintă un vehicul important de comunicare 
către publicul larg, adresându-se românilor care vor să afle mai multe despre asigurări, 
dar şi despre cum să se protejeze în faţa riscurilor.

„Ai aflat, ai de câştigat” 
Un nou proiect de educaţie 
financiară al APPA

Creşterea gradului de educaţie 
financiară, informarea românilor cu 
privire la riscurile (financiare, dar nu 
numai) la care sunt expuşi, dar şi cum se 
pot proteja cât mai bine în faţa acestora 
se numără printre obiectivele Asociaţiei 
pentru Promovarea Asigurărilor - APPA. 
Tocmai de aceea, în 2023, asociaţia 
a demarat un nou proiect dedicat 
publicului larg: newsletter-ul „Ai aflat, ai 
de câştigat”.

Proiectul a avut ca punct de pornire 
comunităţile online strânse în jurul 
campaniilor de informare şi educaţie 
financiară „Ştii totul despre asigurări 
şi câştigi”, respectiv „Luna Asigurărilor 
de Sănătate”, iar în momentul de faţă 
ajunge lunar la aproape 6.000 de abonaţi 
din întreaga ţară – public larg interesat 
de asigurări, dar şi de dezvoltarea 
financiară şi protecţia împotriva riscurilor.

Din punct de vedere sociologic, 
65% dintre abonaţi au venituri medii 
lunare între 2500 – 5000 lei. 59% sunt 
femei, 41% bărbaţi, iar în ceea ce priveşte 
vârsta, 79% au între 26 şi 55 de ani: 30%, 
între 36 – 45 ani, 21%, între 46 – 55 ani, 
iar 28%, între 26 – 35 ani.  

Fiecare ediţie a newsletter-ului 
„Ai aflat, ai de câştigat” abordează teme 
diverse, de la sfaturi pentru protecţia 
locuinţei până la recomandări pentru 
un stil de viaţă sănătos, detalii despre 
îmbunătăţirea cunoştinţelor financiare 
şi nu numai. De asemenea, prin rubrica 
„Asigurări” sunt transmise cele mai 
importante informaţii pe care românii 
trebuie să le ştie despre poliţele de 
asigurare care îi protejează financiar în 
viaţa de zi cu zi.

Newsletter-ul a reprezentat, de 
exemplu, un important vehicul de 
comunicare în cazul situaţiei EUROINS 
România: cel puţin două ediţii ale 
newsletter-ului au inclus cele mai 
importante informaţii pe care românii au 
trebuit să le cunoască în ceea ce priveşte 
valabilitatea poliţelor sau posibilitatea 
unui incident rutier cu un şofer care 
deţinea un RCA la EUROINS. 

Interesul abonaţilor pentru proiect 
rămâne crescut, lucru dovedit de la o 
ediţie la alta: ratele de deschidere ale 
newsletter-ului au depăşit, de fiecare 
dată, 40% (cu o singură excepţie), 
înregistrând, simultan, rate foarte mici de 
dezabonări sau raportări spam.
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